
پیام مدیرعامل

یادداشت مدیر مسئول

فولاد مبارکه نمونه ای درخشان از توانمندی و خودباوری ملی ایران 
است. به عنوان یکی از مهم ترین دستاوردهای نظام مقدس جمهوری اسلامی، 
فولاد مبارکه نه تنها در تقویت ایران عزیز در عرصه های ملی و بین المللی نقش 
محوری ایفا نموده، بلکه به نمادی از ابتکار تبدیل  شده و به شعار »ما می توانیم« 

جامه عمل پوشانده است. 
مبنای تأسیس فولاد مبارکه اندیشه ای برای تعالی و پیشرفت بوده که در راستای 
تأمین استقلال کشور و برخاسته از آرمان های وحیانی و الهی شکل  گرفته و توسعه 
پایدار و تقویت عدالت در جامعه را دنبال کرده است. این شرکت از بدو تأسیس، 
فراتر از یک کارخانه صنعتی بوده و امروز به الگویی برای ایجاد توسعه پایدار مبدل 
کاری همواره بر  کید بر فرهنگ ایثار، مجاهدت و فدا شده است. فولاد مبارکه با تأ
توان داخلی اتکا داشته و مسئولیت پذیری اجتماعی را در قلب استراتژی های خود 
قرار داده است. این شرکت با ایجاد اشتغال مستقیم و غیرمستقیم برای صدها هزار 
نفر، نه تنها موتور محرکه اقتصاد کشور بوده، بلکه در رونق صنعتی و رشد اقتصادی 

ایران نقش اساسی داشته است.
فولاد مبارکه با دستاوردهای قابل توجه در حوزه های تولید، بومی سازی قطعات 
و تجهیزات و پایدارسازی کسب وکار، بهبود شاخص های کلان اقتصادی از طریق 
ایجاد اشتغال و رفع نیازهای داخلی، ارزآوری از طرق مختلف ازجمله صادرات و... 
نقشی تعیین کننده در پیشرفت و آبادانی کشور بر عهده داشته است. اقدامات 
این شرکت در حوزه حفاظت از محیط زیست و کاهش آلایندگی ها، همکاری با 
شرکت های دانش بنیان و تلاش برای توسعه زیست بوم نوآوری شرکت، نشان دهنده 

جهت گیری صحیح آن در راستای الزامات امروز و فردای صنعت کشور بوده است.
ما   در   فولاد مبارکه، با تمرکز بر توسعه سرمایه های انسانی، تبدیل شدن به صنعت 

کثری از ظرفیت های  سبز، تمرکز بر نوآوری و فناوری های نوین، بهره برداری حدا
تولید و توسعه کمّی و کیفی و متوازن، رویکردی تحول گرا را دنبال می کنیم. در این 
راستا، با به کارگیری و ارتقای ظرفیت های درون و برون سازمانی، تشویق نوآوری در 
همه بخش ها و ارتقای شفافیت و پاسخ گویی، در مسیر تحقق انتظارات ذی نفعان 
حرکت کرده ایم و افزایش ۱۰ درصدی تولید و سرمایه گذاری بالغ بر ۱۸۰ هزار میلیارد 

تومانی در پروژه های توسعه ای و زیرساختی از مصادیق این رویکرد است.
یاران همدل و همکاران گران قدر؛ همان گونه که در مسیر پیشرفت فولاد مبارکه 
گام برمی داریم، اهمیت همکاری و تعهد تک تک کارکنان در این سفر بیش ازپیش 
آشکار می شود. ما در مسیر دست یابی به اهداف بلند خود قرار داریم؛ اهدافی که 
تنها با همدلی، تلاش مستمر و نوآوری محقق خواهد شد. هریک از ما نقشی حیاتی 
در تحقق این چشم انداز داریم. شما نه تنها بخشی از سازمان، بلکه پایه گذاران 
آینده ای هستید که برای نسل های آینده میراثی پایدار برجای خواهد گذاشت. هر 
کاری که انجام می دهیم، از تولید تا نوآوری، باید با اصول پایداری و مسئولیت پذیری 
اجتماعی همراه باشد. از این رو باید با انگیزه و عزمی راسخ تر در این مسیر همگام 
شویم و با ارائه دیدگاه های خلاقانه و اشتیاق برای یادگیری و پیشرفت، شرکت را 
برای دست یابی به اهداف بلندمدت  و فتح قله های رفیع تر رهنمون سازیم. به 
خاطر داشته باشیم با همکاری و همدلی، فولاد مبارکه همچنان نه تنها به عنوان 

یک شرکت پیشرو، بلکه به عنوان یک الگو در صنعت و جامعه مطرح خواهد بود.
این جانب سالروز  افتتاح پرخیروبرکت فولاد مبارکه را به تمامی ذی نفعان و اعضای 
خانواده بزرگ  فولاد مبارکه  تبریک عرض می کنم و تلاش و همت والای یکایک  

تلاشگران  این عرصه خطیر کشورمان را می ستایم.
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه

23 دی ماه سالروز بهره برداری شرکت فولاد مبارکه است، شرکتی که در 
سال 1371 با برنامه ریزی و سیاست گذاری های صحیح بزرگان صنعت و کارگزاران 
و کارآفرینان کشور و با تلاش و توان متخصصان صنعت فولاد پا به عرصه تولید 
کم بر کشور و محدودیت ها و محرومیت های  نهاد و باوجود شرایط جنگی حا
کنون به  آن دوران، ظرفیت ها و توانمندی های داخلی را به کار گرفت و هم ا
صنعتی توسعه محور، صنعت ساز، انسان ساز و جریان ساز برای تعالی ملت و 

کشور ایران تبدیل  شده است.
فولاد مبارکه امروز یکی از بزرگ ترین و خوش نام ترین مجموعه های صنعتی کشور 
است که به حول و قوه الهی و باهمت و اراده و پشتکار همه مدیران، کارکنان و کارگران 
خود، از ابتدای راه اندازی و ساخت تا زمان بهره برداری، توسعه و جهان ترازی، به 
نمادی از خودباوری، استقلال، خودکفایی و اعتماد ملی ایرانیان تبدیل شده است.

روزهای آغازین شکل گیری این مجتمع عظیم صنعتی، شعار فولاد مبارکه »کار 
گرچه درظرفیت اسمی  این شرکت تولید 2.5 میلیون تن فولاد  زندگی است« بود و ا
هدف گذاری شده بود،همت و اراده پولادمردانی که دل در گروِ   ساخت ایران نهاده 
بودند این کارخانه را به بزرگ ترین واحد تولیدکننده فولاد در کشور تبدیل کرد و 
کنون فولاد مبارکه با گذر از تولید 7.2 میلیون فولاد، در اوج اقتدار و شکوفایی  هم ا
خود قرار دارد و با تأمین نیاز بیش از سه هزار کارخانه، کارگاه صنعتی و واحد تولیدی، 
ضمن تأمین نیاز بازار داخلی و ارزش آفرینی در بازار، رشد صنعتی کشور را در پی 

داشته است.
دستاوردهای فولاد مبارکه برای تولید ناخالص ملی، صنعت، اقتصاد، فرهنگ و 
اجتماع ایران اسلامی بر کسی پوشیده نیست و بدون اغراق، سرمایه گذاری های 
صورت گرفته در این مجتمع صنعتی برای توسعه صنعت فولاد، اقتصاد، تولید و 
کارآفرینی، اشتغال زایی، توسعه زیرساخت های انرژی کشور، آموزش، بهداشت و 
درمان، فرهنگ و جامعه و ورزش در کشور بی نظیر بوده و رونق بخشی این واحد 

صنعتی در تمامی حوزه های کسب وکار و جامعه هر روز جلوه ای تازه  عرضه می دارد.
الگویی که در گام اول انقلاب اسلامی و در سال های آغازین پیروزی جمهوری 
کنون در دومین دور تعالی و  اسلامی  ایران ظهور و بروز یافت و بالغ شد و هم ا
تکامل و در گام دوم توسعه صنعتی ملی و فراملی در تلاش است تا همچنان 
به عنوان مولود انقلاب اسلامی سندی روشن از توفیق حکمرانی نظام اسلامی 
در خدمت گزاری و وفاداری به میهن باشد و توسعه پایدار را برای کشور به 

ارمغان آورد.
بدیهی است که در کنار موفقیت های فولاد مبارکه در عرصه تولید، صنعت و 
اقتصاد، آنچه این شرکت معظم صنعتی را به الگوی بنگاه داری کشور تبدیل 
ک، لمس و مشاهده خدمات فولاد مبارکه به کشور است. این  کرده، امکان ادرا
نکته که برکات این شرکت تنها در اشتغال زایی مستقیم و غیرمستقیم 3۸۰ هزار 
نفر افراد توانمند در اقصی نقاط کشور قابل احساس است نشانی روشن از لمس 
عینی وجود پرافتخار فولاد مبارکه است، نکته ای که در صحبت های مقام معظم 
رهبری نیز به تکرار از آن یادشده که باید خدمات ارائه شده به مردم، برایشان 

قابل درک و لمس باشد.
بدیهی است فولاد مبارکه به عنوان شرکتی بالنده و موفق و پیشرو، به دنبال تحقق 
آرمان هـای انقلاب و نظـام اسـلامی در صنعت و صنعت فولاد اسـت که پـس از طی 
کنـون در قلـه افتخـارات قـرار دارد و در گام دوم مسـیر  مسـیری پرفرازونشـیب، هم ا

پرافتخار خود در پـی خلق آینده ای بهتـر برای هم میهنان عزیز  اسـت.
شایسته است در سالروز تأسیس شرکت فولاد مبارکه در 23 دی ماه، از تمامی 
مدیران، کارمندان، کارگران و همکاران خدوم و پرتلاش شرکت و زیرمجموعه های 
آن و پیمانکاران پرتلاش که نقشی مؤثر و تعیین کننده در تعالی و توسعه فولاد مبارکه 
داشته اند قدردانی  کنم و آرزو نمایم که این مولود میمون و مبارک، آینده ای بهتر 

برای ایران اسلامی به ارمغان آورد.

فولاد مبارکه امروز به الگویی برای توسعه پایدار تبدیل شده است

فولاد مبارکه؛ روایت ملموسی از امید برای ایرانی بهتر

 میلاد باسعادت امام محمد باقر )علیه السلام( و 
23 دی ماه سالروز بهره برداری فولاد مبارکه

 و تداوم 31 سال مجاهدت و حرکت  
در مسیر فتح قله های افتخار بر ملت ایران مبارک باد
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پیشرفت 57 درصدی پروژه انتقال آب  از دریای عمان به فلات مرکزی
در جلسه مشترک معاون اول و معاون اجرایی رئیس جمهوری، وزرای صمت و نیرو و مدیرعامل فولاد مبارکه مطرح شد؛

حضور مؤثر و پُربار گروه
 فولاد مبارکه در پنجمین جشنواره  

و نمایشگاه ملی فولاد ایران

تصویب افزایش 35 درصدی
 سرمایه  فولاد مبارکه 
از محل سود انباشته

2

2
تولید تختال با عرض 2037 میلی متر در فولاد مبارکه

3

4و5

2

برای نخستین بار در کشور انجام شد؛

رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران:

با تأیید حسابرس مستقل و بازرس قانونی
محقق شد؛

ح شد؛ در پیام تبریک مدیرعامل فولاد مبارکه به مناسبت سالروز بهره برداری شرکت مطر

کاهش قیمت تمام شده در 
فولاد مبارکه ناشی از مدیریت 

خوب این مجموعه است

 فولاد مبارکه اقدامات 
ً
انصافا

مؤثری برای پیشگیری از 
آلودگی هوا انجام داده است

6 و 7

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان 
ح کرد: در بازدید سرزده از فولاد مبارکه مطر
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تجدیدپذیر شدن ۲۰ درصد برق مصرفی دستگاه های اجرایی
همه دستگاه های اجرایی موضوع ماده »۵« قانون خدمات کشوری از ابتدای سال ۱۴۰۳ موظف اند ۵ درصد از برق مصرفی خود را از طریق 

ک تأمین کنند و در مدت چهارسال آن را تا ۲۰ درصد )سالانه ۵ واحد درصد( افزایش دهند. انرژی های تجدیدپذیر و پا

تأمین مالی کسب وکارهای خرد در دستور کار شورای عالی اشتغال
مدیرکل نظارت و هماهنگی طرح های کارآفرینی و اشتغال وزارت کار با اشاره به ضرورت اشتغال فارغ التحصیلان گفت: در جلسه آتی شورای عالی 

اشتغال تأمین مالی کسب وکارهای خرد راهبری و پیگیری خواهد شد.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در سالروز قیام تاریخی مردم 
، با  قم در 1۹ دی 13۵۶ در دیدار هزاران نفر از مردم این شهر
اشاره به قدرت بی نظیر نقش آفرینی مردم، حضور و پرچم داری 
ملت در هر عرصه و میدان را، راهبرد مؤثر و راهگشای امام 
خمینی و نظام اسلامی؛ و بی انگیزه کردن و بیرون کشیدن 
ک ایران به  ویژه  مردم از صحنه را، راهبرد دشمنان سرزمین پا
کید کردند: هرکسی در هرجایی  آمریکا و صهیونیزم خواندند و تأ
زبان گویا، اثرگذار و مخاطب دارد، باید با معرفت افزایی، مردم را 
به حضور در عرصه های مختلف سیاسی، اقتصادی، فرهنگی 

و دیگر عرصه ها فراخواند.
ایشان قیام خودجوش ۱۹ دی مردم قم را هم پاسخی به درس 
امام برای حضور همیشگی در میدان برشمردند و گفتند: تکیه بر 
مردم البته درس امیرمومنان است که در نهج البلاغه می فرماید 
توده های مردم تکیه گاه دین، بدنه اصلی جامعه و ذخیره روز 

رویایی با دشمن هستند.
رهبر انقلاب، »جهت دهی دقیق« و »توان بخشی معرفتی« را دو 
لازمه کشاندن مردم به میدان مبارزه و ایستادگی برشمردند و 
کمیت اسلامی، عزت  گفتند: هدف از دعوت مردم به حضور، حا

اسلامی، صلاح کامل و اعتلای ملت و مقابله با استکبار است.
ایشان معرفت افزایی مردم را وظیفه اندیشمندان، استادان، 
روشنفکران، طلاب و دیگر قشرهای مؤثر در افکار عمومی 
خواندند و گفتند: آمریکایی ها با ساده اندیشی و محاسبات غلط 
به همراه دلبستگانشان بعد از ۴5 سال همچنان در حال توجیه 
چهره  رژیم منحوس و وابسته ای هستند که در 22 بهمن 57 با لگد 

ک به بیرون رانده شد. ک پا ملت از این خا
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: البته در جایی که به هر دلیل 
مانع حضور مردم در صحنه شده اند، دشمن خرسند شده است 

که خیلی از بخش های اقتصادی همین طور است.
ایشان از دیگر شگردها برای خارج کردن مردم از صحنه را تلاش 
رسانه های بیگانه برای مأیوس کردن مردم و به خصوص جوانان 
از آینده دانستند و گفتند: تعمیم یا بزرگ نمایی نکات منفی، ترویج 
بی فایده بودن حضور در فعالیت های سیاسی و انتخابات و به رخ 
کشیدن کمبودها و سختی های اقتصادی ازجمله فعالیت های 

تبلیغاتی آن ها است.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: البته بدون شک، مشکل اقتصادی 
گر  گونی هم بوده و ادامه پیدا کرده که ا داریم و ضعف های گونا
دقت شود، بیشتر این ضعف ها هم ناشی از حضور نداشتن مردم 

بوده و در عرصه های حضور مردم، ضعف ها کمتر است.
ایشان ترویج حضور و نقش آفرینی مردم به عنوان رکن مهم اداره 
صحیح کشور و لازمه قطعی دستیابی انقلاب به اهداف را نوعی 
تواصی به حق و وظیفه هر صاحب صدا و منبر برشمردند و 
افزودند: عالم دینی، مرجع، روحانی، استاد دانشگاه، هنرمند، 
مدیر، مسئول سیاسی، صداوسیما، و همه وظیفه دارند مردم را 
به حضور در میدان و ایستادگی در آن ترغیب کنند البته وظیفه 
که مردم آماده اند و باید  مسئولان حکومتی سنگین تر است چرا

زمینه را برای حضور آن ها آماده کرد.

درمحضر ولایت

خبر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

سیاست راهبردی امام آوردن مردم 
به صحنه؛ سیاست راهبردی دشمن 

خارج کردن مردم از صحنه

جلسه بررسی پیشرفت پروژه انتقال آب  از دریای 
اول  معاون  ریاست  به  مرکزی  فلات  به  عمان 
رئیس جمهوری و با حضور وزرای صمت  و نیرو ، 
معاون اجرایی رئیس جمهوری، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، 
مسئولان دستگاه های مربوطه و دیگر مدیران بنگاه های بزرگ 
اقتصادی کشور برگزار و گزارشی از میزان پیشرفت پروژه های انتقال 
آب دریای عمان و خلیج فارس به شرق و فلات مرکزی کشور ارائه شد.

کید کرد:  ، معاون اول رئیس جمهوری در این جلسه تأ محمد مخبر
موضوع آب تأثیر اساسی بر معیشت،  رفاه و امنیت غذایی مردم دارد و 
با توجه به دسترسی های ایران به دریا و ساحل در شمال و جنوب کشور 
و ایجاد یک شبکه انتقال آب سراسری در داخل، بخش بزرگی از مسئله 

تنش آبی در دولت سیزدهم رفع خواهد شد.
تا اوایل سال آینده آب به استان اصفهان می رسد

براساس این گزارش، پروژه انتقال آب از دریای عمان به فلات مرکزی 
که شرکت فولاد مبارکه از ابتدای اجرای این پروژه ملی، مشارکت و 
سرمایه گذاری مؤثری داشته است، در فاز نخست با پیشرفت 57 درصدی 

تا اوایل سال آینده آب را به استان اصفهان می رساند.
با اجرای کامل این پروژه نیاز آبی کل صنایع استان از لحاظ 

کمی و کیفی مرتفع می شود
این پروژه که عملیات اجرایی آن از شهریور ۱۴۰۱ آغاز شده، در فاز اول 
که اجرای خط از سیرجان به اصفهان است پیشرفت بسیار خوبی 

داشته است.
سهام داران اصلی پروژه که سه شرکت بزرگ تولیدی استان هستند 
تصمیم قاطعی دارند که با پیگیری و تسهیل پروژه زمان اجرا را به حداقل 
برسانند. از دیگر مزایای این پروژه می توان به کاهش بار حوضه آبی 

داخلی یعنی حوضه زاینده رود اشاره کرد.

رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از مردم قم تصریح کردند:

کی است؛ گزارش 9 ماه نخست ۱۴۰۲ حا

عبور ارزش صادرات  معدن و صنایع 
معدنی  از 9 میلیارد دلار

ارزش صادرات محصولات بخش معدن و صنایع معدنی 
۹ ماه نخست امسال، از ۹ میلیارد دلار عبور کرد.

به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از روابط عمومی ایمیدرو، از ابتدای 
فروردین تا پایان آذر امسال، ۴6 میلیون و 776 هزار و 63۸ تن انواع 
محصولات بخش معدن و صنایع معدنی به ارزش ۹ میلیارد و 
76۹ میلیون و 2۹3 هزار دلار به خارج صادر شد که نسبت به 
رقم صادرات مدت مشابه سال گذشته، به ترتیب 3۱ درصد و 5 

درصد رشد یافت.
میزان صادرات محصولات بخش معدن و صنایع معدنی طی 
۹ ماه نخست سال گذشته، 35 میلیون و 7۹2 هزار و ۱3۴ تن به 

ارزش ۹ میلیارد و 3۱۰ میلیون و ۱۴۴ هزار دلار بود.
فولاد، مس و آلومینیوم در صدر صادرات

بیشترین صادرات ۹ ماه نخست ۱۴۰2 مربوط به زنجیره فولاد 
و محصولات فولادی )صنایع بالادستی و پایین دستی( به 
ارزش 5 میلیارد و 7۴۰ میلیون و 3۴۰ هزار دلار بود. زنجیره مس و 
محصولات پایین دستی، رتبه دوم صادرات به میزان یک میلیارد 
و ۱37 میلیون و 2۹2 هزار دلار و رتبه سوم صادرات، به زنجیره 
آلومینیوم و محصولات پایین دستی به ارزش 6۴3 میلیون و ۹۰5 

هزار دلار اختصاص یافت.

محمد فخری
 رئیس تولید ریخته گری مداوم

امیر گرجی
کارشناس فرایند فولادسازی و ریخته گری مداوم

در آستانه سالروز افتتاح فولاد مبارکه )23 دی ماه(، 
پولادمردان این شرکت در راستای پاسخ بیش ازپیش 
کثری از  به نیاز مشتریان و با رویکرد استفاده حدا
ظرفیت های موجود، دو گرید فولادی جدید ۴13۸ و  ۴17۸ با عرض 

2۰37 میلی متر را برای نخستین بار در کشور تولید کردند.
رئیس تولید ریخته گری مداوم فولاد مبارکه ضمن اعلام این خبر گفت: 
که توسعه سبد محصولات، یکی از شاخص های اصلی تعریف شده  ازآنجا
در راستای افزایش رضایت و وفاداری مشتریان شرکت است، تولید تختال 
مطابق با آخرین الزامات و استانداردهای جهانی در واحد ریخته گری 

مداوم در زمره اهداف این واحد قرار گرفته است.
محمد فخری با بیان اینکه ماشین 5 ریخته گری مداوم فولاد مبارکه 
گرچه این ماشین نسبت به  به روزترین ماشین این واحد است، گفت: ا
سایر ماشین های ریخته گری قابلیت تولید محصولات باارزش افزوده 
بیشتری را داراست، لیکن طراحی این ماشین برای تولید تختال با 
کثر عرض 2۰۰۰ و ضخامت 25۰ میلی متر بوده است. خوشبختانه  حدا
، توسعه  با تلاش متخصصان واحد و جهت پاسخ گویی به نیاز بازار
بیش ازپیش سبد محصولات و ابعاد تولیدات جهت رفع نیازهای 

مشتریان در دستور کار قرار گرفت.

وی ادامه داد: با عنایت به اهمیت تولید فولادهای با ضخامت و 
عرض بالا، پس از دست یابی به موفقیت تولید تختال با ضخامت 3۰۰ 
و همچنین تولید تختال با عرض 2۰25 میلی متر، تختال با عرض 2۰37 

میلی متر بنا به سفارش مشتری تولید شد.
به گفته رئیس تولید ریخته گری مداوم فولاد مبارکه، جهت تحقق این 
هدف، پارامترها و الزامات فرایندی نظیر خنک کاری اولیه و ثانویه، دمای 
ذوب، متالورژی تاندیش، پودر قالب و سرعت ریخته گری مورد بررسی 

مجدد قرار گرفت و نهایتاً تولید این محصول با موفقیت انجام شد.
تولید تختال با  عرض بالاتر بدون افزودن تجهیزات جدید

در همین زمینه، امیر گرجی، کارشناس فرایند فولادسازی و ریخته گری 
مداوم گفت: در این پروژه افزایش عرض تختال بدون افزودن تجهیزات 
جدید و تنها با استفاده از امکانات موجود ماشین ریخته گری 5 صورت 
گرفت. از طرفی، با توجه  به شرایط ویژه دو گرید ۴۱3۸ و ۴۱7۸ و با توجه  به 
تلرانس صفر درخواست شده در سفارش، تولید این محصول صادراتی 
تنها با انجام بررسی های دقیق و محاسبات پیچیده در حوزه های 

مکانیک و متالورژی امکان پذیر شد.
وی خاطرنشان کرد: عرض اسلب در فرایند ریخته گری به نحوه تنظیم 
گی های ماشین ریخته گری و پارامترهای تولید شامل  عرض قالب، ویژ

گرید فولاد، سرعت ریخته گری، فشار فرواستاتیک مذاب، میزان فشار 
غلتک ها، نحوه خنک کاری و اثر پدیده هایی از قبیل انقباض و خزش 
وابسته است؛ بنابراین اجرای این پروژه با هماهنگی کامل تجهیزات برای 

کثری از تمام ظرفیت آن ها امکان پذیر گردید.  استفاده حدا
گرجی گفت: تنظیم شیب و عرض قالب با لحاظ کلیه عوامل مؤثر و 
اطمینان از عدم آسیب به ماشین ریخته گری و از دست  رفتن آن، تنها با 

اشراف بر کلیه پارامترهای اثرگذار و کنترل آن ها محقق گردید.
به گفته این کارشناس فرایند فولادسازی و ریخته گری مداوم، این تلاش ها 
در راستای افزایش راندمان در حوزه تولید و رضایت مشتری صورت گرفته 
است. تولید این محصول سبب افزایش تعداد محصولات موجود در سبد 
صادراتی می شود و گنجینه ای ارزشمند و بزرگ در جهت خودکفایی 
کشور است و گامی بزرگ در جهت رشد صنعت کشور و افزایش درآمد ارزی 

در شرایط تحریمی کشورمان محسوب می گردد.
محمد فخری، رئیس تولید ریخته گری مداوم فولاد مبارکه، کسب این 
موفقیت ارزشمند را گام موفق دیگری برای ارزش آفرینی هرچه بیشتر 
کثری نیاز مشتریان دانست و ضمن تبریک آن به همه  و تأمین حدا
همکاران و ذی نفعان شرکت فولاد مبارکه، از تلاش همه بخش های 

مرتبط قدردانی کرد.

تولید تختال با عرض 2037 میلی متر در فولاد مبارکه

پیشرفت 57 درصدی 
یای عمان به فلات مرکزی پروژه انتقال آب  از در

برای نخستین بار در کشور انجام شد؛

در جلسه مشترک معاون اول و معاون اجرایی رئیس جمهوری، وزرای صمت و نیرو و مدیرعامل فولاد مبارکه مطرح شد؛

مهدی کویتی
معاون اقتصادی و مالی

تصویب افزایش 35 درصدی
 سرمایه  فولاد مبارکه از محل سود انباشته

پس از اینکه هیئت مدیره شرکت فولاد مبارکه گزارش 
توجیهی افزایش سرمایه از محل سود انباشته به 
میزان 2۸ هزار میلیارد تومان را تهیه و به حسابرس 
مستقل و بازرس قانونی ارائه کرد، حسابرس نیز پس از بررسی های 

انجام شده تأییدیه این افزایش سرمایه را صادر کرد.
مهدی کویتی، معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه، ضمن تأیید این 
خبر گفت: شرکت فولاد مبارکه در حال حاضر با دارا بودن بیش از ۱3۰ 
شرکت در گروه خود و با سرمایه ثبتی به ارزش اسمی ۸۰ هزار میلیارد 
تومان به عنوان بزرگ ترین هلدینگ عملیاتی کشور شناخته می شود. 
کنون نزدیک  در تابلوی معاملاتی بازار سرمایه نیز ارزش شرکت هم ا
به 5۰۰ هزار میلیارد تومان است که از این منظر نیز در جایگاه دوم بازار 

سرمایه قرار دارد.
بنابر اظهارات معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه، عظمت فولاد مبارکه 
که این شرکت همواره  را نمی توان تنها در قالب این ارقام خلاصه کرد؛ چرا
به عنوان پیشتاز در عرصه صنعتی و بالأخص تولید فولاد، نه تنها در 
ایران، بلکه در کل دنیا مطرح بوده و برای حفظ این جایگاه برنامه ها 
و استراتژی هایی را در قالب طرح های توسعه با هدف بی نیازی کشور 
به واردات و خودکفایی صنعتی، اشتغال زایی، ارزآوری و... تدوین کرده 

است.
کویتـی در تشـریح ایـن افزایـش سـرمایه گفـت: در ایـن راسـتا گـزارش 
توجیهی افزایش سرمایه از محل سود انباشته به میزان 2۸ هزار میلیارد 
تومـان توسـط هیئت مدیـره محتـرم تهیـه و بـه حسـابرس مسـتقل و 

بازرس قانونی ارائه گردید. حسابرس نیز پس از بررسی های انجام شده 
تأییدیه این افزایش سـرمایه را صادر کرد. در حال حاضر نیز این گزارش 
به سازمان بورس و اوراق بهادار تهران ارسال شده تا پس از اخذ تأییدیه 
نهایـی آن سـازمان مجوز برگـزاری مجمع عمومـی فوق العـاده صاحبان 
سهام دریافت و افزایش سرمایه پس از تصویب سهام داران اعمال گردد.
وی خاطرنشان کرد: قطعاً با اجرای این افزایش سرمایه نه تنها کام 
سهام داران فولاد شیرین خواهد شد، بلکه برکات آن به کل کشور و 
که انتظار داریم با به ثمر نشستن  مردم عزیز ایران نیز خواهد رسید؛ چرا
ح های توسعه اشاره شده در گزارش توجیهی افرایش سرمایه،  طر
اشتغال زایی، افزایش تولید، کاهش وابستگی کشور به واردات و در نهایت 

سودآوری گروه فولاد مبارکه بیش از گذشته افزایش یابد.

با تأیید حسابرس مستقل و بازرس قانونی محقق شد؛
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بارش ها در ۲۸ استان منفی شد
بررسی داده های مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی نشان می دهد که تا ۱۶ دی ماه امسال بارش ها در ۲۸ استان کشور 

در مقایسه با دوره بلندمدت منفی بوده است.

تهدید »رشد« نیمسال دوم
شامخ اقتصاد و صنعت در آذرماه با ثبت عدد زیر ۵۰ عملاً فاز رکود تولید را نشان داد. مؤلفه میزان فعالیت های کسب وکار در این ماه کمترین مقدار 

یازده ماه اخیر از بهمن ماه )به غیراز فروردین( را به ثبت رساند.

 خـبــــــــــــــــــر       خـبــــــــــــــــــر      
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تولید ۴۵۰۰ دستگاه ماشین آلات معدنی و راه سازی 
تا پایان سال

مدیرکل دفتر صنایع ماشین آلات معدنی و راه سازی وزارت 
صمت از تولید ۴۵۰۰ دستگاه ماشین آلات معدنی و راه سازی 

تا پایان سال خبر داد.
لات  گزارش ایراسین، ابوذر جمشیدوند درباره ماشین آ به 
معدنی، اظهار کرد: سیاست وزارت صمت، تأمین ماشین آلات 
راه سازی و معدنی است بنابراین با توجه به سیاست های کلی 
نظام، قوانین مصوب مجلس و دستور صریح وزیر، نگاه بر این 
است که از ظرفیت و توانمندی تولیدات داخل استفاده شود تا 
بتوانیم با توجه به سرمایه گذاری انجام شده، نیاز کشور را از طریق 

تولیدکنندگان داخلی تأمین کنیم.
کنون 3 هزار و ۱۰۰ ماشین آلات معدنی  وی افزود: از ابتدای سال تا
و راه سازی تولیدشده که این میزان تا پایان سال به ۴ هزار و 5۰۰ 
دستگاه می رسد. در سال ۱۴۰۱ رشد خوبی در تولید ماشین آلات 
معدنی و راه سازی در مقایسه با سال ۱۴۰۰ داشته ایم؛ در سال 
۱۴۰۱ بیش از 3 هزار و ۴۰۰ دستگاه از انواع ماشین آلات تولیدشده، 

اما در سال ۱۴۰۰، تعداد تولید یک هزار و 7۰۰ دستگاه بوده است.
مدیرکل دفتر صنایع ماشین آلات معدنی و راه سازی وزارت صمت 
ادامه داد افزود: امسال برنامه ریزی خوبی در حوزه رشد تولید 
صورت گرفته است و پیش بینی کرده ایم بتوانیم ۴ هزار و 5۰۰ 
دستگاه ماشین آلات راه سازی و معدنی تولید کنیم و به دنبال 
این هستیم بتوانیم نیاز داخل را از تولیدکنندگان داخل تأمین 

کنیم و این مسیر را جدی پیگیری خواهیم کرد.

ثبت بزرگ ترین تأمین مالی تولید در معاملات بورس 
کالای ایران به ارزش 3 هزار میلیارد تومان

مدیر بازار مشتقه و صندوق های کالایی بورس کالای ایران، 
از ثبت بزرگ ترین تأمین مالی تولید در معاملات این بورس 
با انتشار اوراق سلف استاندارد کنسانتره سنگ آهن شرکت 
سنگ آهن مرکزی ایران بافق به ارزش 3 هزار میلیارد تومان در 

روز سه شنبه 1۹ دی ماه 1۴۰2 خبر داد.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از روابط عمومی بورس کالای 
ایران، رحمان آراسته بیان کرد: این عرضه اولیه در نمادهای 
»عسنگ ۱، عسنگ 2، عسنگ 3، عسنگ ۴، عسنگ 5 و عسنگ 
6«  معاملات ثانویه این اوراق از 2۰ دی ۱۴۰2 تا ۱۹ دی ۱۴۰۴ ادامه 
خواهد داشت. این تأمین مالی به منظور تأمین سرمایه در گردش 
این شرکت انجام می شود و الگوهای جدید تأمین مالی از جمله 

اوراق خرید دین کالایی نیز در دستور کار قرار دارد.

فولاد خوزستان قرارداد 3۵ میلیون یورویی ساخت 
داخل امضا کرد

در حاشیه پنجمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران با 
رویکرد بومی سازی، تفاهم نامه میان فولاد خوزستان و شرکت 
پانیاپرتو کهربا در حوزه تأمین و ارتقای فناوری تولید فرومنگنز 

پرکربن به ارزش 3۵ میلیون یورو به امضا رسید.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از خبرنگار روابط عمومی فولاد 
خوزستان، مبنای این تفاهم نامه که به امضای امین ابراهیمی 
مدیرعامل فولاد خوزستان و داود آپرا رئیس هیئت مدیره 
شرکت پانیاپرتو کهربا رسید، گسترش همکاری های پژوهشی، 
فنی و همچنین بومی سازی ساخت قطعات و تجهیزات در 

نظر گرفته شد.
کثر استفاده از توان تولیدی  گسترش توان ملی در راستای و حدا
، حمایت از کالای ایرانی و توسعه بومی سازی،  خدماتی کشور

اهداف این تفاهم نامه را تشکیل می دهند.

عدد خبر

دستگاه

هزار میلیارد

میلیون یورو

نشست مشترک کمیسیون معادن و صنایع معدنی 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران و 
اصفهان روز شنبه 1۶ دی ماه به میزبانی شرکت فولاد 

مبارکه و با حضور اعضای این کمیسیون برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فولاد، بهرام شکوری، رئیس کمیسیون معادن و 
صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران، در این 
نشست اظهار کرد: فولاد مبارکه مجموعه پیشرانی است که باعث افتخار 
کشور است. استنباط غلطی در خصوص مسئولیت های اجتماعی در 
کشور رواج پیدا کرده که نیازمند اطلاع رسانی است. مسئولیت های 
اجتماعی صنایع شامل محافظت از محیط زیست، ارتقای بهره وری و 
توانمندسازی هاست. اقدامات خوبی در فولاد مبارکه و دیگر بنگاه های 
اقتصادی بزرگ کشور انجام شده؛ اما نباید از صنایع براساس سود آن ها 

انتظارات بی جا ایجاد شود.
کاهش قیمت تمام شده در فولاد مبارکه ناشی از مدیریت 

خوب این مجموعه است و باید تشویق شود، نه اینکه مالیات 
بیشتری از آن گرفته شود

کید بر اینکه فولاد مبارکه در کنار کمیسیون معادن و صنایع  وی با تأ
معدنی اتاق بازرگانی ایران باید کمک کند تا تفکر غلط انتظار از صنایع 
سودآور در کشور اصلاح شود تصریح کرد: کاهش قیمت تمام شده در 
فولاد مبارکه ناشی از مدیریت خوب این مجموعه است و باید تشویق 
شود، نه اینکه مالیات بیشتری از آن گرفته شود. حمایت از ایده های 
دانشگاهی و استفاده از ظرفیت های شرکت های دانش بنیان از دیگر 
مواردی است که باید در دستور کار صنایع قرار گیرد. ناترازی انرژی آسیب 
جدی به صنایع وارد کرده و دولت در این زمینه نباید به بنگاه های 

اقتصادی فشار وارد کند.
شکوری معتقد است صنایعی همچون فولاد مبارکه می توانند برای تأمین 
بخشی از نیاز خود نیروگاه احداث کنند، اما صنایع کوچک تر این امکان را 
ندارند. مدیریت زنجیره فولاد کشور مشکل دارد؛ زیرا نیاز صنایع فولادی 
به مواد اولیه همچنان برطرف نشده است. یکی از معضلات صنعت فولاد 
کتشافات مواد معدنی  کشور این است که سازمان های مختلف برای ا
مانع ایجاد می کنند. امروز صنعت فولاد جهان در حال حرکت به سمت 
گر ایران به این سمت حرکت نکند، در آینده  فولاد سبز و کم کربن است و ا
امکان صادرات محصولات خود را نخواهد داشت. بسیاری از صنایع و 
ارگان های دولتی با تفکر بخش خصوصی اداره می شود که یکی از آن ها 
گر موفقیت هایی در صنایعی همچون فولاد مبارکه  فولاد مبارکه است. ا

حاصل شده به واسطه مدیریت خوب این شرکت هاست.
رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی ایران، پس از پایان این نشست نیز در گفت وگو با خبرنگار 
فولاد گفت:  کمیسیون معادن و صنایع معدنی یکی از کمیسیون های 
بیست گانه اتاق بازرگانی ایران است که از جمعی از فعالان حوزه معادن و 
صنایع معدنی کشور تشکیل شده است. برگزاری جلسات این کمیسیون 
در استان های مختلف و بازدید از فعالیت بنگاه های اقتصادی این 
استان ها یکی از رویکردهای جدید کمیسیون معادن و صنایع معدنی 
اتاق بازرگانی ایران است و استان اصفهان و شرکت فولاد مبارکه اولین 
مقصد ما برای برگزاری این نشست بود. در این جلسه، مدیرعامل این 
شرکت گزارش کاملی از فعالیت فولاد مبارکه ارائه کرد. بزرگ ترین مانع برای 
فعالیت معادن و صنایع معدنی کشور بی ثباتی در سیاست گذاری ها و 
عدم مشورت با فعالان اقتصادی برای اتخاذ سیاست های این حوزه 
است و همین عوامل منجر به ناترازی در برق، عدم تأمین گاز صنایع، 

دریافت مالیات ها و وضع عوارض سنگین برای صنایع شده است.

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران:
ارزش افزوده و ارزآوری ناشی از تولید فولاد با تولید دیگر 

محصولات قابل مقایسه نیست

بهرام سبحانی، رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در این نشست 
بیان کرد: فولاد مبارکه نه فقط در صنعت فولاد کشور بلکه در میان صنایع 
یک استثناست و این امر به مثابه یک شمشیر دولبه شده؛ به گونه ای 
، می خواهند مابقی  که از یک طرف باعث افتخار است و از طرف دیگر
صنایع فولادی کشور را که از ویژگی های این شرکت برخوردار نیستند، 
با خط کش فولاد مبارکه اندازه گیری کنند و این امر نتیجه خوبی در پی 
نخواهد داشت. صنایع کشور نه از منظر متخصصان، بلکه از منظر افکار 
عمومی متهم اصلی بحران آب هستند. آیا این مقدار مصرف آب برای 
تولید یک تن فولاد به صرفه تر است یا برای تولید محصولات دیگر؟ ارزش 
ریالی و دلاری یک تن فولاد تولیدشده در کشور و ارزآوری آن برای کشور 
چقدر است؟ آیا ارزش محصولات دیگر با این محصول برابری می کند؟ آیا 
تولید محصولات دیگر صنعتی یا دامداری و کشاورزی به همین میزان 

اشتغال آفرینی می کند؟
چرا وقتی در شهر اصفهان آلودگی وجود دارد، هوای شهر 

مبارکه و محل فعالیت شرکت فولاد مبارکه آلوده نیست؟
وی در تشریح میزان آلایندگی و مصرف آب صنایع گفت: در خصوص 
محیط زیست و میزان آلایندگی صنایع، این سؤال مطرح است که چرا 
وقتی در شهر اصفهان آلودگی وجود دارد، هوای شهر مبارکه و محل 
فعالیت شرکت فولاد مبارکه آلوده نیست؟ می گویند صنعت فولاد آب 
ح است که چه صنعتی با این  زیادی مصرف می کند. این سؤال مطر
میزان مصرف آب می تواند تا این حد ارزش افزوده داشته باشد؟ آیا کسی 

می داند که سود 7۰ تا ۸۰ هزار میلیارد تومانی فولاد مبارکه با چه میزان 
سرمایه محقق شده است؟ آیا این سود با میزان سرمایه گذاری در این 
شرکت مقایسه می شود؟ رقم سود مطلق فولاد مبارکه به دلیل وسعتی که 

دارد رقم بزرگی است، اما سود هر سهم آن چشم گیر نیست.
مسئولیت های اجتماعی صنایع در کشور ما اشتباه تعریف 

شده
بهرام سبحانی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: مسئولیت های 
که این صنایع از  اجتماعی صنایع در کشور ما اشتباه تعریف شده؛ چرا
محل سودشان مالیات خود را پرداخت می کنند و دولت می تواند از محل 
درآمد حاصل از این مالیات برای ساخت مدرسه، بیمارستان، راه سازی 
و... اقدام کند. صنایع وظیفه ای برای احداث نیروگاه و تأمین انرژی 

ندارند و این کار بر عهده وزارت نیروست.
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران پس از پایان این نشست در 
گفت وگو با خبرنگار فولاد اظهار کرد: نشست مشترک کمیسیون معادن و 
صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران و اصفهان 
امروز به میزبانی فولاد مبارکه برگزار شد و تبادل نظرهای خوبی میان 
مجموعه های معدن و صنایع معدنی کشور صورت گرفت. این نشست 
منجر به ایجاد ارتباط تنگاتنگی میان صنایع فولاد، به ویژه شرکت فولاد 

مبارکه به عنوان مصرف کننده سنگ آهن و بخش معدن کشور گردید.
رسیدن به ظرفیت تولید سالانه ۵۵ میلیون تن فولاد در 

کشور تا سال ۱۴۰۴ قابل تحقق است؛ اما بهره برداری از این میزان 
تولید فولاد نیازمند تقویت زیرساخت های لازم است

سبحانی خاطرنشان کرد: رسیدن به ظرفیت تولید سالانه 55 میلیون تن 
فولاد در کشور تا سال ۱۴۰۴ قابل تحقق است؛ اما بهره برداری از این میزان 
تولید فولاد نیازمند تقویت زیرساخت های لازم است؛ این در حالی است 
که در حال حاضر ظرفیت بالقوه تولید سالانه فولاد در کشور در صورت 
عدم اعمال محدودیت های انرژی و رفع مشکل مواد اولیه، ۴6 میلیون 
تن است. با وجود مشکلات مذکور، سالانه حدود 3۰ میلیون تن فولاد 
در کشور تولید می شود. مشکل کمبود مواد اولیه با ورود فولادسازان به 
کتشاف معادن قابل حل است و صنایع بزرگ فولادی همچون  بخش ا
فولاد مبارکه حتی برای رفع نیاز خود به انرژی برق، به صورت خودتأمین 
اقدام به احداث نیروگاه کرده اند، به شرطی  که برق تولیدشده از این 
نیروگاه ها در مواقع اعمال محدودیت برق به صنایع قابل استفاده باشد 
و به شبکه سراسری برق منتقل نشود. در کنار همه این معضلات که 
بعضاً قابل حل هستند، معضل کمبود گاز برای صنایع فولادی کل کشور 

همچنان پابرجاست.

مدیرعامل فولاد مبارکه:
کتشافات معدنی با موانع زیادی  فولاد مبارکه برای ورود به ا

مواجه است

محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه نیز در این نشست اظهار 
کرد: امروز فولاد مبارکه از افتخارات صنعت کشور و بزرگ ترین تولیدکننده 
ورق های فولادی در خاورمیانه و شمال آفریقاست. ارزش فعلی بازار 
سرمایه این شرکت نزدیک به 5۰۰ همت است و سهم ۱.5 درصدی در 
تولید ناخالص ملی و سهم 6.5 درصدی در تولید ناخالص ملی بخش 
صنعت دارد. فولاد مبارکه دارای زنجیره تأمین گسترده ای شامل 25۰۰ 
تأمین کننده خدمات و کالاست. به برکت فعالیت فولاد مبارکه یک زنجیره 
ارزش در داخل کشور شکل گرفته و این شرکت یک صنعت مادر شناخته 
می شود. فعالیت های گروه فولاد مبارکه به وسعت ایران است و این 

مجموعه دارای بالغ بر ۱۴۰ شرکت زیرمجموعه است.
ظرفیت فولاد کشور باید برای اکتشاف و استخراج معادن 

کشور به کار گرفته شود
وی با بیان اینکه بستر مناسب و ظرفیت های خوبی برای اقدامات 
کید کرد: ظرفیت فولاد کشور باید برای  کتشافی در کشور وجود دارد، تأ ا
که کمبود  کتشاف و استخراج معادن کشور به کار گرفته شود؛ چرا ا
مواد اولیه و معدنی یکی از مشکلات صنایع فولادی کشور است. 
طبق آیات قرآن کریم، فولاد برای مردم سراسر منفعت است و صنعت 
فولاد با مدیریت کارآمد می تواند بدون هیچ زیانی، منافع متعددی 
برای مردم داشته باشد. برخی صنایع در کشورهای پیشرفته جایگاه 

تعیین کننده ای برای اقتصاد کشورشان دارند.
فولاد مبارکه درصدد قرار گرفتن در جمع ۲۰ شرکت 

فولادی برتر دنیاست
طیب نیا ادامه داد: فولاد مبارکه جهت گیری و هدف گذاری سنگینی 
برای خود تعریف کرده و با ورود به کسب وکارهای جدید و رفع گلوگاه های 
خود، درصدد قرار گرفتن در جمع 2۰ شرکت فولادی برتر دنیاست. امسال 
علی رغم وجود محدودیت های انرژی، با مدیریت شرایط همچنان میزان 
تولید خود را حفظ کرده ایم. در حوزه نوآوری و فناوری های نوین اقدامات 

زیادی کرده ایم و درصدد توسعه کمّی، کیفی و متوازن هستیم.
موانع قانونی اجازه نمی دهد فولاد مبارکه وارد حوزه 

اکتشافات معدنی شود
وی در تشریح مشکلات صنعت فولاد و مشخصاً فولاد مبارکه تصریح کرد: 
گروه فولاد مبارکه برای تأمین قریب به 2 هزار مگاوات برق از طریق احداث 
نیروگاه های سیکل ترکیبی، خورشیدی و بادی سرمایه گذاری کرده و در 
حوزه حمل ونقل مواد اولیه و محصولات نیز سرمایه گذاری های زیادی 
انجام داده؛ اما در حوزه معدن به دلیل محدودیت قوانین با چالش 

گر مشکل مواد اولیه فولاد مبارکه و صنایع بزرگ فولادی  مواجه است. ا
کشور حل شود، مشکل زنجیره تولید فولاد کشور رفع خواهد شد. فولاد 
کتشاف معادن و سرمایه گذاری در حوزه ماشین آلات  مبارکه امکان ا
این حوزه را دارد؛ اما موانع قانونی اجازه نمی دهد این شرکت وارد حوزه 
کتشافات معدنی شود. خلق ارزش فولاد مبارکه از سنگ معدن تا زنجیره  ا
کامل فولاد است.  این شرکت در حوزه تکنولوژی های جدید برای فراوری 

مواد معدنی اقدامات قابل توجهی انجام داده است.
اعلام آمادگی فولاد مبارکه در کنار اتاق بازرگانی ایران برای 

رفع مشکلات حوزه معدن و صنایع معدنی
به گفته مدیرعامل فولاد مبارکه، این شرکت به عنوان یک شرکت 
توسعه محور در حال اجرای 22۰ پروژه است و این در حالی است که 
معدود شرکت هایی در کشور این تعداد پروژه را در دست احداث 
دارند. ما معتقدیم کارفرمای خوب پیمانکار خوب می سازد و بر همین 
اساس بسیاری از پروژه های فولاد مبارکه همچون نیروگاه سیکل 
ترکیبی را پیش از موعد اجرا کرده ایم. در حال حاضر ۹۰ درصد قطعات 
و تجهیزات موردنیاز فولاد مبارکه بومی سازی شده است. سال گذشته 
۱3۰۰ قطعه و تجهیز در فولاد مبارکه بومی سازی شده است. این شرکت در 
راستای توسعه زیست بوم نوآوری باز، سرمایه گذاری های خطرپذیر در 
شرکت های دانش بنیان انجام داده و 5 مرکز نوآوری در دانشگاه ها ایجاد 

کرده و از ۴۰۰ پایان نامه دانشگاهی حمایت کرده است.
فولاد مبارکه برای مناطق کم برخوردار، سند پیشرفت و 

آبادانی مبتنی بر استعدادها، محدودیت ها و محرومیت ها 
تعریف کرده

وی در تشریح نگاه فولاد مبارکه به مسئولیت اجتماعی گفت: این شرکت 
در حوزه مسئولیت های اجتماعی اقدامات زیادی به انجام رسانده و در 
همین راستا، برای مناطق کم برخوردار سند پیشرفت و آبادانی مبتنی بر 
استعدادها، محدودیت ها و محرومیت ها تعریف کرده تا توانمندسازی 
در حوزه های کشاورزی، دامداری و مشاغل خانگی را محقق سازد. 
کنون  بسیاری از موفقیت های فولاد مبارکه از ابتدای بهره برداری تا
، این  ناشی از حمایت های دولت های وقت بوده؛ اما در حال حاضر
گذار شده است. با توجه به داشتن بسیاری  شرکت به بخش خصوصی وا
از منابع و ظرفیت های کشور، هیچ مشکل حل ناشدنی در کشور نداریم 
و همه مشکلات با مدیریت مناسب قابل رفع است. فولاد مبارکه در کنار 
کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران آمادگی کمک رسانی 

برای رفع مشکلات حوزه معدن و صنایع معدنی را دارد.
طرح توازن در زنجیره فولاد نیازمند برخی از ادغام ها و 

مشارکت ها میان شرکت های معدنی و فولادی است
طیب نیا خاطرنشان کرد: رشد و توسعه یک مسیر است، نه یک نقطه که 
بتوان یک مرتبه به آن رسید. ما در حال طی کردن مسیری هستیم که در 
این مسیر، سرعت رشد و هدف گذاری از اهمیت زیادی برخوردار است. 
احیای سنگ آهن در فولاد مبارکه به جای گاز طبیعی با هیدروژن انجام 
ک تری نسبت به بسیاری از  می شود و این شرکت در این حوزه روش پا
فولادسازان جهان دارد. فولاد مبارکه برق موردنیاز خود را خودش تولید 
می کند و قیمت گاز برای این شرکت نزدیک به قیمت های جهانی است. 
طرح توازن در زنجیره فولاد قابل تحقق و شدنی است و نیازمند برخی از 

ادغام ها و مشارکت ها میان شرکت های معدنی و فولادی است.

رئیس هیئت مدیره انجمن نوردکاران فولادی ایران:
کتشافات معادن  ضرورت ورود بخش خصوصی به حوزه ا

کشور

احمد خوروش، رئیس هیئت مدیره انجمن نوردکاران فولادی ایران 
در جلسه نشست مشترک کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق 
گذاری  بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: متأسفانه وا
معادن به بخش خصوصی جزو اولویت های کشور نیست و این در 
حالی است که بخش خصوصی در بخش معدن توانمندی های زیادی 
گر بخش خصوصی وارد این حوزه شود، اتفاقات بزرگی محقق  دارد و ا
خواهد شد؛ نقش بخش خصوصی در پیشرانی در حوزه معدنی باید 
تبیین شود. تأمین زیرساخت های لازم برای رفع نیاز انرژی و حمل ونقل 
صنایع جزو وظایف اولیه دولت است؛ اما در حال حاضر نیز بخش 
خصوصی در این زمینه وارد عمل شده است. صنایع فولاد و پتروشیمی 
دو صنعتی هستند که برای کشور ارزآوری قابل توجهی دارند و کمک 
زیادی به اقتصاد کشور می کنند. وضع عوارض، ابلاغ دستورالعمل ها 
کتشاف معادن، گریبان گیر  و بخشنامه های خلق الساعه در حوزه ا
فعالیت بخش خصوصی در کشور شده و عدم حمایت دولت و در کنار 
آن قیمت گذاری های دستوری، ازجمله مهم ترین عوامل عدم پیشرفت 
حوزه معدن کشور است. کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران جایگاه و نقش مهمی در رفع موانع و 

مشکلات فعالان اقتصادی کشور دارد.
گفتنی است در ادامه این نشست، برخی از اعضای کمیسیون معادن و 
صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران و اصفهان 
به ارائه نظرات خود و بحث و تبادل نظر برای رفع چالش های حوزه 
معدن و صنایع معدنی کشور پرداختند و پس از برگزاری این نشست، 
کلیه اعضای کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران و اصفهان از تصفیه خانه پساب و خطوط تولید 

شرکت فولاد مبارکه بازدید کردند.

کاهش قیمت تمام شده در فولاد مبارکه ناشی از مدیریت خوب این مجموعه است
رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران:

بهرام شکوری
رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی 

اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران

بهرام سبحانی
 رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

محمدیاسر طیب نیا
مدیرعامل فولاد مبارکه

احمد خوروش
 رئیس هیئت مدیره انجمن 

نوردکاران فولادی ایران
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بهره گیری چادرملو از شرکت های دانش بنیان در طرح های توسعه ای 
طاهرزاده مدیر عامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو گفت: توسعه های هوشمند و هدفمند شرکت معدنی و صنعتی چادرملو را با بهره گیری از دانش، نوآوری و ایده های مرکزعلمی و پژهشی و شرکت های دانش بنیان محقق می سازیم.  نزدیک به ۵، ۲ میلیارد یورو طرح توسعه ای مرتبط با فعالیت های شرکت 

تعریف و در دست سرمایه گذاری است. چادرملو فقط در نیمه اول امسال موفق شده است با استفاده از ظرفیت های ساخت داخل بالغ بر ۶۲9 قطعه مورد نیاز در واحدهای فعال در مجتمع های معدنی و صنعتی خود را بومی سازی کند که بیش از ۲۵ میلیون یورو صرفه جویی ارزی در پی داشته است. 

به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از پترومتالز، استیل مینت 
طی گزارشی به افزایش صادرات سنگ آهن و گندله هند در 
سال گذشته میلادی پرداخت و از رشد 177 درصدی صادرات 
سنگ آهن و گندله این کشور در سال 2۰23 نسبت به سال 2۰22 

خبر داد.
بر اساس آخرین داده های استیل مینت، صادرات سنگ آهن 
و گندله هند در سال 2۰23 به شدت افزایش یافت و به بالاترین 
میزان در 3 سال گذشته یعنی به بیش از ۴۴ میلیون تن رسید. 
اقدام دولت هند برای لغو تعرفه صادراتی 5۰ درصدی برای همه 
گریدهای سنگ آهن و ۴5 درصدی برای گندله در نوامبر 2۰22 

منجر به جهش صادرات هند در سال 2۰23 شد.
از ۴۴ میلیون تن صادرات هند، حدود 33 میلیون تن سنگ آهن 
بود، عمدتاً با عیار پایین؛ زیرا تعرفه صادراتی سنگ آهن با عیار 
بالای 5۸ درصد، 3۰ درصد است. در سال گذشته نزدیک به ۱۱ 

میلیون تن گندله نیز توسط هندی ها صادر شد.
بزرگ ترین واردکننده چین بود که سهم بزرگی از محموله های هند 
را به خود اختصاص داد و پس از آن اندونزی، مالزی، کره جنوبی و 

کشورهای خاورمیانه قرار گرفتند.
چرا صادرات هند افزایش یافت؟

: قیمت سنگ آهن در سطح جهان  قیمت های جهانی بالاتر
به طور متوسط در حدود ۱۱5 دلار در هر تن در سال 2۰23 در 
مقایسه با ۱2۱ دلار در هر تن در سال 2۰22 بود. با توجه به این 
واقعیت که قیمت ها پس از جنگ روسیه و اوکراین در فوریه 2۰22 
به طرز خارق العاده ای افزایش یافت، شگفت آور است که قیمت ها 
در طول سال 2۰23 عمدتاً به دلیل انتظارات از بازگشت تقاضای 
فولاد چین پس از پایان قرنطینه های ناشی از کووید ۱۹ و انتظارات 
برای افزایش تقاضای چین بالا ماند. قیمت سنگ آهن در نیمه 
دوم سال 2۰23 نزدیک به 3۰ درصد و در دو ماه آخر این سال 
حدود 25 درصد افزایش یافت. بنابراین، صادرات برای کارخانه ها 

و بازرگانان هندی جذاب بود.
داده های  طبق  یافت:  افزایش  هند  سنگ آهن  تولید 
استیل مینت، هند 2۸2 میلیون تن سنگ آهن در سال 2۰23 
تولید کرد که از حدود 25۰ میلیون تن در سال 2۰22، ۱۴ درصد 
افزایش داشت. این بالاترین تولیدی است که تا به امروز ثبت 
شده است. تولید بیشتر سنگ آهن هند فضا را برای افزایش 

صادرات ایجاد کرد.

خبر بین الملل

خـبــــــــــــــــــر

صادرات سنگ آهن و گندله هند 
ترین میزان  در سال 2۰23 به بالا

در 3 سال گذشته رسید

جولان فولادساز ترک
 در سرزمین اعراب

تولید فولاد چین از مسیر کوره های 
قوس الکتریکی در سال 2۰2۴ افزایش 

خواهد یافت

به گزارش خبرنگار فولاد  و به نقل از چیلان، طبق اعلام 
استیل اوربیس، کوکائِر چِلیک، فولاد ترکیه ای، خبر داده است 
که فولاد پروژه شهر نِئوم عربستان سعودی را تأمین خواهد 
کرد. این پروژه متعلق به صندوق سرمایه گذاری عربستان 
سعودی است. عربستان بر این پروژه ۵۰۰ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری کرده است.
این فولادساز ترک بنا دارد فروش خود را در منطقه خاورمیانه و 
شمال افریقا )مِنا( تقویت کند؛ کوکائِر چِلیک ۱۹ درصد از فروش 
فرامرزی خود را در سال 2۰22 میلادی در این منطقه عرضه 

کرده بود.
شهر نِئوم در شمال غربی عربستان و در ساحل دریای سرخ قرار 
گرفته است، این شهر از چهار منطقه تشکیل شده و تمام انرژی 
آن از منابع تجدیدپذیر تأمین خواهد شد. بنا بر برنامه ریزی ها 
ساخت منطقه نخست این شهر در سال 2۰2۴ میلادی به پایان 

می رسد.

به گزارش خبرنگار فولاد  و به نقل از پترومتالز، مای استیل 
پیش بینی کرد که میزان تولید در میان فولادسازان چینی دارای 
کوره قوس الکتریکی در سال 2۰2۴ در مقایسه با سال گذشته 
افزایش خواهد یافت، زیرا بهبود حاشیه سود کارخانه های 
چین،  مرکزی  دولت  طرف  از  حمایت  ارائه  و  کوچک 
کارخانه های داخلی را تشویق می کند تا ضریب بهره برداری 

تولید خود را افزایش دهند. 
در سال 2۰23، نرخ بهره برداری از ظرفیت نصب شده فولادسازی 
در ۸7 کارخانه کوره قوس الکتریکی چین به طور متوسط 5۰.6 
درصد بوده است، که نسبت به سال 2۰22، 2.6۴ درصد بیشتر 

است.
این کارخانه ها در سال جاری ممکن است شاهد مثبت بودن 
حاشیه سودشان برای مدت طولانی تری باشند، زیرا احتمالاً 
هزینه های تولید آن ها با تسهیل دسترسی به قراضه کاهش 
می یابد. انتظار می رود نهادهای مرتبط در سراسر چین اقدامات 
جدیدی را برای افزایش عرضه قراضه به کارخانه های کوره قوس 
به عنوان بخشی از تلاش های خود برای افزایش تولید داخلی 

فولاد مبتنی بر کوره قوس الکتریکی، انجام دهند.

در پنجمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران 
ج میلاد تهران و با  که از 1۹ تا 21 دی ماه در محل بر
مسئولان دولتی، انجمن های مختلف، شرکت های 
، با رویکرد »بومی سازی،  فولادی و شرکت های دانش بنیان و فناور
توسعه تکنولوژی، برندسازی و انتقال دانش فنی براساس نیاز زنجیره 
آهن و فولاد« برگزار شد، فولاد مبارکه ضمن ارائه آخرین دستاوردهای 
خود در حوزه بومی سازی، به عنوان طلایه دار نهضت بومی سازی در 

کشور مورد تقدیر قرار گرفت.
گاهی هرچه بیشتر از مهم ترین رخدادهای این  در ادامه مطلب برای آ

نمایشگاه و جشنواره با ما همراه باشید.
 

محمدرضا موثقی نیا، معاون وزیر صمت و رئیس هیئت عامل 
ایمیدرو در آیین افتتاحیه جشنواره:

در شرکت های فولادی به ویژه فولاد مبارکه، اقدامات خوبی 
صورت گرفته است

گرچه صنعت فولاد در کشور توسعه ۸ درصدی داشته، در سطح  ا
بین الملل سهم ۱.5 درصدی داریم؛ این در حالی است که ما به معادن 
و منابع معدنی، منابع انرژی، مواد اولیه و نیروی انسانی متخصص 

دسترسی داریم.
از سویی باید توجه داشت که کشورهایی همچون ژاپن، علی رغم عدم 
دسترسی به منابع، به دلیل تعریف مقررات حمایتی و استفاده از خلاقیت 

و نوآوری، امروز سهم 6 درصدی در توسعه صنعت فولاد جهان را دارد.
هرچند موضوع تحریم تفاوت مهمی بین ایران و دیگر کشورهای 
تولیدکننده فولاد ایجاد کرده است؛ اما نمی توان گفت تحریم برای ما 
گر تحریم  صددرصد تأثیر منفی به همراه داشته است؛ چه بسا شاید ا

نبود، ما این حجم از بومی سازی را نداشتیم.
بر اساس آمارهای ارائه شده، بومی سازی در صنایع فولادی و معدنی 
حدود ۱.7 میلیارد دلار صرفه جویی ارزی داشته است. البته امروز 
ارزبری در تولید فولاد عدد قابل توجهی و حدود 65 دلار در تن است؛ 
بنابراین می توان گفت ارزبری فولاد در هر سال حدود ۴ میلیارد دلار 
است و امیدواریم با همت تولیدکنندگان، هر سال بتوانیم دسترسی 
گرچه  در حال حاضر ۸۰ درصد  بیشتری به بومی سازی داشته باشیم، ا
از تجهیزات، قطعات و مواد اولیه موردنیاز در صنایع فولادی و معدنی 

کشور بومی سازی شده است.
امروز سهم صنایع معدنی در GDP کشور کمتر از 7 درصد است. این 
سهم قطعاً باید افزایش یابد. یکی از گرفتاری های امروز صنایع فولادی 
مقرراتِ تعریف شده است؛ بنابراین باید مقررات زدایی داشته باشیم، 
زیرا فرایندهای تصمیم گیری و تصمیم سازیِ فعلی در این زمینه طولانی 
است. تلاش های زیادی انجام گرفته تا این فرایندها تا حد امکان در سال 
۱۴۰3 هموارتر شود و صنایع فولادی بتوانند راحت تر و با راندمان بیشتر 

وظایف خود را انجام دهند.
انرژی نقطه بحرانی صنایع معدنی و فولادی کشور

برای سال های آینده باید بیش از گذشته به حوزه انرژی بپردازیم. امروز 
انرژی به عنوان نقطه بحرانی در صنایع معدنی و فولادی مطرح می شود؛ 

بنابراین در صنعت فولاد حتماً باید راه حل های جایگزین مطرح شود.
موضوع کنترل کربن و مسائل زیست محیطی مرتبط با آن در آینده ما 
را با قوانین و مقررات خاصی روبه رو می کند. نباید اجازه دهیم فاصله 
ما با استانداردهای جهانی افزایش یابد. باید موضوع انتشار کربن را با 

روش های  خلاق و فناورانه کاهش دهیم.
بسیاری از خبرگان و نخبگان ما جذب صنایع سایر 

کشورها شده و می شوند
به عنوان یک مقام دولتی، باید بگویم بسیاری از خبرگان و نخبگان ما 
جذب صنایع سایر کشورها شده و می شوند. امیدواریم در این زمینه 
بتوانیم با توسعه شرکت های دانش بنیان و حمایت از صندوق های 
مربوطه، پروژه های پرخطری در کشور تعریف نماییم تا از ایده های 
خلاقانه و نوآورانه حمایت کنیم و در خصوص فناوری و نوآوری از TRهای 

پایین به TRLهای بالا برسیم.
در شرکت های فولادی، به ویژه فولاد مبارکه، فولاد خوزستان، صنایع مس 
و سایر شرکت های فولادی اقدامات خوبی صورت گرفته، اما این اقدامات 
برای فاصله ما با تکنولوژی روز دنیا کفایت نمی کند. امید بسیاری از 
، زنجیره فولاد و در واقع صنعتگران و دانشمندان این  مسئولان کشور

حوزه است.

بهرام سبحانی، رئیس هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران:

صنایع بزرگ بیش از گذشته به دانش بنیان ها اعتماد کنند

سال به سال وقتی که در این نمایشگاه حضور می یابیم، تعداد تجهیزاتی 
که بومی سازی می شود با سال قبل قابل مقایسه نیست.

فولاد،  و  آهن  زنجیره  شرکت های  بین  تفاهم نامه هایی  سال  هر 
تولیدکنندگان سنگ آهن و شرکت های دانش بنیان و دیگر صنایع در 
این جشنواره امضا می شود که حاصل آن بومی سازی 26 هزار قطعه، 

تجهیز و مواد اولیه در صنعت فولاد بوده است.
فرایند ساخت برخی قطعات از طریق مهندسی معکوس و در قالب 
دفترچه های شناسنامه ای طی می شود و در هریک از واحدهای 
فولادسازی، تیم ها و مدیریت های بومی سازی، قطعات را تولید و در 

اختیار خطوط قرار می دهند.
تقویت بومی سازی تکنولوژی در دستور کار است

امروز بومی سازی تکنولوژی را در دستور کار داریم. پیش از این بسیاری 
از محصولاتی که تولید شده تحت لیسانس شرکت های خارجی، به ویژه 
شرکت کوبه استیل ژاپن بوده است؛ اما ما تکنولوژی جدیدی ارائه 
می دهیم که دیگر تحت لیسانس هیچ شرکت خارجی نیست و با دانش 
فنی داخلی تولید می شود. ما نه تنها بومی سازی و مهندسی ساخت را 

دنبال می کنیم، بلکه تقویت بومی سازی تکنولوژی را داریم.
در زمینه تولید الکترود گرافیتی به مراحل خوبی رسیده ایم

در زمینه تولید تقریباً بیش از ۸5 درصد نیازهای شرکت های فولادی 
از داخل تأمین می شود. در حوزه الکترود گرافیتی نیز به دستاوردهای 
خوبی رسیده ایم و تا پایان امسال و یا ابتدای سال آینده، خط تولید این 

محصول نیز با استفاده از واردات کک سوزنی راه اندازی خواهد شد.
در حوزه برخی از محصولات که به لحاظ اقتصادی تولید آن ها در داخل 

مقرون به صرفه نیست، به واردات از خارج از کشور ادامه خواهیم داد.
در بسیاری از موارد شاهدیم که بسیاری از شرکت ها قطعاتی می سازند 
که بسیار کمک کننده است. البته در این زمینه توصیه ای مبنی بر 
اعتماد به دانش بنیان ها برای خرید و استفاده از تجهیزاتشان برای 
شرکت های فولادی دارم. معمولاً برای اولین استفاده، کمتر به محصولات 
دانش بنیان ها اعتماد می شود؛ اما باید به این محصولات اعتماد کرد و 

با سنجش آن در آزمایشگاه های صنایع، آن ها را مورد استفاده قرار داد.
ما در صنعت فولاد موتورهای 5 تا 6 مگاواتی داریم و شرکتی ادعای تولید 
موتورهایی با ظرفیت بیشتر دارد که باید مورد اعتماد قرار گیرد. صنایع 
باید به ظرفیت دانش  بنیان ها توجه داشته باشند و این جشنواره و 

نمایشگاه ظرفیتی برای ایجاد این ارتباطات است.
با بهینه سازی و رفع ایرادات باید از ظرفیت دانش بنیان ها 

استفاده شود
کید بر اینکه با بهینه سازی و رفع ایرادات باید از ظرفیت  وی با تأ
کنون در این زمینه خطری را شاهد  دانش بنیان ها استفاده شود، گفت: تا
نبوده ایم و می توان گفت بسیاری از تولیدات با ظرفیت بسیار خوب مورد 
استفاده قرار گرفته اند و شاید در مواردی نمونه داخلی ۹۰ درصد از ۱۰۰ 

درصد کیفیت نمونه خارجی را دارا  بوده اند.

سید رسول خلیفه سلطانی، دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران، در بازدید از غرفه شرکت فولاد مبارکه اصفهان در گفت وگو 

با خبرنگار »معدن مدیا«:
سال گذشته فولاد مبارکه  با صرفه جویی 17۰ میلیون دلاری، 

رتبه اول صرفه جویی ارزی در کشور را به خود اختصاص داد

صنعت فولاد کشور به عنوان یک صنعت مادر و میانی، نقش بسزایی در 
توسعه صنایع پایین دستی و بالادستی خود دارد و شرکت فولاد مبارکه 

اصفهان به خوبی از عهده ایفای این نقش اجتماعی برآمده است.
که شرکت های تولیدکننده فولاد  تولید فولاد صنعت ساز است؛ چرا
برای تأمین مواد اولیه خود شرکت های زیادی را در بالادست خود 
فعال می کنند و نیز با تولید محصولات فولادی، بسیاری از شرکت های 

مصرف کننده در پایین دست این زنجیره فعال می شوند.
طی سال های اخیر فرایند بومی سازی در فولاد مبارکه سرعت رشد زیادی 

داشته است و هرساله نیز به این سرعت افزوده می شود.
نتایج بومی سازی در فولاد مبارکه نشان می دهد از ابتدای سال ۱3۸۱ 
کنون بیش از ۱۰۰ هزار ماده، قطعه و تجهیز در داخل کشور بومی سازی  تا
 شده که علاوه بر تأمین به موقع و پایدار و کیفی، صرفه جویی حدود
2,۹6۸ میلیون دلاری را در پی داشته است. سال گذشته فولاد مبارکه 
با صرفه جویی ۱7۰ میلیون دلاری، رتبه اول صرفه جویی ارزی در کشور 

را به خود اختصاص داد.
می توان گفت بومی سازی ۸۰ درصد از نیازهای این شرکت، این اعتماد و 
خودباوری را در سازندگان داخلی ایجاد کرده است که تنها به بومی سازی 
و مهندسی معکوس بسنده نکنند؛ بلکه پابه پای شرکت های بزرگ در 

سطح دنیا خلق فناوری های جدید را در دستور کار خود قرار دهند.

امضای تفاهم نامه سه جانبه »کارلینک«
در جریان همایش افتتاحیه پنجمین دوره از جشنواره و نمایشگاه ملی 
فولاد ایران، تفاهم نامه ارتقای سامانه جامع بومی سازی »کارلینک« که 
به همت شرکت ایریسا از شرکت های گروه فولاد مبارکه و با استانداردهای 
سازمان جهانی GS1 به عنوان یک اقدام فناورانه تولید شده است، 
میان سازمان ایمیدرو، انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران و مرکز ملی 

شماره گذاری کالا و خدمات منعقد شد.
کارلینک« بستر شبکه سازی تخصصی کسب وکارها که به دست  «
متخصصان داخلی اجرا شده است، بستری مناسب برای ارائه دهندگان 

انواع محصولات و خدمات به ویژه تولیدات ملی به شمار می رود.
این خدمت علاوه بر تسهیل ارتباط میان کسب وکارها و شبکه سازی 
هدفمند، فضایی مناسب برای از بین بردن وابستگی به خارج است. 
هدف اصلی کارلینک حمایت از تولیدات ملی و حفظ سرمایه در بستر 

اشتغال زایی و کارآفرینی است.
نقش محوری گروه فولاد مبارکه در تفاهم نامه های 

همکاری با دانش بنیان ها
در جریان برگزاری آیین افتتاحیه پنجمین دوره از جشنواره و نمایشگاه 
ملی فولاد ایران ۹ تفاهم نامه در راستای تعمیق ساخت داخل به امضا 

رسید که گروه فولاد مبارکه نقش عمده ای در این زمینه داشت.
امضای تفاهم نامه میان فولاد مبارکه و شرکت دانش بنیان پایا 

صنعت سما
اولین تفاهم نامه میان فولاد مبارکه و شرکت دانش بنیان پایا صنعت 
سما تحت عنوان »طراحی، بومی سازی و تجاری سازی پایلوت پلنت 

گندله سازی« با هدف 3 میلیون یورو صرفه جویی ارزی منعقد شد.
امضای تفاهم نامه میان شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان، 
شرکت دانش بنیان هوشمندسازان وایکو و پارک علم و فناوری 

خراسان رضوی
تفاهم نامه دوم برای تعمیق ساخت داخل برای کشور میان شرکت 
صنایع معدنی فولاد سنگان، شرکت دانش بنیان هوشمندسازان وایکو 
و پارک علم و فناوری خراسان رضوی تحت عنوان »راه اندازی سامانه 
برخط رطوبت سنجی غیرتماسی بر روی خطوط کنسانتره و گندله با 

دقت بالا« با هدف صرفه جویی 6۴۰ هزار یورویی امضا شد.
امضای اولین تفاهم نامه فولاد سبز در کشور میان شرکت فولاد   

هرمزگان و شرکت نفت ستاره خلیج فارس
اولین تفاهم نامه فولاد سبز در کشور میان شرکت فولاد هرمزگان و شرکت 
نفت ستاره خلیج فارس برای »توسعه تکنولوژی استفاده از گاز هیدروژن 
به جای متان در فرایند تولید آهن اسفنجی در راستای تولید فولاد سبز« 

با هدف صرفه جویی 2۰۰ هزار یورویی منعقد شد.
بومی سازی یک دستگاه ترانسکوره MVA1۶۰ و ۴1 ترانس 

یکسوساز بین شرکت فولاد مبارکه اصفهان و شرکت ایران ترانسفور
صرفه جویی ارزی این تفاهم نامه 7 میلیون و 3۰۰ هزار یورو برآورد شده 

است.

رونمایی از سامانه جامع بومی سازی شرکت فولاد مبارکه
در پنجمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران روز سه شنبه ۱۹ دی ماه 
آیین رونمایی از سامانه جامع بومی سازی شرکت فولاد مبارکه برگزار شد. 
در خصوص این سامانه معاون خرید، رئیس بومی سازی و کارشناس 

بومی سازی قطعات، مواد و تجهیزات فولاد مبارکه چنین گفتند:
مصطفی عطایی پور، معاون خرید شرکت فولاد مبارکه:

بومی سازی در فولاد مبارکه قدمتی 3۰ساله دارد و ما در ابتدا مهندسی 
معکوس را اجرایی کردیم و پس از آن به تولید قطعات رسیدیم و امروز 

تکنولوژی را تولید می کنیم.
بزرگراه ساخت داخل دارای گیت های مختلفی است که مااز بسیاری از 

آن ها عبور کرده ایم  و امروز باید دانش بنیان ها به کمک ما بیایند.
در حال حاضر 7۰۰ شرکت دانش بنیان با شرکت فولاد مبارکه طرف قرارداد 

هستند و 5 هزار میلیارد تومان سفارش خرید از این شرکت ها داریم.
امروز در قسمت  بومی سازی شرکت فولاد مبارکه  سامانه جامع 
برنامه ریزی خرید برای تکمیل کار و هم افزایی بهتر بین سازندگان و 

تولیدکنندگان راه اندازی شده است.
مهدی شهیدی، رئیس بومی سازی شرکت فولاد مبارکه:

هدف از راه اندازی سامانه جامع بومی سازی شرکت فولاد مبارکه 
به هم رسانی نیازها و توانمندی ها در کشور است. وجه تمایز این سامانه 

قرار گرفتن در فرایند خرید فولاد مبارکه است.
از دیگر مزایای این سامانه می توان به صرفه جویی در زمان، دسترسی 
راحت، کنترل و به روزرسانی، کمک به محیط زیست و شفافیت اعلام نیاز 

اشاره کرد.
ج در این سامانه به صورت آنلاین  همه درخواست های خرید خار
بارگذاری می شود تا شرکت های داخلی در صورت امکان تولید کنند.این 
سامانه با مدیریت فناوری اطلاعات فولاد مبارکه، توسط شرکت ایریسا 

برنامه نویسی و اجرا شد که از زحمات این عزیزان قدردانی می کنیم.
محسن جوادیان، کارشناس بومی سازی قطعات، مواد و 

تجهیزات فولاد مبارکه:
این سامانه تا پیش از این به صورت پایلوت و آفلاین و درون سازمانی 
فعالیت داشته است و امروز پس از پشت سر گذاشتن مراحل آزمون وخطا 

بر روی این سامانه به صورت آنلاین رونمایی شد.
راه اندازی این سامانه برای به هم رسانی شرکت های دانش بنیان و 
تولیدکننده تجهیزات، قطعات و مواد اولیه با فولاد مبارکه، بدون واسطه 
و رودررو است. ما دست یاری به سمت شرکت هایی که می توانند در این 

زمینه همکاری داشته باشند دراز کرده ایم.

یحیی پالیزدار، مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و 
نوآوری فولاد مبارکه:

سرمایه گذاری خطرپذیر شرکت های کوچک به دلیل بلوغ 
فولاد مبارکه

حرکت ایجاد ارزش افزوده در گروه فولاد مبارکه بیش از سه دهه است 
کثرسازی بهره وری در بهره برداری  که شروع شده و بخشی از آن با حدا
گروه فولاد مبارکه محقق گردیده و بخش دیگر آن طی ۱5 سال گذشته 
به واسطه تحریم های موجود و به عبارت دیگر عدم دسترسی مناسب 
به قطعات و تجهیزات موردنیاز صنعت فولاد با آغاز فرایند نهضت 
بومی سازی شکل گرفته است. در موضوع بومی سازی، بحث اصلی این 
است که با استفاده درست از قواعد خرید بتوان مجموعه زنجیره تأمین را 
توانمندتر کنیم تا سازمان بتواند در راستای بهتر یاری رساندن به فرایند 

تولید قدم بردارد و توانمندتر شود.
خوشبختانه اتفاقات بسیار خوبی در گروه فولاد مبارکه طی ۱5 سال اخیر 

حضور مؤثر و پُربار گروه فولاد مبارکه در پنجمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران

محمدرضا موثقی نیا
 معاون وزیر صمت 

و رئیس هیئت عامل ایمیدرو

بهرام سبحانی
 رئیس هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

سید رسول خلیفه سلطانی
 دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

مصطفی عطایی پور
 معاون خرید شرکت فولاد مبارکه
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کنش رقبای خارجی به بومی سازی قطعات فولادی، شکستن قیمت ها است وا
علیرضا ارغائی، مدیرعامل مجتمع صنعتی اسفراین گفت: بومی سازی یک قطعه سنگین و بررسی نتایج آن از لحاظ کیفیت، کنترل ساخت و... بین ۴ تا ۶ ماه زمان می برد؛ در نتیجه این فرایند و مدت زمان هزینه بسیاری را تحمل می کند. پس از بومی سازی یک قطعه و ارائه آن در بازار، رقبای خارجی انحصاری را به 

تلاش وامی دارد تا قیمت های خود را بشکنند. در نتیجه رقابت اقتصادی آغاز می شود. مجتمع صنعتی اسفراین ظرفیت خوبی برای ساخت قطعات نیمه سنگین و سنگین از فولاد آلیاژی تا سوپر آلیاژ دارد. 

 خـبــــــــــــــــــر       خـبــــــــــــــــــر      

خبــــــــــر کوتاه

فرصت مناسب برای صادرکنندگان با کاهش 

یک تا پنج میلیون تنی تولید فولاد چین

 انجمن آهن و فولاد چین از کاهش یک تا پنج میلیون 
تنی تولید فولاد این کشور در سال 2۰2۴ خبر داد که خبر خوش 

و فرصت مناسبی برای صادرکنندگان فولاد است.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از دنیای معدن، کیوان جعفری 
طهرانی کارشناس صنعت فلزات در خصوص وضعیت فولادی 
چین، اعلام کرد: قیمت محصولات بالادستی فولاد طی ماه های 
گذشته روند صعودی پیدا کرد. این موضوع نگرانی های دولت 
چین را به همراه داشت و در نهایت منجر به استفاده چینی ها از 
روش های رادیکالی برای کنترل بازار مانند کنترل قیمت توسط 

رگولاتورها شد.
با وجود این، چنین روش هایی چندان اثری نداشت؛ زیرا از 
موجودی سنگ آهن در این کشور کاسته شده و در مقابل تقاضا 
در بنادر چین افزایش چشمگیری یافت. نبود تناسب در عرضه 
گرچه بازارهای چین ۱5  و تقاضا سبب ایجاد جو هیجانی شد. ا
روز قبل از تعطیلات سال نو چینی مصادف با ۱۰ فوریه تعطیل 
می شود، ولی پیش بینی ها از تداوم روند صعودی و حفظ قیمت 

فعلی قیمت سنگ آهن طی یک ماه آینده حکایت می کند.
وضعیت قیمت فولاد در مقایسه با مواد اولیه بحرانی تر است، زیرا 
تقاضای مصرف در زمستان کاهش می یابد و افزایش صادرات 
کتبر مشاهده  توسط چین به ویژه در ماه های نوامبر، سپتامبر و ا
می شود. تاجایی که رکورد جدیدی از افزایش صادرات فولاد 
در ماه نوامبر ثبت شد. طبق آمارها چین در نوامبر مصادف با 
یازدهمین ماه میلادی حدود ۸ میلیون تن فولاد صادر کرد که 

بیانگر ۸ درصد افزایش ماهانه است.
همچنین صادرات فولاد توسط چین در ۱۱ ماه سال جاری 
میلادی ۸2.6 میلیون تن برآورد شده که رکورد قابل توجهی است. 
گر بر فرض صادرات فولاد چین در دسامبر هم حدود ۸ میلیون  ا
تن در نظر گرفته شود، میزان صادرات فولاد این کشور طی سال 
2۰23 حدود ۹۰ میلیون تن خواهد بود که رکورد بالایی است. البته 
در سال 2۰۱7 نیز چین رکورد ۱۰۰ میلیون تنی صادرات داشت که 
پس از آن در سال 2۰۱۸ و با شیوع بیماری کرونا به 5۰ تا 55 میلیون 

تن کاهش یافت.
گرچه چین از سال گذشته مجدد تمرکز را روی صادرات قرار  ا
داده، ولی برای سال 2۰2۴ برنامه کاهش صادرات فولاد را دنبال 
خواهد کرد و طبق اعلام انجمن آهن و فولاد چین، تولید فولاد 
این کشور بین یک تا پنج میلیون تن کاهش و در مقابل مصرف 

فولاد چین ۱۹ میلیون تن افزایش خواهد یافت.
درنتیجه کسری ۱۰ تا ۱5 میلیون تنی از محل کاهش صادرات 
تأمین و میزان صادرات فولاد چین در سال جاری به 75 تا ۸۰ 
میلیون تن محدود خواهد شد. با این اوصاف چین در سال 2۰2۴ 
به علت افزایش تقاضای داخلی از میزان صادرات فولاد می کاهد 

که این یک فرصت مناسب برای صادرکنندگان فولاد است.
درباره  متفاوتی  پیش بینی های  بین المللی  تحلیل گران 
سنگ آهن ارائه می دهند که این اعداد در سال 2۰2۴ از سال قبل 
نیز بیشتر خواهد بود. در مقابل در آغاز سال چینی آینده یعنی 
2۰2۴، احتمال افزایش قیمت ها به ویژه بهای مواد اولیه چرخه 
خ فعلی امکان پذیر نیست و دولت در  زنجیره فولاد بالاتر از نر
راستای کنترل روند صعودی قیمت ها اقدام خواهد کرد تا بازار 
به یک تعادل نسبی برسد. هرچند در سال 2۰23 کاهش صادرات 
فولاد میانی به کشورهای جنوب شرق آسیا به دنبال افزایش 
صادرات توسط چین مشاهده شد، ولی طی سال 2۰2۴ فرصت 
جبران برای فولادسازان وجود دارد. از طرفی سال میلادی جدید 
احتمال کاهش تنش های تجاری اقتصادی و حتی جنگ سردی 
بین چین و آمریکا وجود دارد و این اتفاق به تنهایی اثر مثبتی بر 
بازار کامودیتی ازجمله آهن و فولاد می گذارد.بااین حال ریسک 
جغرافیایی سیاسی خاصی در منطقه نبوده و باید دید در سال 
جدید چینی چه اتفاقاتی رخ می دهد. زیرا تمامی این اتفاقات 

در شمار عوامل اثرگذار بر بازار فلزات قرار می گیرند.

شما و فولاد

 ۹13****2۸۴
لطفاً در مورد چگونگی استفاده از هتل های طرف قرارداد 
و هتل تهران برای بازنشستگان، چگونگی پرداخت هزینه 
سفرهای کوتاه مدت و تصمیمات اتخاذشذه در مورد 
کسانی که از این هزینه استفاده نکرده اند اطلاع رسانی 

فرمایید. 
 ۹13****۰77

لطفاً سهام تاراز برای افرادی که موفق به خرید سهم این 
شرکت نشده اند در نظر گرفته شود.

 ۹13****۹۵۰
لطفاً باشگاه بدن سازی مجموعه فردوس ویژه مردان 

برای روزهای جمعه عصر نیز در نظر گرفته شود.
همکاران گرامی دارای شماره های ۰۸۴****۹13 و  
11۴****۹13 ضمن تشکر از ارتباط شما با خبرنامه فولاد 
به اطلاع می رساند پیام شما دریافت و جهت اخذ پاسخ 

برای مسئولان ذیربط ارجاع گردید.

امیر مظاهری 
مشاور مدیرعامل فولاد مبارکه در حوزه دانش بنیان

علی یار عراقی
 مدیر برنامه ریزی و پشتیبانی خرید 

فولاد مبارکه

مهدی سهرابی
مدیر خرید قطعات یدکی و 
تجهیزات شرکت فولاد مبارکه

شهرام عباسی 
مدیر تحقیق و توسعه فولاد مبارکه

در این زمینه افتاده است و هر اندازه که به پیش رفته ایم این اتفاقات عمق 
بیشتری گرفته است؛ به نحوی که می توان بهره برداری بهتر و بیشتری در 
راستای اهداف سازمان داشته باشیم. بلوغ فولاد مبارکه در سال های اخیر 
این اجازه را به شرکت های گروه نیز می دهد که علاوه بر واحد بومی سازی 
به سایر بخش ها نظیر سرمایه گذاری خطرپذیر برای تقویت ساختار 
بومی سازی فولاد مبارکه و افزایش میزان پایداری زنجیره تأمین و همچنین 

بهره گیری از ظرفیت های موجود نزد تأمین کنندگان داخلی ورود کنند.
بدون شک برگزاری این نمایشگاه و حضور شرکت های توانمند در آن 
می تواند به بهبود این فرایند کمک شایانی داشته باشد. باید به خاطر 
داشته باشیم که هرقدر موضوع بومی سازی در کشور تقویت شود و بازار 
بیشتری برای سازندگان داخلی ایجاد گردد، به طور طبیعی به اشتغال زایی 

هرچه بیشتر جوانان نیز کمک بیشتری شده است.

امیر مظاهری، مشاور مدیرعامل فولاد مبارکه در حوزه دانش بنیان:
 مایه افتــخار است که در فهرست شرکت های طرف قرارداد

 فولاد مبارکه 7۰۰ شرکت دانش بنیان وجود دارد

در نگاه جدید مدیریت فولاد مبارکه، به دو حوزه که در دنیا نهادینه شده، 
بسیار توجه شده است. در دنیا مجموعه های وی سی )VC( یا همان 
ونچر کپیتال )Venture Capital( وجود دارند که همان سرمایه گذاری های 
خطرپذیرند و طی آن مجموعه های صنعتی بزرگ در کنار خود شرکت هایی 
را به عنوان سرمایه گذار خطرپذیر راه اندازی می کنند. آن شرکت ها نیز 
، تولید علم  ، در مسیر کسب وکار با حمایت از شرکت های کوچک تر
می کنند و در نهایت خلق ارزش مشترک را میسر می سازند. در حوزه دوم، 
شرکت های وی سی ال )VCL( یا ونچرکلاینت ها )Venture Client( هستند 
که خریدهای خطرپذیر را بر عهده دارند. این موضوع نیز از سال ها قبل در 
حوزه معاونت خرید فولاد مبارکه و به طور مشخص در حوزه بومی سازی 

این شرکت با اقدامات بسیار جدی دنبال شده است.
این مایه افتخار است که در فهرست شرکت های طرف قرارداد فولاد مبارکه 
7۰۰ شرکت دانش بنیان وجود دارد و همچنین مایه افتخار است که در حال 
حاضر فولاد مبارکه 5۰۰۰ میلیارد تومان از شرکت های دانش بنیان خرید 
انجام داده است. این دو بال باعث شده چرخ تکنولوژی در مجموعه فولاد 

مبارکه با سرعت بیشتری به حرکت پرشتاب خود ادامه دهد.

علی یار عراقی، مدیر برنامه ریزی و پشتیبانی خرید فولاد مبارکه:
بیش از ۸۰۰ قطعه بومی سازی در فولاد مبارکه در سال جاری 

۹میلیون یورو صرفه جویی به همراه داشته است

در سال ۱۴۰2 تا کنون بومی سازی ۸۰۰ قطعه در فولاد مبارکه ثبت شده که 
این میزان با برنامه تعریف شده همخوانی دارد. باید توجه داشت که این 
میزان بومی سازی ۹ میلیون یورو برای فولاد مبارکه صرفه جویی ارزی و 

کاهش هزینه به همراه داشته است.
در سال ۱۴۰2 واحد برنامه ریزی خرید شرکت فولاد مبارکه با توجه به 
رسالت ها و مأموریت هایی که بر عهده این واحد گذاشته شده است، در 
حوزه بومی سازی طبق برنامه و با موفقیت حدود ۸۰۰ موضوع بومی سازی 

را پیگیری نموده است.
فولاد مبارکه اقدامات ارزشمندی برای استفاده بهینه از ظرفیت 
دانش بنیان ها انجام داده و مفتخر است اعلام کند حجم قرارداد این 
شرکت با شرکت های دانش بنیان به حدود 5۰۰۰ میلیارد تومان رسیده 
است. همچنین بیش از ۸۰ شرکت جدید دانش بنیان که می توانند در 
حوزه های مختلف به فولاد مبارکه و صنعت فولاد کمک کنند ارزیابی 
شده اند.به طورکلی از ابتدای سال ۱۴۰۱ فولاد مبارکه شرایط حضور 
شرکت های دانش بنیان در بانک اطلاعاتی تأمین کنندگان خرید شرکت را 
تسهیل نموده و ارتباطات خوبی با شهرک های علمی صنعتی و پارک های 

فناوری برقرار ساخته است.

مهدی سهرابی، مدیر خرید قطعات یدکی و تجهیزات شرکت 
فولاد مبارکه:

 ۸7۰ قطعه و تجهیز در سال 1۴۰2 در فولاد مبارکه برای اولین بار 
بومی سازی شده است

سالانه بالغ بر ۱6۰۰۰ ردیف قطعه و تجهیز برای خطوط فولاد مبارکه به 
شرکت های سازنده و تأمین کنندگان داخلی سفارش داده می شود. باید 
با افتخار اعلام کنیم از این تعداد بالغ بر ۸۰ درصدِ تعدادی و ریالیِ این 
قطعات، ساخت داخل است. از این تعداد که در داخل ساخته می شود 
بالغ بر 7۰ ردیف در سال ۱۴۰2 برای اولین بار بومی سازی شده است و برای 
شرکت ۴5۰ میلیارد تومان معادل ۹ میلیون یورو صرفه جویی به همراه 

آورده و از خروج ارز پیشگیری کرده است.
با همکاری شرکت های سازنده داخلی که از ابتدا با فولاد مبارکه همراه 
شده اند، امروزه بسیاری از قطعات هایتک که ساخت آن ها در انحصار 
برخی از شرکت های خاص دنیا بود در داخل کشور در حال تولید است. 
ازجمله این قطعات می توان به ماشین جوش لیزری، کمپرسورهای 
واحدهای احیا و تجهیزات موردنیاز در قالب های ریخته گری که در انحصار 
شرکت سازنده آلمانی بود اشاره کرد. این قطعات امروزه با حمایت شرکت 
فولاد مبارکه و همکاری شرکت های دانش بنیان و به دست سازندگان 

داخلی بومی سازی شده اند و تولید انبوه آن ها نیز در دست اقدام است.
فولاد مبارکه برای تأمین مواد اولیه موردنیاز و ساخت قطعات و تجهیزات 

موردنیاز با پیش پرداخت های مناسب، از سازندگان داخلی حمایت های 
شایان توجهی داشته است که همه این اقدامات به تداوم فعالیت خط 

تولید در تمامی کارخانه های فولادسازی کشور منجر شده است.

شهرام عباسی، مدیر تحقیق و توسعه فولاد مبارکه:
افزایش ظرفیت جذب فناوری در شرکت فولاد مبارکه

امروز یکی از مهم ترین راهبردهای فولاد مبارکه حول محور نوآوری 
گردیده است. در این راستا این شرکت  و توسعه فناوری استوار 
آن ها  کنار  در  و  نموده  تدوین  و  تعیین  مختلفی  استراتژی های 
ساختارهای مناسبی فراهم کرده است. یکی از این ساختارها مربوط 
به تحقیق و توسعه است و طی آن تلاش می کنیم ایده هایی که قابلیت 
تجاری سازی شدن دارند شناسایی کنیم و با مشارکت واحدهای 
تولیدی، پشتیبانی و ستادی فولاد مبارکه، اولویت های آن ها را استخراج 
کنیم و در نهایت با بودجه تحقیق و توسعه ای که به ایده ها و شرکت های 
دانش بنیان اختصاص می دهیم تلاش می شود که آن ها را به سطحی 
برسانیم که قابلیت عرضه در صنعت فولاد و صنایع مشابه را داشته 
باشند. در این راستا با کمک واحدهایی نظیر بومی سازی، مهندسی 
کارخانه، مهندسی صنایع و همچنین تأسیس شرکت پشتیبانی و 
کوسیستم و یک  توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه توانسته ایم یک ا
زیست بوم مناسب برای توسعه فناوری ایجاد کنیم. فولاد مبارکه امروز در 
اثر این اقدامات توانسته ظرفیت جذب فناوری های نوین خود را افزایش 

دهد و به خوبی در توسعه فناوری زنجیره فولاد نقش آفرینی کند.

دیدگاه های برخی شرکت های حاضر در نمایشگاه پیرامون 
نقش فولاد مبارکه در حوزه بومی سازی و حمایت از شرکت های 

دانش بنیان
مجید پوراکبر، یکی از مؤسسان شرکت کارن نوید افزار   

پارسیان:
شرکت فولاد مبارکه با خرید سهام و سرمایه گذاری در شرکت کارن سبب 

جهش در تولید و همچنین افزایش سهم ما از بازار شد
اعتماد فولاد مبارکه به دانش بنیان ها در نوع خود مثال زدنی است. ما 
در شرکت کارن انواع کانکتورهای الکتریکی را در کشور تولید می کنیم. 
خوشبختانه تا به امروز بالغ بر 2 میلیون دلار صرفه جویی ارزی داشتیم. 
سالانه در حدود 5۰۰ میلیون دلار کانکتور به کشور وارد می شود و ما در 
حال حاضر بخش اندکی از این نیاز را از طریق تولید داخلی و بومی سازی 

محصول تأمین می کنیم.
شرکت فولاد مبارکه با خرید سهام و سرمایه گذاری در شرکت کارن سبب 
جهش در تولید و همچنین افزایش سهم ما از بازار شد. امیدواریم سال 
آینده بتوانیم ۱۰ درصد از نیاز کشور به این کالای استراتژیک را تأمین کنیم.

کالای حساس و  ، این محصول یک  کانکتور بنا بر خطاپذیر بودن 
استراتژیک به شمار می رود. بسیاری از صنایع و بعضاً مشتریان ما در 
تأمین و تعمیر این محصول با مشکل مواجه بودند. امیدواریم با حمایت 

و پشتیبانی فولاد مبارکه امکان توسعه در این زمینه فراهم شود.
ما بیش از 2 سال فعالیت کردیم، اما چندان از ما به عنوان یک شرکت 
دانش بنیان حمایت نشد. خوشحالیم که شرکت فولاد مبارکه در کنارمان 
است و نه تنها مانع رشد نمی شود، بلکه از حمایت های لازم جهت توسعه 

مجموعه دریغ نمی کند.
کانکتورهایی که در حال حاضر تولید می کنیم در صنایع هوا فضا، 
نفت و گاز، فولاد و... کاربرد دارند. تصمیم داریم به توسعه کانکتورهای 

خورشیدی، مناسب صنعت هوایی و نیازهای کشور بپردازیم.
سهیل حسن زاده، مدیر تحقیقات مهام صنعت:

کسیدهای  با حمایت فولاد مبارکه تولید کوره های چرخان برای احیای ا
آهن در شرکت مهام صنعت محقق شد

ما یک شرکت دانش بنیان هستیم که ۴ سال است در حوزه تولید 
کسیدهای آهن فعالیت می کنیم و حدود  کوره های چرخان برای احیای ا
6 ماه است که با شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه 
کسیدهای آهن با عیار بسیار پایین  همکاری می کنیم. در این روش از ا
کنون کوره 5 هزار تنی در سال را ساخته ایم که به عنوان  استفاده می شود. ا

پورتوتایپ از آن استفاده می شود.
بعد از سرمایه گذاری شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد 
مبارکه به عنوان یکی از شرکت های زیرمجموعه شرکت فولاد مبارکه، 
توانستیم جهت ساخت کوره دوم اقدام کنیم. ظرفیت این کوره ۱۰ هزار 

تن در سال است.
در حال حاضر درصدد گسترش و ساخت کوره ۱۰ هزار تنی هستیم. این 
طرح قبلاً خارج از ایران اجرایی شده، اما در کشور بومی سازی نشده 

است. خوشبختانه توانستیم در ایران برای اولین بار به صورت عملیاتی 
این کوره ها را به تولید برسانیم. تصمیم داریم در آینده ظرفیت کوره ها را 
با اقدامات توسعه ای افزایش دهیم و آن را به ۱۰۰ تا 2۰۰ هزار تن در سال 

برسانیم.
محمدعلی حسینی خیابانی، مدیر مهندسی و توسعه 

شرکت توسعه پروژه های نیرو و اتوماسیون پاژ:
شرکت فولاد مبارکه به طور واقعی و حرفه ای در شرکت های دانش بنیان 

سرمایه گذاری می کند
مدیر مهندسی و توسعه شرکت توسعه پروژه های نیرو و اتوماسیون پاژ 
گفت: اتوماسیون صنعتی مانند یک موجود زنده دائم به رسیدگی نیاز 
دارد و خدمات پس از فروش در آن پررنگ است که با حمایت از شرکت های 

دانش بنیان این خدمات بومی سازی شده است.
این شرکت هم زمان در پارک علم و فناوری مشهد و شرکت MSTID فولاد 
مبارکه حضور دارد و فعالیت اصلی آن در حوزه تخصصی اتوماسیون 

صنعتی است.
شرکت فولاد مبارکه به طور واقعی و حرفه ای در شرکت های دانش بنیان 
سرمایه گذاری می کند و به عبارتی شرایط و بستری را برای ارائه محصولات 

و خدمات فنی مهندسی شرکت های دانش بنیان مهیا کرده است.
کنون در فولاد خوزستان، سنگان، ارفع و... پروژه های  این شرکت تا
مشترکی در راستای بومی سازی خدمات انجام داده است. بومی سازی 
اتوماسیون صنعتی، محور اصلی فعالیت های این شرکت است که در 
کنون با تجربه 2۰ساله نخبگان و اعضای  انحصار کشورهای خارجی بوده و ا
این شرکت، دانش مهندسی آن یعنی برنامه نویسی و نقاط عطف فرایند، 

بومی سازی شده است.
محصولات جدید را هم مبتنی بر نسل چهارم انقلاب صنعتی بر محصول 
اصلی سوار کردیم که در حال گسترش است. اتوماسیون مانند یک موجود 
زنده دائم به رسیدگی نیاز دارد؛ خدمات پس از فروش در آن پررنگ است؛ 
با حمایت از شرکت های دانش بنیان خدمات آن در دسترس است و 

قیمت تمام شده آن یک پنجم نمونه خارجی آن است.

معرفی معاون خرید فولاد مبارکه به عنوان چهره تأثیرگذار 
بومی سازی آهن و فولاد سال ۱۴۰۲

با عنایت به دستاوردهای ارزشمند فولاد مبارکه در حوزه بومی سازی در 
، معاون خرید فولاد مبارکه  افتتاحیه این رویداد، مصطفی عطایی پور
به عنوان چهره تأثیرگذار بومی سازی آهن و فولاد در سال ۱۴۰2 معرفی و 

از وی تقدیر شد.

رویداهای مهم غرفه فولاد مبارکه
بازدیدعلی آقا محمدی، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، محمدرضا 
موثقی نیا، معاون وزیر صمت و رئیس هیئت عامل ایمیدرو و بهرام 
سبحانی رئیس انجمن تولید کنندگان فولاد ایران از غرفه فولاد مبارکه 
از دیگر رویداهای مهم در جریان برگزاری پنجمین جشنواره و نمایشگاه 

ملی فولاد ایران بود.

گرامی داشت یاد و خاطره محمد رجائی، مدیرعامل اسبق   
فولاد مبارکه اصفهان و بنیان گذار بومی سازی در صنعت فولاد 

ایران
در این آیین، در راستای زنده نگه داشتن یاد شادروان محمد رجایی، 
رئیس اسبق انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران و مدیرعامل اسبق فولاد 
مبارکه اصفهان و بنیان گذار بومی سازی در صنعت فولاد ایران، از همسر 

گرامی او تقدیر و تندیس جایزه به ایشان اهدا شد.

تجلیل  از شرکت های برتر همکار فولاد مبارکه در زمینه های   
مختلف

به گزارش خبرنگار ایراسین، در آیین اختتامیه پنجمین جشنواره و 
نمایشگاه ملی فولاد ایران که عصر روز پنج شنبه 2۱ دی ماه در سالن 
سعدی برج میلاد تهران برگزار شد، از شرکت های برتر همکار فولاد مبارکه 

در زمینه های مختلف تجلیل شد.
 بر این اساس، شرکت های »آترا صنعت اسپادان« و »روغن فوکس ایرانیان« 
به عنوان شرکت های برتر در زمینه مواد اولیه و مصرفی، شرکت های 
انجمن ملی علوم و فنون لیزر ایران، صنعت الکترونیک بزرگمهر و تولیدی 
چدنسازان به عنوان سازندگان برتر در زمینه قطعات و تجهیزات، دانشگاه 
ک اسپادانا به عنوان برترین ها در حوزه  صنعتی اصفهان و شرکت فناور فرتا
کسال تجهیز« نیز به عنوان تنها  تحقیق، توسعه و تکنولوژی و شرکت »پا
شرکت برتری که فولاد مبارکه در سال جاری برای اولین بار با آن همکاری 

داشته مورد تجلیل قرار گرفتند.

یحیی پالیزدار 
مدیرعامل شرکت پشتیبانی و 

توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه
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طبق اعلام مای استیل، قیمت فولاد چین احتمالاً در 
این ماه با فشار نزولی در چندین جبهه مواجه خواهد شد، 
زیرا عدم تطابق بین عرضه و تقاضای داخلی فولاد در حال 
آشکار شدن است. در آخرین گزارش ماهانه این شرکت 
هشدار داده شده درعین حال ممکن است قیمت مواد اولیه 

کاهش یابد.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از فولاد ایران، قیمت فولاد در 
بازار داخلی چین در ماه گذشته افزایش ملایمی را تجربه کرد، 
زیرا فعالان بازار نسبت به اقتصاد چین خوش بین بودند. از 2۹ 
دسامبر، شاخص کلی قیمت فولاد چین در ۴25۱.۸۹ یوان در 
هر تن )5۹۸.2 دلار در هر تن( ارزیابی شد که ۴6.۰۸ یوان در هر 

تن رشد ماهانه داشت.
بااین حال احتمالاً احساسات صعودی تحت الشعاع تضعیف 
پایه های بازار فولاد در این ماه قرار خواهد گرفت. پیش بینی شده 
تقاضای فولاد به طورکلی در ژانویه کاهش می یابد. کاهش مصرف 
فولاد در بخش ساختمان به دلیل نقدینگی ضعیف شرکت های 
ساختمانی و شرایط نامساعد آب و هوایی در زمستان قابل توجه 
است، درحالی که تقاضای فولاد بخش های تولیدی نیز به طور 

متوسط ضعیف خواهد شد.
که توسط برخی از  از طرفی بر اساس برنامه های تولیدی 
فولادسازان بیان شده، آن ها تولید خود را در ژانویه کاهش 
نخواهند داد، بنابراین عرضه فولاد در این ماه در سطح نسبتاً 
بالایی باقی خواهد ماند. در نتیجه، موجودی بازار فولاد در 
سرتاسر کشور افزایش می یابد و باعث کاهش قیمت فولاد 
می شود. از سوی دیگر، خطر کاهش قیمت های بالای مواد اولیه 
فولادسازی در حال حاضر وجود دارد که به نوبه خود عملکرد 

روند قیمت فولاد را نیز تهدید خواهد کرد.
بااین وجود زیان های گسترده ممکن است به نوبه خود باعث 
شود فولادسازان بر قیمت فروش خود پافشاری کنند تا از ضرر 
بیشتر جلوگیری کنند. همچنین به احتمال زیاد این امر برخی 
کارخانه ها را مجبور می کند تا تولید را با سرعت بیشتری کاهش 
دهند، که ممکن است کمی فشار بر قیمت فولاد ناشی از عرضه 

فراوان را کاهش دهد.

طبق گزارش انجمن تولیدکنندگان فولاد ترکیه، تولید 
فولاد این کشور در سال 2۰2۴ به رکورد بالایی خواهد رسید که 
به لطف راه اندازی خطوط تولید جدید و پیش بینی افزایش 
خ بهره وری کارخانه ها خواهد بود. با آغاز اقدامات لازم  نر
علیه واردات فولاد و دامپینگ و باقی ماندن هزینه های انرژی 
در سطوح معقول، انتظار می رود تولید و صادرات فولاد ترکیه 

در سال جاری افزایش چشمگیری داشته باشد.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از فولاد ایران، ترکیه سال گذشته 
یک پرونده بررسی آنتی دامپینگ بر علیه ورق گرم چین، هند، 
ژاپن و روسیه باز کرد. حجم صادرات فولاد ترکیه در ژانویه تا 
نوامبر 2۰23 با 3۴ درصد کاهش سالانه به ۹.۴ میلیون تن رسید، 
درحالی که درآمد آن با ۴3 درصد کاهش به 7.5 میلیارد دلار 
رسید. صادرات میلگرد ترکیه در ژانویه تا نوامبر سال گذشته 
میلادی 3.72 میلیون تن بود که نسبت به سال قبل ۴2 درصد 
افت داشت. از طرفی واردات بیلت به ترکیه در این مدت 2۴ 
درصد رشد داشته 5.۴ میلیون تن ثبت شد. روسیه صادرکننده 

اصلی بیلت به ترکیه بود.
علی رغم افزایش 25 درصدی تولید فولاد خام ترکیه در ماه 
نوامبر نسبت به سال قبل، تولید ۱۱ ماهه 6.۱ درصد کاهش 
یافته و به 3۰.5 میلیون تن رسید. قابل ذکر است کمبود تقاضا و 
هزینه های بالای تولید دست فولادسازان ترکیه را سال گذشته 
در قیمت گذاری بسته نگه داشت. آخرین قیمت ورق گرم در بازار 

داخلی ترکیه 7۱۰ دلار بود که 5 دلار افت هفتگی داشت.

خبر بین الملل

خـبــــــــــــــــــر

چالش های بازار فولاد چین
 در ژانویه

ترکیه به دنبال افزایش تولید فولاد

نگاهی به وضعیت تجارت آنلاین 
فولاد در چین و هند

به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از فولاد ایران، در صنعت 
فولاد تجارت الکترونیک مزیت های کلیدی فراوانی دارد.

در سطح جهان، چین بزرگ ترین بازار تجارت الکترونیک فولاد 
را داراست. حجم معاملات آنلاین حدود 25 درصد از کل فروش 
فولاد در چین را در بردارد. تجارت آنلاین فولاد در چین از سال 
2۰۱5 حدود ۴ برابر شده از 5۱ میلیون تن به تقریباً 2۰۰ میلیون تن 

در سال 2۰2۱ و 22۰ میلیون تن در سال 2۰22 رسیده است.
هند نیز زمینه رشد در فروش آنلاین فولاد را دارد. هند یکی از 
اقتصادهای در حال رشد است که در حال حاضر 3.3 تریلیون دلار 
ارزش دارد. هند از نظر تقاضای فولاد درخشان ترین نقطه بوده 
و انتظار می رود تولید فولاد خام هند تا سال 2۰3۰ از ۱26 میلیون 
تن به حدود 2۱۰ میلیون تن برسد و مصرف نیز در این دوره از ۱2۰ 
میلیون تن به حدود ۱۹۰ میلیون تن افزایش یابد. بنابراین، فعالان 
بازار زمینه کافی برای رشد در بازار الکترونیک فولاد را می بینند و از 
مزایای مختلف آن استفاده می کنند. در حال حاضر، ضریب نفوذ 
تجارت الکترونیک فولاد کمتر از 2 درصد است، اما فضای بسیار 

زیادی برای رشد در آن وجود دارد.

کنش رقبای خارجی به بومی سازی قطعات فولادی، شکستن قیمت هاست وا
علیرضا ارغائی، مدیرعامل مجتمع صنعتی اسفراین گفت: بومی سازی یک قطعه سنگین و بررسی نتایج آن از لحاظ کیفیت، کنترل ساخت و... بین ۴ تا ۶ ماه زمان می برد؛ در نتیجه این فرایند و مدت زمان هزینه بسیاری را تحمل می کند. پس از بومی سازی یک قطعه و ارائه آن در بازار، رقبای خارجی انحصاری را به 

تلاش وامی دارد تا قیمت های خود را بشکنند. در نتیجه رقابت اقتصادی آغاز می شود. مجتمع صنعتی اسفراین ظرفیت خوبی برای ساخت قطعات نیمه سنگین و سنگین از فولاد آلیاژی تا سوپر آلیاژ دارد. نمونه این ظرفیت در کشور و در خاورمیانه بی سابقه است. 

 فولاد مبارکه اقدامات مؤثری برای پیشگیری از آلودگی هوا انجام داده است
ً
انصافا

بـه گـزارش خبرنـگار فـولاد، اعضـای کارگـروه شـرایط 
اضطـرار آلودگـی هـوای اصفهـان روز یکشـنبه 17 
دی مـاه به صـورت سـرزده در فـولاد مبارکـه حضـور 
پیـدا کردنـد و پـس از برگـزاری جلسـه ای بـا معـاون سـرمایه های 
انسانی و سازماندهی، مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی، مدیر 
HSE، رئیـس محیط زیسـت و رئیـس توزیـع سـیالات ایـن شـرکت، 
بـا حضـور در واحدهـای آهن سـازی، گندله سـازی و فولادسـازی، 
بررسـی های فنـی و عملیاتـی زیسـت محیطی لازم را به صـورت 

میدانـی انجـام دادنـد.
منصور شیشه فروش، مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان، 
در جریان این بازدید در گفت وگو با خبرنگار فولاد اظهار کرد: با توجه به 
شرایط اقلیمی و وارونگی هوا که از آبان ماه سال جاری بر منطقه شده 
کم شدن شرایط سکون و پایداری مطلق جوّی به افزایش  است، حا
غلظت آلودگی هوای شهر اصفهان و ۸ شهر مجاور آن منجر شد. 
مطالعاتی درخصوص سیاهه انتشار آلاینده های هوا توسط کنسرسیوم 
محیط زیست اصفهان و با نظارت اداره کل حفاظت از محیط زیست 
استان انجام گرفته که سهم منابع آلاینده را به تفکیک مشخص کرده 
است. در کمیته اضطرار آلودگی هوای اصفهان، برای پیشگیری و کنترل 
اثرات آلاینده معمولاً دو نوع تصمیم اتخاذ می شود که شامل اعمال 
محدودیت ها برای عدم مواجهه )غیرحضوری شدن مدارس( و اعمال 
محدودیت بر میزان فعالیت آن دسته از واحدهای صنعتی می شود که 
می توانند در کاهش انتشار آلاینده ها مؤثر باشند.۴3۰ واحد صنعتی در 
شعاع 5۰ کیلومتری شهر اصفهان قرار دارند که اداره کل محیط زیست 
استان اصفهان در این واحدها پایش انجام داده و احتمال حضور این 
واحدهای صنعتی در فهرست آلاینده ها وجود دارد. البته فولاد مبارکه 
در فاصله 75 کیلومتری جنوب غربی اصفهان واقع شده است و از این 

محدوده خارج است.
منصور شیشه فروش در ادامه خاطرنشان کرد: محدودیت فعالیت در 
شرایط اضطرار به فولاد مبارکه ابلاغ گردیده بود که این شرکت بر اساس 
تعهدات قبلی میزان فعالیت های خود را در واحد تولید آهن اسفنجی 

به میزان بیش از 5۰ درصد کاهش داده است.
مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان تصریح کرد: بر اساس 
گندله سازی، احیا مستقیم و  که امروز از واحدهای  بازدیدهایی 
فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه انجام شد، متوجه شدیم 
که علاوه بر کاهش میزان فعالیت، میزان مصرف گاز نیز کاهش یافته که 
این امر منجر به اختصاص گاز به نیروگاه ها شده که نتیجه این اقدام 
جلوگیری از مازوت سوزی نیروگاه های اصفهان و کاهش آلودگی هواست.

روی کلیه دودکش های فولاد مبارکه دستگاه های پایش 
لحظه ای آلایندگی قرار دارد

فولاد مبارکه سه ایستگاه اندازه گیری شاخص آلودگی هوا راه اندازی کرده 
و روی کلیه دودکش های فولاد مبارکه دستگاه های پایش لحظه ای 
آلایندگی را قرار داده و به صورت برخط میزان آلودگی هوا در اداره کل 
حفاظت از محیط زیست قابل مشاهده است؛ در ضمن مه پاش هایی 
برای کنترل گردوغبار در واحد احیا مستقیم و غبارگیرهایی را نیز در 
واحد گندله سازی نصب کرده است. خوشبختانه گزارش های سازمان 
محیط زیست با آنچه امروز در بررسی میدانی و عملیاتی از فولاد 
مبارکه بعینه مشاهده کردیم مطابقت داشت. بر اساس گزارش های 
محیط زیست، پروژه نصب سیستم های غبارگیر برای کوره های قوس 
الکتریکی واحد فولادسازی و ریخته گری مداوم شرکت فولاد مبارکه 
پیشرفت 7۰ درصدی داشته و برای تکمیل فرایند آن نظارت کاملی از 

سوی محیط زیست صورت خواهد گرفت.
راستی آزمایی گزارش های زیست محیطی فولاد مبارکه از 

طریق بازدید میدانی
کمیته اضطرار آلودگی  شیشه فروش بیان داشت: همه اقدامات 
هوای اصفهان با این هدف است که میزان انتشار آلاینده های هوا 
در بخش های مختلف کاهش پیدا کند. طی روزهای گذشته این 
کمیته به صورت خاص و بدون اطلاع قبلی در نیروگاه شهید منتظری، 
ذوب آهن اصفهان، شهرک صنعتی سجزی و واحدهای دیگر صنعتی 
حضور پیدا کرد. طی دو ماه اخیر بیش از 3 هزار پایش شبانه روزی از 
واحدهای آلاینده توسط عوامل اداره کل محیط زیست استان اصفهان 
صورت گرفته و در ادامه، به بیش از 6۰۰ واحد صنعتی اخطار داده 
شده و حدود 2۸۰ واحد صنعتی همچون کوره های تولید مصالح آجر 
و گچ و کوره های تولید زغال با حکم قضایی پلمب شده اند. سازمان 
محیط زیست و پایش هایی که این سازمان انجام می دهد، مرجع 
اعلام نظر درخصوص آلاینده های زیست محیطی است. گزارش های 
سازمان محیط زیست در خصوص میزان آلایندگی فولاد مبارکه نیز به 
ما اعلام شده و در همین راستا کارگروه اضطرار آلودگی هوای اصفهان، 
شامل عوامل اداره کل حفاظت محیط زیست استان و ادارات گاز و 
محیط زیست شهرستان مبارکه، امروز برای راستی آزمایی و اطمینان از 
صحت این اطلاعات در این شرکت به صورت سرزده حضور پیدا کرد تا 

از نزدیک در جریان اقدامات پیشگیرانه این شرکت برای کاهش میزان 
آلایندگی قرار گیرند.

انصافاً فولاد مبارکه اقدامات مؤثری برای پیشگیری از 
آلودگی هوا انجام داده است

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان در ادامه تصریح کرد: 5۰ تا 
6۰ درصد حمل ونقل مواد اولیه شرکت فولاد مبارکه به صورت ریلی انجام 
می شود که این کار ارزشمندی است. ناوگان حمل ونقل بار و مسافر 
شرکت فولاد مبارکه هر سه ماه یک بار ملزم به انجام معاینات فنی است 
و این امر تحت نظارت سازمان محیط زیست در حال انجام است. بر 
اساس برنامه ریزی های انجام شده و تعهد فولاد مبارکه، مقرر شده دو 
ایستگاه سنجش آلودگی هوا به سازمان محیط زیست جهت نصب در 
کز صنعتی  مناطق موردنظر تحویل داده شود. بازدیدهای میدانی از مرا
کمک قابل توجهی به شفاف سازی بیشتر درخصوص آلایندگی ها خواهد 
کرد و انصافاً فولاد مبارکه اقدامات مؤثری برای پیشگیری از آلودگی هوا 
انجام داده است. اخیراً فیلمی توسط یکی از رسانه ها در فضای مجازی 
مبنی بر ایجاد آلایندگی از سوی شرکت فولاد مبارکه منتشر شد و در 
همین راستا عوامل کمیته اضطرار آلودگی هوای اصفهان بلافاصله در 
محل تصویربرداری شده حاضر شدند و متوجه شدند که دود و غبار 
ناشی از این مجموعه نبوده است. بر اساس تصمیمات اتخاذشده در 
آخرین جلسه شورای برنامه ریزی استان اصفهان، اداره کل حفاظت 
از محیط زیست استان اصفهان یک ماه فرصت دارد تا طبق مطالعات 
انجام شده قبلی و با رصد و پایش لازم، سهم هر بخش در ایجاد آلودگی 

هوای اصفهان را اعلام کند.

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان مبارکه  تصریح کرد:
نظارت حضوری، برخط و هفتگی بر عملکرد زیست محیطی 

فولاد مبارکه

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان مبارکه در جریان این 
بازدید در گفت وگو با خبرنگار فولاد عنوان کرد: خوشبختانه فولاد مبارکه 
در حوزه پسماند و تصفیه و بازچرخانی پساب ها اقدامات بسیار خوبی 

انجام داده که امیدواریم این روند همچنان ادامه داشته باشد.
اداره حفاظت از محیط زیست شهرستان مبارکه به صورت 

حضوری، برخط و هفتگی بر عملکرد زیست محیطی فولاد 
مبارکه نظارت دارد

به گفته مهدی انصاری، اداره حفاظت از محیط زیست شهرستان مبارکه 
به صورت حضوری، برخط و هفتگی بر عملکرد زیست محیطی فولاد 
مبارکه نظارت دارد و خوشبختانه روند اقدامات این شرکت در حوزه 
بهبود فرایندهای محیط زیستی رو به  پیشرفت است. این در حالی است 
که اداره حفاظت از محیط زیست شهرستان مبارکه در صورت مشاهده 
هرگونه کوتاهی، یقیناً اقدامات قانونی خود را انجام خواهد داد و هر بخش 
که اقدامات لازم در زمینه محیط زیست را به خوبی رعایت نکند، بلافاصله 

در فهرست بخش  کنندگان آلایندگی قرار خواهد گرفت.
فولاد مبارکه نظارت کاملاً جدی و مؤثری بر انجام به موقع 
معاینات فنی اتوبوس های ناوگان ترابری سنگین و خودروهای 

سواری خود دارد
رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان مبارکه با اشاره به اهمیت 
پایش مداوم وضعیت سلامت ناوگان ترابری در صنایع بزرگ اظهار 
داشت: بررسی ها نشان می دهد فولاد مبارکه نظارت کاملاً جدی و 
مؤثری بر انجام به موقع معاینات فنی اتوبوس های ناوگان ترابری سنگین 

و خودروهای سواری خود دارد.

معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه تصریح 
کرد:

نصب سیستم فیلتراسیون و تجهیزات HRSG در شرکت

علیرضا کاظمی، معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه 
نیز در جلسه کارگروه اضطرار آلودگی هوای اصفهان اظهار کرد: ما فولاد 
مبارکه را با یک مسیر ماندگار روایت می کنیم. مسیر ماندگار یعنی اینکه 
گر در میانه راه به دنبال یک توسعه پایدار هستیم، در ابتدای راه باید  ا
یک فضای زیست محیطی پایدار را خلق کنیم و سپس در آن مسیر 
ماندگار به توسعه های خود دست یابیم. فولاد مبارکه رویکرد خود در 
حوزه مدیریت آب را به گونه ای تنظیم کرده که پوشش گیاهی داخل 
کارخانه شامل 2.5 میلیون اصله درخت را از طریق آبیاری قطره ای 
حفظ کند. ۴5 درصد از مساحت شرکت فولاد مبارکه از پوشش گیاهی 
تشکیل شده و سالانه 62 هزار تن CO2 از طریق همین پوشش گیاهی 
جذب می شود که این امر منجر به کاهش چشمگیر آلودگی هوا 
می شود. نصب دستگاه های فیلتراسیون و استفاده از سیستم مه پاش 
و پاشش شیرآهک در واحد انباشت و برداشت فولاد مبارکه ازجمله 
اقدامات زیست محیطی این شرکت است. فولاد مبارکه توانسته با 

سرمایه گذاری های بسیار ارزشمند و بلندمدت، اتلاف فرایند تولید 
خود را به چرخه بازگرداند.

وی با بیان اینکه بخشی از آلاینده های فولاد مبارکه ناشی از فرایند تولید 
است و ۰.2 درصد از آلاینده های استان اصفهان را شامل می شود، گفت: 
برای جلوگیری از همین میزان آلودگی، سیستم فیلتراسیون و تجهیزات 
HRSG را نصب کرده ایم. نصب سیستم های اندازه گیری در شرکت فولاد 
مبارکه از اقدامات دیگر زیست محیطی این شرکت است که تا دو سال 
آینده انجام می شود. این سیستم ها میزان دقیق مصرف آب، گاز و برق 
فولاد مبارکه را به صورت برخط اعلام می کنند. انجام معاینه فنی سالانه 
یکی از پنج الزامی است که ما برای خودروهای سنگین فولاد مبارکه در 
نظر گرفته ایم؛ به گونه ای که از طریق یک سیستم هوشمند متصل به 
ناوگان، به صورت آنلاین بر خودروها، آخرین زمان انجام معاینه فنی 
به همراه آنالیز اتفاقات نظارت داریم. نکته قابل توجه اینجاست که 
ناوگان حمل ونقل کشور از فولاد مبارکه درخواست کرده نسخه ای از 
این سیستم را به آن ها ارائه دهیم تا با به کارگیری آن در کل کشور، آخرین 
وضعیت پایش حمل ونقل به صورت آنلاین قابل دسترسی باشد. 
سیستم GPS داخلی روی تمامی ناوگان حمل ونقل باری و مسافربری 

شرکت فولاد مبارکه در حال نصب است.
کاظمی افزود: فولاد مبارکه امـکان متنوع بودن رفتـار آلایندگی ندارد؛ 
که تنها سـوخت موردنیاز این شـرکت گاز طبیعـی و به عبارت دیگر  چرا
اصطلاحاً »تک سـوخت« اسـت و امکان سـوئیچ به انواع سـوخت ها را 
ندارد. تجهیزات و ماشـین آلات فـولاد مبارکه نیز امکان توقف و شـروع 
مجـدد سـریع را ندارنـد و ایـن اتهام کـه کوره هـای ایـن شـرکت در طول 
روز خاموش و در هنگام شب روشن می شـوند، غیرقابل اثبات است؛ 
کـه حداقـل زمـان روشـن و خامـوش شـدن سـبک ترین تجهیزات  چرا

فولاد مبارکـه بیش از 2۴ سـاعت و تا 72 سـاعت زمـان می برد.
صرفه جویی در مصرف انرژی و حفاظت از محیط زیست 

در فولاد مبارکه به یک باور تبدیل شده است
معـاون سـرمایه های انسـانی و سـازماندهی فـولاد مبارکـه در ادامـه 
خاطرنشـان کـرد: فرهنـگ بهبـود فرایندهـای تولیـد و بهره بـرداری 
سال هاسـت که در میان تمامی کارکنان شـرکت فـولاد مبارکه نهادینه 
شـده که این امر برای صرفه جویی در مصرف انرژی نیز صادق اسـت. 
تمامـی پوشـش های داخلـی و بیرونـی واحـد نـورد گـرم شـرکت فـولاد 
مبارکه تعویض شـده و این منجر به کاهش ۱۰ درصـدی میزان مصرف 

گاز طبیعـی ایـن واحـد شـده و بازدهـی نیـز افزایـش پیـدا کـرده اسـت.
وی در خصوص اقدامات شرکت در حوزه اقتصاد چرخشی تصریح کرد: 
در فرایند واحد نورد گرم فولاد مبارکه مقادیر زیادی لجن تولید می شود 
که در گذشته این مواد به عنوان ضایعات محسوب می شد؛ اما از سال 
گذشته با راه اندازی واحدی تحت عنوان واحد مدیریت فراوری در 
شرکت فولاد مبارکه بسیاری از موادی که در گذشته ضایعات به حساب 
کنون قابل بازیافت شده اند. در راستای تحقق اقتصاد  می آمدند، ا
چرخشی و طی انعقاد قراردادی ده ساله با یک شرکت دانش بنیان، 
لجن تولیدشده در واحد نورد گرم فولاد مبارکه به سنگ آهن تبدیل 
و مجدداً در سیکل تولید مصرف می شوند. در این فرایند بازیافت، 6۰ 
درصد این ضایعات به صورت سنگ آهن احیا می شود که این یک رویکرد 
زیست محیطی است. در همین راستا سال گذشته واحدی تحت عنوان 

واحد مدیریت فراوری در شرکت فولاد مبارکه راه اندازی شد.
کاظمی در خصوص اهمیت بازدید کارگروه اضطرار آلودگی هوای اصفهان 
از شرکت فولاد مبارکه گفت: این بازدید نگرش زیست محیطی ما را غنی 
می کند. امروز صرفه جویی در مصرف انرژی و حفاظت از محیط زیست 
میان تمامی کارکنان شرکت فولاد مبارکه به یک باور و فرهنگ تبدیل 
شده و به همین دلیل این دو اصل در عمل نیز در حال تحقق است. 
فرهنگ اقتصاد چرخشی نیز به همین منوال در فولاد مبارکه نهادینه 
شده و در جای جای این شرکت جاری و ساری است. فولاد مبارکه در 
راستای حفظ محیط زیست 2.3 میلیارد یورو سرمایه گذاری انجام داده 
است. بخش عمده مصرف گاز برای فولاد مبارکه، همچون سنگ آهن، 
ک به حساب می آید و فرایند احیا مستقیم از محل شکست  یک خورا

گاز طبیعی اتفاق می افتد.
ایجاد ارزش افزوده اقتصادی از طریق بازچرخانی آب و 

بازیافت مواد
علیرضـا کاظمـی، معـاون سـرمایه های انسـانی و سـازماندهی فـولاد 
مبارکـه پـس از ایـن جلسـه و در حاشـیه بازدیـد اعضـای کارگـروه 
اضطرار آلودگی هوای اصفهان از این شرکت، در گفت وگو با خبرنگار 
صداوسـیما  نیـز اظهـار کـرد: بـا سـرمایه گذاری ها و پروژه هایـی که در 
حـوزه اسـتفاده بهینـه از منابـع آبـی در فـولاد مبارکـه صـورت گرفتـه، 
شـاهد ایـن هسـتیم کـه عـلاوه بـر تصفیه خانـه اصلـی، در کنـار هـر 
واحـد تولیـدی ایـن شـرکت یـک تصفیه خانـه احـداث شـده و ایـن 
قابلیت را ایجاد کرده تا پسـاب های خروجی فراینـد ۸ تا ۹ بار تصفیه 
شـود و مجـدداً بـه چرخـه تولیـد بازگـردد. در عیـن حـال ایـن امـکان 
فراهم شـده تا لجن جداشـده از آب نیز مجدداً بازیافت شـده و پس 

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان در بازدید سرزده از فولاد مبارکه مطرح کرد:

منصور شیشه فروش
مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان

حسین مدرسی فر
 مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و 

محیط زیست فولاد مبارکه

مهدی انصاری
رئیس اداره حفاظت از محیط زیست شهرستان مبارکه

علیرضا کاظمی
 معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه

محمدکاظم صباغی هرندی
 مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی فولاد مبارکه

ادامه در صفحه 7  
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 خـبــــــــــــــــــر       خـبــــــــــــــــــر      

خبـــر بین الملل

افزایش تقاضای قراضه فولادی 

در آمریکای شمالی

حجـم تقاضـا بـرای قراضـه آهنـی در آمریـکای شـمالی 
افزایش یافتـه و رقابـت در منطقه بـرای تولیـد قراضـه و فلزات 

آهنی رشد پیدا کرده است.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از پایگاه خبری و تحلیلی »فلزات 
آنلایـن«، مؤسسـه »Fastmarkets« اعـلام کـرد ازآنجا کـه حجـم 
تقاضا بـرای قراضـه آهنـی آمریـکای شـمالی در بحبوحـه افزایش 
ظرفیـت تولیـد فـولاد بـا اسـتفاده از روش کـوره قـوس الکتریکـی 
)EAF( رونـد صعـودی بـه خـود گرفتـه اسـت، مکزیـک و ایـالات 
جنوبی آمریکا دو منطقه ای هستند که رقابت برای تولید قراضه 

و فلـزات آهنـی در آن هـا افزایـش خواهـد یافـت.
بـر همیـن اسـاس، بـا توجـه بـه اینکـه پیش بینـی قیمـت بـرای 
فعالان بازار قراضه در منطقه مذکور مهم تلقی می شود، مؤسسه 
»Fastmarkets« قصد دارد سیستم ابزار پیش بینی قیمت قراضه 

مکزیک خود را در مـاه ژانویـه 2۰2۴ راه انـدازی کند.
افزایـش حجـم تقاضـا بـرای قراضـه در آمریـکای 

شمالی
انتظـار مـی رود حجـم تقاضـا بـرای قراضـه آهنـی مکزیـک در 
بحبوحه افزایش برنامه ریزی شده حدود 23 درصدی، ظرفیت 
تولیـد فـولاد بـا اسـتفاده از روش کـوره قـوس الکتریکـی )EAF( در 
مکزیـک طـی سـه سـال آینـده رونـد صعـودی بـه خـود بگیـرد کـه 
بخشـی از آن به دلیل افزایش تولید فولاد در واحدهای تولیدی 

در نزدیکـی سـواحل آمریـکای شـمالی بـوده اسـت.
در همیـن راسـتا، پیش بینـی می شـود کـه ظرفیـت اسـتفاده از 
روش کـوره قـوس الکتریکـی )EAF( در ایالات متحـده آمریـکا 
حـدود ۱۸ درصـد نسـبت بـه میـزان اسـتفاده از ایـن روش تولیـد 
در سـال 2۰22 افزایـش یابـد؛ همچنیـن انتظـار مـی رود بسـیاری 
از ایـن ظرفیت هـای تولیـد جدیـد در ایالت هـای جنوبـی آمریـکا 

راه انـدازی شـوند.
بـا توجـه بـه برنامه ریزی هـای انجام شـده به منظـور افزایـش 
ظرفیـت تولیـد فـولاد مبتنـی بـر اسـتفاده از روش کـوره قـوس 
الکتریکـی )EAF(، در حـال حاضـر اسـتفاده از ایـن روش در 
واحدهـای فولادسـازی در ایالات متحـده آمریـکا و مکزیـک 
بیشترین سهم را به خود نسـبت به دیگر روش های تولید فولاد 

اختصـاص داده اسـت.
ظرفیت تولید فـولاد با اسـتفاده از روش کـوره قوس 

الکتریکی در آمریکا و مکزیک
افزایـش ظرفیـت تولیـد فـولاد بـا اسـتفاده از روش کـوره قـوس 
الکتریکـی، باعـث افزایـش رقابـت بـرای تولیـد و تقاضـای قراضـه 
در مکزیـک از سـوی مصرف کننـدگان داخلـی و آن دسـته از 
تولیدکننـدگان در ایالات متحـده آمریـکا خواهـد شـد کـه بـه 
دنبال حمایت از افزایـش تولید فولاد مبتنی بـر روش کوره قوس 

الکتریکـی در ایالت هـای جنوبـی آمریـکا هسـتند.
در حـال حاضـر میـزان مصـرف قراضـه مکزیک سـالانه حـدود ۱5 
میلیون تن تخمین زده می شود؛ همچنین میزان مصرف قراضه 
مکزیک در سال 2۰22 نسبت به میزان مصرف شده از این قراضه 
در سال 2۰۱۹، حدود 6 درصد افزایش را تجربه کرد. درعین حال، 
حجـم صـادرات قراضـه از مکزیـک افزایـش یافتـه اسـت و انتظـار 
می رود حجم صـادرات قراضـه سـالانه این کشـور در سـال 2۰23، 
بـه ۹۱7 هـزار تـن برسـد کـه نسـبت بـه حجـم ۴۱5 هـزار و 7۰۴ تـن 
صادر شـده در سـال 2۰۱6، بیـش از دو برابـر افزایش یافته اسـت.

در حال حاضـر برخـی از عوامل منجر به افزایش نوسـانی قیمت 
قراضـه مکزیـک شـده اسـت. به عنـوان مثـال، قیمـت قراضـه 
ذوبی سـنگین نوع یـک مونتـری بـا شـرط تحویـل درب کارخانه 
تولیدکننده در سال 2۰23، به 225 دلار در هر تن رسیده است که 
نسبت به قیمت 3۱3 دلار در هر تن ثبت شده در سال 2۰22 و در 
مقایسـه با قیمت ۱6۸ دلار در هر تن تعیین شـده طی سال های 

2۰۱6 تـا 2۰2۰، افزایـش را تجربه کرده اسـت.
ارائـه ۶ سیسـتم پیش بینـی جدیـد قیمـت قراضـه 

»Fastmarkets« مکزیک توسط
مؤسسه »Fastmarkets« قصد دارد چندین سیستم پیش بینی 
جدیـد قیمـت قراضـه مکزیـک در بـازار را در مـاه ژانویـه 2۰2۴ 
راه انـدازی کنـد. ایـن سیسـتم پیش بینـی قیمت هـای قراضـه 
بوشـلینگ و قراضه ذوبی سـنگین و خردشـده نوع یک مونتری 
کثـر تـا دو سـال آتی  و منطقـه باجیـو )Bajio( را در بـازه زمانـی حدا

پوشـش خواهـد داد.
ادامه نوسانات قیمت قراضه مکزیک

سیسـتم پیش بینی قیمت جدید برای مصرف کنندگان قراضه 
مکزیـک، ایـن امـکان را فراهـم مـی آورد تا بـر پویایـی و چشـم انداز 
قیمت بـازار نظارت کننـد. به عـلاوه فعالان بـازار نیـز با اسـتفاده از 
ایـن سیسـتم جدیـد می تواننـد در هنـگام برنامه ریزی هـای آتی 

خود بـا اعتماد بیشـتری عمـل کنند.

دست یابی تبدیل »هماتیت« به ماده اولیه تولید فولاد در جهاد دانشگاهی هرمزگان
احمد زاهری رئیس جهاددانشگاهی استان هرمزگان در نشست با استاندار هرمزگان از دست یابی جهاددانشگاهی به توانایی تبدیل »هماتیت« به مگنتیت، ماده اولیه تولید فولاد خبرداد و گفت: جهاد دانشگاهی با ورود خود به عرصه های علمی نو توانسته نقش مهمی در پیشرفت علمی کشور ایفا کند 

به نحوی که در برخی از علوم روی مرز علم در حال راهبری است. جهاددانشگاهی دارای یک شبکه به هم پیوسته علمی و نخبگانی است که جهادگران علمی در سراسر کشور از طریق آن به هم متصل اند و سعی در بالفعل کردن ظرفیت های استان ها و برنامه ریزی برای حل مسائل و چالش های کشور دارند.

علی کیانی
 رئیس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی 

فولاد مبارکه

از طـی مراحلـی به عنـوان مـاده اولیـه در چرخه تولیـد مورد اسـتفاده 
کثـری مصـرف  قـرار می گیـرد تـا اسـتفاده مجـدد از آب، کاهـش حدا
آب و بازیافـت مـواد بـرای فـولاد مبارکـه ارزش افـزوده اقتصـادی بـه 

همـراه آورد.

مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی فولاد مبارکه اعلام کرد:
کاهش ۵۰ درصدی میزان فعالیت واحدهای احیا مستقیم 

فولاد مبارکه در فصل زمستان

محمدکاظـم صباغـی هرنـدی، مدیـر ارشـد خدمـات فنی و پشـتیبانی 
فولاد مبارکه نیز در حاشیه بازدید کارگروه شرایط اضطرار آلودگی هوای 
اصفهان از این شـرکت، در گفت وگو بـا خبرنگار صداوسـیما اظهار کرد: 
ک بـرای  7۰ درصـد گاز مصرفـی در شـرکت فـولاد مبارکـه به عنـوان خـورا
تولید آهن اسـفنجی و مابقی در واحدهای نورد گرم و نیروگاه استفاده 
می شـود. طبـق برنامه ریزی هایـی کـه فـولاد مبارکـه بـا در نظـر گرفتـن 
محدودیـت گاز در فصـل سـرد مبارکـه از ابتـدای سـال جـاری انجـام 
داده، کلیـه فعالیت هـای تعمیراتـی واحـد آهن سـازی ایـن شـرکت بـه 
فصل زمسـتان موکول شـده اسـت. با موکول شـدن کلیـه فعالیت های 
تعمیراتـی واحـد آهن سـازی فـولاد مبارکـه بـه فصل سـرد سـال، مصرف 
گاز ایـن شـرکت در زمـان محدودیت ها به حداقـل ممکن می رسـد و در 

حـال حاضـر 5۰ درصـد از  ظرفیت واحـد احیا مسـتقیم فـولاد مبارکه در 
حال فعالیت اسـت. بر اسـاس سـرمایه گذاری هایی که فـولاد مبارکه در 
پروژه های زیسـت محیطی انجـام داده، واحد فولادسـازی این شـرکت 

نیـز از حالـت آلایندگی خـارج خواهد شـد.

مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست فولاد مبارکه 
مطرح کرد:

حذف ۹۸ درصدی میزان گردوغبار از سقف واحد فولادسازی 
شرکت فولاد مبارکه

، مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست  حسین مدرسی فر
فولاد مبارکه در حاشیه بازدید کارگروه شرایط اضطرار آلودگی هوای 
اصفهان از این شرکت، در گفت وگو با خبرنگار صداوسیما بیان داشت: 
به دلیل انتشار مقدار کمی گردوغبار از سقف واحد فولادسازی شرکت 
فولاد مبارکه، بر آن شدیم تا پروژه جدیدی برای کاهش میزان انتشار 
گردوغبار از این واحد را طراحی و اجرا کنیم. با اجرای این پروژه از 
، ظرفیت فعلی مکش غبار از ۹ میلیون  طریق سیستم های غبارگیر
مترمکعب بر ساعت به ۱5 میلیون مترمکعب بر ساعت ارتقا می یابد 
تا از انتشار همین میزان غبار در هوا نیز جلوگیری شود. این ابرپروژه 
زیست محیطی با سرمایه گذاری ۱۸۰۰ میلیارد تومانی فولاد مبارکه 

کنون 7۰ درصد پیشرفت داشته و تا سال آینده به بهره برداری خواهد  تا
رسید؛ با اجرای این پروژه ۹۸ درصد از گردوغبار سقف واحد فولادسازی 

حذف خواهد شد.

رئیس محیط زیست فولاد مبارکه:
 در افکار عمومی دود تلقی می شود

ً
بخار آب بعضا

بهنام کاویانی، رئیس محیط زیست فولاد مبارکه در حاشیه بازدید کارگروه 
شرایط اضطرار آلودگی هوای اصفهان از این شرکت، در گفت وگو با خبرنگار 
صداوسیما یادآور شد: شبه دود سفیدرنگی که از برخی واحدهای فولاد 
مبارکه خارج می شود و پس از مدت کمی ناپدید می شود، بخار آب است 
و برای افرادی که با صنعت آشنایی دارند کاملاً مشخص است و نیازی به 
توضیح نیست؛ اما شاید این پدیده برای عموم مردم در حین عبور از  کنار 
فولاد مبارکه و یا دیدن تصاویر و فیلم هایی از این شرکت، به اشتباه دود و 
گاهی و اطلاع رسانی از این موضوع  آلودگی تلقی شود که نیاز به افزایش آ
است. رنگ غبار و آلودگی قابل تشخیص و کِرِمی مایل به تیره است و 
مسیر طولانی را طی می کند تا محو شود، این در حالی است که بخار آب 
سفیدرنگ است و به سرعت محو می شود، ضمن اینکه این بخارات 
نه تنها ضرری ندارند، بلکه نقش مرطوب کننده هوا را دارند و از خشکی 

هوا جلوگیری می کنند.

کافه دانش؛ سفری متفاوت از جنس دانش
کافه دانش« جهت ایجاد فضای تبادل و  رویکرد »
ک گذاری دانش و تجربه با حضور و همراهی  اشترا
کارکنان شکل گرفته است. هدف این است که هر کسی 
از این سفر با تلفیق دانش و تجارب خود و دیگران، توشه راهی در مسیر 

بهبود و تعالی سازمانی بردارد.
علی کیانی، رئیس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی فولاد مبارکه، 
در تشریح اهداف »کافه دانش« این چنین گفت: مدیریت دانش به عنوان 
یک نظام و الگوی مدیریتی، نقش حیاتی در راستای خلق ارزش از دانش 
ایفا می کند. فولاد مبارکه، با بررسی الگوهای مدیریت دانش در دنیا و بر 
اساس تجارب موفق سازمان های پیشرو و به کارگیری ابزارهای مدیریت 
دانش، اقدامات متعددی در راستای بهبود مستمر و رشد پایدار سازمانی 

انجام داده است.
وی افزود: کافه دانش یکی از رویکردهای مورداستفاده در نظام مدیریت 
دانش فولاد مبارکه است که از سال گذشته اجرای آن در شرکت با هدف 
ک گذاری دانش و تجارب آغاز گردید. این رویکرد با فراهم کردن  اشترا
ک گذاری  فرصت هایی برای تبادل و توسعه دانش، در ارتقای فرهنگ اشترا

دانش و توسعه یادگیری سازمانی اثرگذار خواهد بود.
به گفته کیانی، به طورکلی کافه دانش شیوه ای برای انجام یک بحث گروهی 
ک گذاری تجربیات، ایده ها، تشویق  باز و خلاق به منظور توسعه و به اشترا
گفت وگو و همکاری در محیطی آرام و دوستانه است و منجر به ایجاد بینش 
ک دانش ضمنی و تجربی افراد می شود. جلسات کافه  عمیق تر و اشترا
دانش به صورت غیررسمی و در بستر هم اندیشی و با جامعه هدف 2۰ تا 
3۰ نفری برگزار می گردد و همکاران محترم می توانند جهت دست یابی به 

محتوای این رویکرد از مسیرهای ذیل اقدام نمایند.
kms.msc.ir/café :1(آدرس سامانه

2(نظام جامع تحول<< سیستم مدیریت دانش<< کافه دانش

اعتماد فولاد مبارکه از شرکت های دانش بنیان نخستین حمایت از آنان است
مدیرعامل شرکت دانش بنیان آترا صنعت اسپادان:

مدیرعامل شرکت آترا صنعت اسپادان گفت: اعتماد 
فولاد مبارکه اولین حمایت است. این شرکت میدان 
اولویت  در  را  دانش بنیان  شرکت های  به  دادن 
قرار داده تا نخبگان و دانشمندان دلگرم شوند؛ در این صورت 
بومی سازی محصولات و تجهیزات فولاد مبارکه با اعتماد به نخبگان 

انجام می گیرد.
کرم وطن دوست با اشاره  به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از ماین نیوز، ا
به اقدامات بومی سازی در فولاد مبارکه اظهار کرد: محصولات بسیاری 
در راستای دور زدن تحریم ها به همت دانشمندان و نخبگان ایرانی 
ساخته شده و در این شرکت، پودر قالب گرانول برای اولین بار طراحی 

و تولید شده است.
وی ادامه داد: یکی از محصولات ارزنده برای فولاد مبارکه »خمیر درزگیر 
قالب مسی« است که با تحقیقات و بررسی شرکت آترا صنعت اسپادان، 

طراحی و تولید شده و خواص بسیاری دارد. این محصول یک سال است 
که در فولاد مبارکه مصرف می شود.

مدیرعامــل شــرکت آتــرا صنعــت اســپادان گفــت: چترهــای درزگیــر 
قالــب از دیگــر محصــولات بومی ســازی شــده اســت کــه در صنعــت 
ریخته گــری اســتفاده می شــود و پیــش از ایــن  از خــارج وارد می شــد. 
ما توانســتیم ایــن محصــول را با قیمــت پاییــن و به صرفــه و بــا کیفیت 

بــالا تولیــد کنیــم.
وی ادامه داد: گچ های علامت گذاری شده در نورد گرم و سرد که برای 
نوشتن کد و علامت در تختال در سه دمای سرد و گرم و دما بالا استفاده 
می شود، حدود یک سال است که در مرحله مصرف است و مشکل 

محیط زیستی ندارد.
وطن دوســت بــا اشــاره تولیــد پودرهــای تصفیه کننــده بــرای فــولاد 
ســبا گفــت: ایــن محصــول نیــز بومی ســازی شــده و ناخالصــی ذوب را 

ــز کمــک می کنــد. ــه تولیــد فولادهــای تمی می گیــرد و ب
وی در خصوص حمایت های فولاد مبارکه گفت: اعتماد فولاد مبارکه 
اولین حمایت است. این شرکت فضا و میدان دادن به شرکت های 
دانش بنیان را در اولویت قرار داده و قراردادهای محکمی را با ما می بندند 

تا نخبگان و دانشمندان دلگرم شوند.
مدیرعامــل شــرکت آتــرا صنعــت اســپادان بــا بیــان اینکــه خلأهــا و 
محصــولات وارداتــی شناســایی شــده اســت تــا بــرای آن هــا برنامه ریــزی 
شــود، گفــت: از زمانــی کــه تحریم هــا آغــاز شــد، پیشــنهاد تولیــد 
محصــولات بــه شــرکت های دانش بنیــان داده شــد و از همــان ابتــدا 

فعالیت هــا شــکل گرفــت.
وی خاطرنشان کرد: شرکت آترا در بخش آزمایشگاه سرمایه گذاری نموده 
کنون این شرکت بهترین و  و به محصولات جدید کمک کرده است. هم ا

مجهزترین آزمایشگاه را در اختیار دارد.

بهنام کاویانی
 رئیس محیط زیست فولاد مبارکه
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تفاهم نامه همکاری پروژه های زیست محیطی ذوب آهن 
امضا شد

تفاهم نامه سه جانبه ارتقای سامانه بومی سازی 
کارلینک امضا شد

تفاهم نامه همکاری بین ذوب آهن اصفهان و جهاد دانشگاهی علم 
و صنعت ایران در میز تعمیق ساخت داخل در پنجمین جشنواره و 
نمایشگاه ملی فولاد توسط مدیرعامل ذوب آهن و رئیس سازمان جهاد 
دانشگاهی علم و صنعت ایران امضا شد. این تفاهم نامه دانش بنیان، 
فناورانه و زیست محیطی که ۱۰ میلیون یورو صرفه جویی ارزی به همراه 
دارد به منظور اجرای طرح بهینه سازی سیستم تصفیه غبار کنورتور با 
ضمانت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری منعقد گردید. 

تفاهم نامه سه جانبه با موضوع »ارتقای سامانه بومی سازی کارلینک 
به استانداردهای سازمان جهانی GS۱«، بین ایمیدرو، مرکز ملی 
شماره گذاری کالا و خدمات ایران و انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران 
در پنجمین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران امضا شد. موضوع 
این تفاهم نامه ایجاد کاتالوگ های خریدار براساس استانداردهای 
، عرضه آن ها در بانک اطلاعاتی مرکز و ارتباط آن با سامانه عرضه  مرکز
محصولات به منظور شناسایی تأمین کنندگان داخلی است.

خـبــــــــــــــــــر            
تحلیل

به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از دنیای معدن، قیمت 
آهن، میلگرد، ورق و...  تحت تأثیر عوامل مختلفی مانند عرضه 
و تقاضا، نرخ ارز، تورم، سیاست های دولت، شرایط اقتصادی 
هزینـه  همچنیـن  و  تولیدکننـده  برنـد  داخلـی،  و  جهانـی 
حمل ونقل قرار دارد. نه تنها قیمت آهن بلکه قیمت میلگرد، 

ورق و ... هم می تواند از این موارد تأثیر بگیرد.
تورم باعث می شود قدرت خرید مردم در زمینه تولید مصنوعات 
فلـزی و احـداث سـاختمان کاهـش یابـد و در نتیجه تقاضـا برای 
برخـی از محصـولات فـولادی حتـی پرمصـرف نیـز کمتـر شـود. از 
سوی دیگر، تورم موجب افزایش هزینه های تولید و حمل ونقل 
محصـولات فـولادی شـده و در نتیجـه قیمـت آن هـا را افزایـش 
می دهـد. ایـن دو عامـل باعـث می شـوند کـه عرضـه و تقاضـای 
محصولات فولادی با هم تطابق نداشته باشـند و اصطلاحاً بازار 
نامتعـادل شـود. بااین حـال، تمـام محصـولات فـولادی بـه یـک 

انـدازه تحـت تأثیـر تـورم قـرار نمی گیرند.
برخـی از محصـولات فـولادی کـه کاربـرد گسـترده تری دارنـد و 
به عنـوان جـزء اساسـی برخـی از پروژه هـای عمرانـی، صنعتـی و 
سـاختمانی بـه شـمار می آینـد همچنـان تقاضـای زیـادی دارنـد 
و قیمـت آن هـا نیـز بیشـتر از سـایر محصـولات فـولادی افزایـش 

می یابـد. 
تیرآهن و میلگرد به دلیل کاربرد گسترده ای که دارند، همواره 
تقاضای بالایی داشته و در نتیجه قیمت آن ها بیشتر از سایر 
محصولات فولادی تحت تأثیر تورم قرار می گیرد. این مسئله 
می تواند موجب افزایش هزینه های ساخت وساز و کاهش سود 
سازندگان و مصرف کنندگان شود؛ بنابراین برای کنترل قیمت ورق 
آهن، تورم و تعادل بازار محصولات فولادی، لازم است که تدابیری 
از سوی دولت و بخش خصوصی اتخاذ شود. این تدابیر می توانند 
شامل افزایش تولید داخلی، کاهش واردات، تنظیم قیمت ها، 

حمایت از صادرات، ایجاد بازارهای موازی و ...باشند.
پدیـده  یـک  فـولادی،  پرمصـرف  محصـولات  قیمـت  تـورم 
پیچیـده و چندجانبـه اسـت کـه عوامـل مختلفـی بـر آن تأثیـر 
: کاهـش میـزان  می گذارنـد. برخـی از ایـن عوامـل عبارت انـد از
تولیـد کارخانه هـای فـولادی به دلیـل کمبـود مـواد اولیه، انـرژی، 
تجهیزات، نیروی کار و سـرمایه؛ افزایش هزینه مواد اولیه و انرژی 
بـه علـت تحریم هـا، نوسـانات ارزی، تـورم جهانـی و مشـکلات 
حمل ونقـل؛ افزایـش تقاضـا بـرای محصـولات فـولادی از جهـت 
رشد صنایع مصرف کننده مانند ساختمان سازی، خودروسازی، 
ماشـین آلات و لوازم خانگـی؛ تصمیمـات و شـرایط اقتصـادی و 
سیاسـی تأثیرگذار بر قیمت گذاری، تعرفه ها، صـادرات و واردات، 
تشویق ها و محدودیت های تولید و مصرف محصولات فولادی.
در سـال ۱۴۰۱، قیمـت محصـولات فـولادی در بـازار داخلـی ایـران 
بـا افزایـش چشـمگیری روبـه رو شـد. درحالی کـه قیمـت ایـن 
محصـولات در بازارهـای جهانـی در محـدوده نزدیـک بـه کـف 

قیمـت یـک سـال اخیـر خـود مـورد معاملـه قـرار می گرفتنـد.
قیمـت تیرآهـن به عنـوان یکـی از مهم تریـن محصـولات فـولادی 
که کاربـرد گسـترده ای در صنعت ساختمان سـازی دارد، نسـبت 
بـه سـایر محصـولات فـولادی، از تـورم، تأثیـر بیشـتری می پذیرد. 
ایـن مـورد بـه آن دلیـل اسـت کـه تیرآهـن یـک محصـول پایـه و 
اساسـی اسـت کـه قیمتـش بـر بهـای سـایر محصـولات فـولادی 
مانند پروفیل، ورق، لوله و نبشی تأثیر می گذارد. بنابراین، هرگونه 
کاهـش یـا افزایـش در عرضـه یـا تقاضـای تیرآهـن، باعـث ایجـاد 

نوسـانات قیمتـی در بـازار فـولاد می شـود.
به طورکلی، ساز و کار تورم محصولات فولادی به این صورت 
که تقاضا برای محصولات فولادی افزایش  است: هنگامی 
پیدا می کند، اما عرضه آن ها کافی نیست، قیمت آن ها افزایش 
می یابد. این افزایش قیمت باعث می شود که تولیدکنندگان فولاد 
سود بیشتری کسب کنند و انگیزه بیشتری برای افزایش تولید 
داشته باشند؛ اما افزایش تولید نیازمند تأمین مواد اولیه، انرژی، 
تجهیزات و سرمایه است که ممکن است در دسترس نباشند یا 
قیمت بالایی داشته باشند. این موضوع باعث می شود که هزینه 

تولید افزایش یابد و قیمت محصولات فولادی نیز بیشتر شود.
تورم می تواند بـه چندین روش، قیمت میلگـرد را تحت تأثیر قرار 
دهد. نخست آنکه تورم می تواند هزینه مواد اولیه موردنیاز برای 
تولیـد میلگـرد را افزایـش دهـد. مـواد اولیـه اصلـی میلگـرد شـامل 
سـنگ آهن و ضایعات فلزی هسـتند که قیمت آن هـا تحت تأثیر 

نوسـانات بازار جهانـی و ارزی قـرار می گیرد.
افزایش قیمت این مواد اولیه موجب افزایش هزینه تولید میلگرد 
می شود و درنتیجه تولیدکنندگان میلگرد ممکن است قیمت 
فروش خود را بالا ببرند تا سود خود را حفظ کنند. همچنین، تورم 
می تواند هزینه حمل ونقل میلگرد را بیشتر کند. افزایش قیمت 
سوخت، بیمه، حق بندر و سایر هزینه های جانبی حمل ونقل 
می تواند باعث افزایش هزینه نهایی میلگرد شوند. این هزینه ها 
معمولاً به خریداران منتقل می شوند و در نتیجه قیمت میلگرد 

را بالا می برند.
مـورد بعـد اینکـه تـورم می توانـد سـبب تغییـر ایجـاد در تقاضـا 
برای مصـرف میلگرد شـود. تقاضا بـرای میلگرد به طور مسـتقیم 
بـه فعالیت هـای سـاختمانی و عمرانـی وابسـته اسـت. افزایـش 
تـورم می توانـد موجـب کاهـش قـدرت خریـد مـردم و کاهـش 
سـرمایه گذاری های دولتـی و خصوصـی شـود. در نتیجـه، تقاضـا 
بـرای خریـد میلگـرد کمتـر شـده و قیمـت آن را کاهـش می دهـد. 
بالعکـس، کاهـش تـورم می توانـد موجـب افزایـش قـدرت خریـد 
مردم و افزایـش سـرمایه گذاری های دولتـی و خصوصی شـود. در 
نتیجـه، تقاضا بـرای میلگـرد افزایـش می یابـد و قیمـت آن هـم در 

ادامـه بالاتـر خواهـد رفـت.

تورم چه تأثیری بر قیمت آهن و دیگر 

مقاطع فولادی می گذارد؟

تقویم رویدادهای فولاد مبارکه مملو است از مناسبت هایی که هرکدام نماد 
افتخاری ارزشمند برای این شرکت و یادآور تلاش و همت  کسانی است که از 
دوران ساخت تا امروز تلاش کرده اند به بهترین شکل ممکن به میهن عزیز 
ادای دین کنند. یکی از این ایام غرورآفرین 2۴ دی ماه سال 137۰ سالروز تولید نخستین کلاف 
در خط نورد گرم شرکت است. خبرنگار فولاد در مصاحبه با جمعی از مدیران، مسئولان و 
کارشناسان این خط استراتژیک فولاد مبارکه روند روبه رشد فعالیت های این همکاران را جویا 

شده است که ماحصل آن را در ادامه مطلب می خوانید.
علی حاجیان نژاد، مدیر ناحیه نورد گرم:

ظرفیت تولید نامی ابتدایی خط نورد گرم حدود 2.۴ میلیون تن در سال بود ؛ اما در طی سال های 
بعد،  با تلاش و همت کلیه همکاران در ناحیه نورد گرم و سایر همکاران در نواحی پشتیبانی تولید، با 
کنون به بیش از 5 میلیون تن کلاف گرم در سال  اجرای طرح های توسعه و ارتقای دانش فنی تولید، ا
افزایش یافته است. در حال حاضر، محصولات ناحیه نورد گرم فولاد مبارکه علاوه بر صادرات به نقاط 

مختلف جهان، بیش از 7۰ درصد ورق گرم موردنیاز کشور  را  تأمین می کند.
این واحد با به کارگیری گنجینه ارزشمند تجارب سال های گذشته و توانمندی نیروی انسانی 
توانسته است از زمان راه اندازی تا کنون همواره بهبود مستمر در همه زمینه ها را دنبال کند. امروزه 
شاخص های کلیدی عملکرد نورد گرم در حد استانداردهای جهانی است. همچنین در راستای 
اهداف کلیدی شرکت فولاد مبارکه و کشور، بسیاری از اقلام مصرفی، قطعات یدکی و تجهیزات خط 
نورد گرم، بومی سازی شده و وابستگی به تأمین از خارج کشور آن ها برطرف شده است. در زمینه 
کاهش ضایعات، کاهش مصارف انرژی نیز اقدامات مؤثری در ناحیه نورد گرم، به ویژه مصرف گاز در 
کنون شاخص های آماده به کاری  کوره های پیشگرم و مصرف آب در خط نورد گرم انجام گرفته است. ا

و کیفی محصولات خط نورد گرم به بیشترین حد خود از زمان راه اندازی این خط ارتقا یافته است.
تمامی این دستاوردهای مهم نتیجه همدلی و تلاش جمعی همکاران در ناحیه نورد گرم اعم از 
امانی و پیمانکار است که در سایه حمایت های مدیریت عالی شرکت و سایر مدیریت های سازمان 
به دست آمده است. این موفقیت های غرورآفرین را به کلیه همکاران، ذی نفعان و شرکای کسب وکار 

گروه فولاد مبارکه تبریک عرض می کنم و برای تمام همکاران توفیق روزافزون مسئلت دارم.
مسعود نصیری، مدیر خط نورد گرم:

در سال های گذشته، همکاران سخت کوش ناحیه نورد گرم با عزمی راسخ جهت افزایش تولید و 
بهبود رکوردهای کمی و کیفی تولیدی اقدام نمودند و با همدلی و تلاش مستمر، موفق به عبور از 
مرزهای کمّی و کیفی تولید گردیدند. از ابتدای راه اندازی خط نورد گرم، اجرای طرح های متعدد 
توسعه که از جمله مهم ترین آن ها می توان به نصب و راه اندازی کوره های پیشگرم ۱ و 2، نصب قفسه 
F7 نورد نهایی، رفت و برگشتی نمودن قفسه R3 نورد مقدماتی، تعویض سیستم های کامپیوتر 
کنترل پروسس، توسعه کوره های 3 و ۴ و... اشاره کرد، زمینه ساز افزایش ظرفیت نامی خط نورد گرم 
از 2.۴ میلیون تن در سال به ۴.6 میلیون تن در سال گردیدند. انگیزه بالای نیروی انسانی در درجه 
کثری در حداقل زمان  اول، برنامه ریزی مناسب و دقیق تولید، انجام عملیات تعمیراتی با دقت حدا
کثری و بسیار خوب واحدهای پشتیبانی  ممکن، افزایش آماده به کاری تجهیزات، پشتیبانی حدا
تولید، برنامه ریزی و آماده سازی بهینه تعمیرات در شات دان  های هفتگی، کاهش گیرها و توقفات 

ناشی از آن و... از مهم ترین عواملی بودند که سبب تحقق این ظرفیت و حتی فراتر از آن گردیدند.
این موفقیت های غرورآفرین که نتیجه همت و تلاش همکاران در ناحیه نورد گرم اعم از امانی و 
پیمانکار است، در حالی محقق شد که همواره شاخص های ایمنی سرلوحه فعالیت های  ما بوده 

و کسب مقام نخست عملکرد ایمنی در دو سال متوالی توسط  این ناحیه مصداق این امر است.
فرزاد فرهادی آمینه، رئیس گروه فنی ناحیه نورد گرم:

 این ناحیه از ابتدای راه اندازی با مدیریت فرایندهای تولید و تعمیرات و همچنین سرمایه های 
انسانی متعهد و باانگیزه، علی رغم مشکلاتی نظیر تحریم های ظالمانه، محدودیت های انرژی و...، 
همواره در راستای بهبود مستمر گام برداشته و سال هاست فراتر از ظرفیت نامی خود تولید داشته 
و موفق به رکوردشکنی های مستمر گردیده است. در سال جاری نیز همگام با سایر نواحی، در ۱2 
فروردین ماه موفق به ثبت رکورد روزانه و همچنین در دو ماه متوالی ابتدایی سال نیز موفق به ثبت 
رکوردهای ماهیانه جدید گردید. علاوه بر توجه به میزان تولید و ثبت رکوردهای کمّی تولید، کیفیت 
محصولات نورد گرم نیز همواره مورد توجه بوده و بازده کیفی محصولات گرم در سال جاری به بیش 

از ۹۹.5 درصد ارتقا یافته و تثبیت شده است.
همکاران در ناحیه نورد گرم علاوه بر اهتمام به اهداف کمّی و کیفی، همواره توجه ویژه ای به تولید 
محصولات جدید و استراتژیک کشور داشته اند و با همکاری واحد متالورژی و روش های تولید، 
در این سال ها موفق به طراحی و تولید ده ها محصول ویژه و جدید شده اند. همچنین از ابتدای 
کنون در زمینه کاهش مصارف آب و انرژی، کاهش مصرف غلتک، پروژه ها و اقدامات مؤثر  راه اندازی تا
فراوانی انجام گرفته که در نوع خود بی نظیر بوده و ما را به استانداردهای جهانی نزدیک کرده است.

مهدی طالب، رئیس تعمیرات خط نورد گرم:
خط نورد گرم از مجموعه سه زون نورد ابتدایی، نورد نهایی و کلاف پیچ ها با طول ۴63 متر تشکیل 
شده است. تولید خط نورد گرم بعد از بهینه سازی سال های گذشته از ظرفیت اسمی 2.۴ میلیون 
تن به بیش از 5 میلیون تن در سال ارتقا یافته است. انجام مناسب تعمیرات و نگهداری در تمام 
سطوح )پیشگیرانه، روتین ها و اضطراری( که منجر به کاهش توقفات اضطراری و افزایش بی سابقه 
IU گردیده باعث شده خط نورد گرم به تولیدی بیش از ظرفیت اسمی خود دست یابد. این مهم با 
همت و تلاش تمام پرسنل نورد گرم، ازجمله تیم نگهداری و تعمیرات و همچنین حمایت و پشتیبانی 

خوب واحدهای پشتیبانی و ستادی تحت مدیریت بسیار خوب نورد گرم محقق شده است.
مهدی ملکزاده، رئیس کارگاه غلتک نورد گرم:

کارگاه غلتک نورد گرم از ابتدای راه اندازی فولاد مبارکه مسئولیت تأمین انواع غلتک های کاری و 
پشتیبان را بر عهده داشته است. در حال حاضر روزانه حدود ۱5۰ تا ۱۸۰ عدد غلتک در این واحد 

پس از دریافت از خط، مجدداً سنگ زنی می شود و فعالیت های آماده سازی، رفع عیب و مونتاژ، 
دمونتاژ انواع چوک، بیرینگ و یاتاقان بر روی آن ها جهت ارسال مجدد به خط تولید انجام می گیرد.
هم زمان با توسعه و افزایش ظرفیت خط نورد گرم در سال های گذشته، این واحد ضمن ارتقای 
گیری دانش و تکنولوژی روز دنیا  دانش فنی فرایند سنگ زنی و آماده سازی غلتک و چوک، با فرا
همواره سعی کرده با حفظ آماده به کاری ماشین های سنگ و دیگر تجهیزات موجود خود، در 
کنار به روزرسانی و افزایش توان کمّی و کیفی آن ها، خرید و استفاده از دستگاه های جدید را نیز در 
مأموریت خود به نحو احسن بگنجاند. همچنین در راستای خودکفایی و بومی سازی صنعت فولاد، 
این واحد با بهره گیری از دانش و تخصص منابع و شرکت های داخلی و همراهی و جدیت کارکنان 
توانمند خود و همکاری سایر نواحی توانسته است ۹5 درصد قطعات و تجهیزات استراتژیک وارداتی 
موردنیاز خود را با موفقیت و با کیفیت موردنظر و مطلوب بومی سازی کند و ضمن ممانعت از خروج 

ارز، وابستگی خط تولید به تأمین این قطعات از خارج را نیز به میزان چشمگیری کاهش دهد.
مهرداد برهانی، رئیس کنترل پروسس ناحیه نورد گرم:

امروز در حالی سالروز تولید اولین کلاف گرم شرکت فولاد مبارکه عزیزمان را پاس می داریم که این 
شرکت در سال های اخیر به فضل الهی و به برکت همراهی و راهبری و همکاری بی وقفه مدیران 
و همکاران ارجمند، گام های بلندی در حل مشکلات و پیشبرد امور شرکت برداشته و به نتایج و 
دستاوردهای ارزشمندی رسیده است که از آن جمله می توان به دست یابی به تولید پایدار بالای 5 
میلیون تن ورق گرم اشاره کرد. تمام اهتمام و تلاش کارکنان شرکت، ساماندهی امور، تقویت و تحکیم 
زیرساخت ها، بهبود عملکرد و برداشتن گام های بلندتر برای احیای نام شرکت و دست یابی به 
جایگاه واقعی است و بر این باوریم که تحقق این مهم جز با مشارکت، انسجام و همگرایی، همراهی 

و همدلی تک تک همکاران عزیز میسر نخواهد بود.
محمد علیخانی، رئیس خطوط نهایی و تکمیل نورد گرم:

کنون 32 سال از آغاز این همراهی می گذرد و به خود می بالیم که به لطف الهی توانسته ایم رکوردهای  ا
مختلف و منحصربه فردی را در واحد خطوط نهایی و تکمیل نورد گرم ثبت کنیم، عنوان تولید اولین 
کلاف اسکین شده را به صفحه افتخارات خود بیفزاییم، در عرصه بومی سازی تجهیزات و تکنولوژی 
و استفاده از ظرفیت و توانمندی های داخلی سهیم باشیم و در حوزه بازار، رضایت مصرف کنندگان 
را جلب نماییم. در واحد خطوط نهایی و تکمیل نورد گرم با اتکا به توانمندی متخصصانمان 

توانسته ایم با اجرای پروژه های بزرگی در رشد تولید سهم خود را ادا نماییم. 
مسعود مهدیه، رئیس کنترل کیفی نورد گرم:

نقطه عطف ناحیه نورد گرم در کنار تولید بیش از 5 میلیون تن کلاف در سال با بیشترین تنوع، ارتقای 
مطلوب کیفیت و کاهش عیوب درون ناحیه ای محصولات است که نمونه بارز آن ثبت رکورد بازدهی 
کیفی سهم نورد گرم ۹۹.۸۴ درصد در آذرماه سال جاری )کمتر از دو کلاف معیوب در هزار کلاف( 
است که این افزایش کیفیت باعث افزایش رضایت مشتریان، افزایش بهره وری، کاهش ضایعات، 
سودآوری بیشتر و تحویل به موقع محصول به مشتریان می گردد که دست یابی و حفظ این نتایج 

حاصل هم افزایی ناشی از کارگروهی مؤثر بین همکاران تولید، پشتیبانی و کنترل کیفی بوده است.
علی عسکری زاده،  سرپرست تعمیرات کوره های پیشگرم نورد گرم:

تولید کنونی ناحیه نورد گرم حدود 5.2 میلیون تن در سال است. این دستاورد مهم حاصل تلاش 
جمعی همکاران بوده و رسیدن به این میزان تولید، مستلزم افزایش آماده به کاری تجهیزات است که 
جز با کاهش توقفات اضطراری و برنامه ریزی شده و کاهش تعداد تختال های نات رول شده محقق 
نمی شود. تیم تعمیرات کوره های پیشگرم با تلاش شبانه روزی توانستند به خوبی این وظیفه خطیر 
را انجام دهد. در سال های اخیر، تیم تعمیرات کوره های پیشگرم، ضمن رسیدن به اهداف تولید و 

شاخص های تعمیراتی، توانستند کلیه شاخص های ایمنی این قسمت را نیز ارتقا دهد.
بهرام فاضلی، سرپرست تعمیرات کلاف پیچ ها:

در سال جاری ثبت رکورد تولید با اینکالیای صفر )بدون گیر( در قسمت کلاف پیچ های نورد گرم یک 
رکورد بی نظیر از بدو تأسیس فولاد مبارکه بود. این موفقیت در شرایطی رقم خورد که خط نورد گرم 
در اردیبهشت ماه بالاترین ریتم نورد را همراه با تولید انواع گریدها، عرض ها و ضخامت ها داشت که 
به ثبت رکورد ماهیانه تولید در خط نورد گرم منجر شد. این موفقیت در ماه های بعدی هم ادامه دار 
بود، به گونه ای که در بیشتر ماه ها، گیرها به تعداد صفر و یک عدد در ماه رسید. از مهم ترین عوامل 
این موفقیت بزرگ، برنامه ریزی درست، بازرسی های دقیق، نگهداری و تعمیرات چابکانه و همچنین 
تغییرات و بهینه سازی ها و انجام چندین پروژه نوآورانه در سیستم های اتوماسیون صنعتی بود که 

باعث افزایش آماده به کاری تجهیزات و بهینه سازی فرایند تولید شده است.
علی شامرادی، سرپرست تعمیرات خطوط نهایی و تکمیل نورد گرم:

ما باور داریم این مجتمع صنعتی امانتی است که باید در قله های رفیع تولید به دست آیندگان برسد 
و احساس این مسئولیت باید بر دوش همه مسئولان، مهندسان، کارشناسان و کارکنان سنگینی 
ک هزاران شهید هزینه شده است تا ما  کند، زیرا به پای سرافرازی و ایستادگی امروز ما، خون های پا
بمانیم و بسازیم. پس در برابر ثانیه های بودنمان مسئولیم و برای اعتلای ایران اسلامی قوی نباید 

هیچ حدومرزی متصور باشیم. 
روح اله مقیمی، سرپرست برنامه ریزی و کنترل نگهداری تکمیل نورد گرم:

از همان زمان آغاز بهره برداری فولاد مبارکه، بسیاری از قطعات ما با تحریم مواجه شد ؛اما هم مدیران 
و هم کارکنان شرکت همواره تلاش کردند تا با توجه ویژه به بومی سازی و درک ضرورت و اهمیت 
ساخت داخل و همکاری با شرکت های دانش بنیان، مشکلات را پشت سر بگذارند. در این راستا 
می توان به پروژه بومی سازی سکسیونرهای 6/6 کیلوولت از طریق جایگزینی با کلیدهای ساخت 
داخل که باعث رفع وابستگی به شرکت های خارجی و رفع نگرانی از تحریم ها گردید و بومی سازی 
مندریل خط اسکین پاس واحد تکمیل نورد گرم با تکنولوژی ساخت بالا که برای اولین بار توسط 
شرکت داخلی ساخته شد، بومی سازی مندریل کویلر نورد گرم، بومی سازی اسپیندل های نورد گرم، 

بومی سازی پمپ و قطعات دیسکالینگ و... اشاره نمود.

علی حاجیان نژاد
 مدیر ناحیه نورد گرم

علی عسکری زاده
 سرپرست تعمیرات کوره های پیشگرم نورد گرم

علی شامرادی
سرپرست تعمیرات خطوط نهایی و تکمیل 

نورد گرم

فرزاد فرهادی آمینه
رئیس گروه فنی ناحیه نورد گرم

مهدی ملکزاده
 رئیس کارگاه غلتک نورد گرم

محمد علیخانی
رئیس خطوط نهایی و تکمیل نورد گرم

مسعود نصیری
 مدیر خط نورد گرم

بهرام فاضلی
سرپرست تعمیرات کلاف پیچ ها

روح اله مقیمی
سرپرست برنامه ریزی و کنترل نگهداری 

تکمیل نورد گرم

مهدی طالب
 رئیس تعمیرات خط نورد گرم

مهرداد برهانی
 رئیس کنترل پروسس ناحیه نورد گرم

مسعود مهدیه
رئیس کنترل کیفی نورد گرم

تولید بیش از 70 درصد ورق گرم موردنیاز کشور در خط نورد گرم فولاد مبارکه
به بهانه سالروز تولید اولین کلاف گرم در فولاد مبارکه مطرح شد؛
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تحلیل

بورس کالا طی ابلاغیه ای اعلام کرد که از ۱۹ دی ماه ۱۴۰۲ تا اطلاع 
ثانوی، تنها شرکت های تولیدکننده و عرضه کننده ورق فولادی مجاز به 
خرید اسلب از تالار معاملاتی بورس کالا خواهند بود. این ابلاغیه به 
معنای ممنوعیت خرید اسلب برای شرکت های بازرگانی است. قیمت 
اسلب اخیراً در بورس کالا افزایش یافته بود و تولیدکنندگان ورق فولادی 
خواستار ممنوعیت خرید اسلب توسط بازرگانان بودند که این خواسته 
توسط بورس کالا با پاسخ مثبت روبه رو شده است.

محمدرضا موثقی نیا رئیس هیئت عامل ایمیدرو، در بازدید از فولاد 
شادگان، عملکرد این شرکت در راه اندازی کوره بخش فولادسازی بدون 
حضور کارشناسان خارجی و ساخت آن به دست متخصصان ایرانی 
را یک اقدام توسعه ای برجسته خواند و گفت: عملکرد این شرکت 
در راه اندازی کوره و آغاز به کار آن بدون حضور حتی یک کارشناس 
خارجی قابل تقدیر است. پروژه فولادسازی شادگان نشان از عزم 
جهادی و تلاش و پشتکار مسئولان و کارکنان این مجموعه دارد.

 خـبــــــــــــــــــر      

خرید اسلب از بورس کالا برای بازرگانان ممنوع شد تقدیر موثقی نیا از راه اندازی کوره فولادسازی شادگان بدون 
کارشناس خارجی

مدیریت بحران در دستور کار 

 مدیران فولادی باشد

صنعـت فـولاد در سـال های اخیـر به دلیـل قطع بـرق و 
گاز بخشی از برنامه های تولیدی خود را از دست داده  است 
که نه تنها بـر افزایش هزینه هـای تولید اثـر داشـته، بلکه این 
موضـوع به نوعی بـه نفـع رقبـای صادرکننـدگان بـه بازارهای 
منطقـه اسـت کـه سـهم ایـران را از آن خـود می کننـد. درواقع 
امروز صنعت فولاد به جای حرکت در مسیر تولید محصولات 
حـوزه  در  خـود  چالش هـای  رفـع  به دنبـال  خـاص 
زیرسـاخت ها ازجملـه زیرسـاخت های انـرژی اسـت کـه در 
تمـام این سـال ها به مـوازات توسـعه در صنعـت فـولاد ایجاد 

نشده اند.
صنعـت فـولاد کشـور کمتـر از دو سـال بـا تحقـق چشـم انداز ۱۴۰۴ 
فاصلـه دارد. چشـم اندازی کـه براسـاس آن تولیـد فـولاد کشـور 
باید به 55 میلیون تن برسـد، اما حالا در آسـتانه رسـیدن به این 
برنامه، صنعت فولاد که از صنایع استراتژیک کشور نیز محسوب 
کـه می تـوان  می شـود بـا چالش هـای جـدی مواجـه اسـت 
گفـت زنـگ خطـری بـرای سـرمایه گذاری های صورت گرفتـه و 
توسـعه هایی اسـت که در این بخش صورت گرفته است. تقریباً 
در چند سال اخیر چالش تولیدکنندگان فولادی به جای کاهش 
در حال افزایش است و برخی از آن ها در حال تبدیل شدن به گره 
کوری است که باز شدنش به این آسـانی ها نخواهد بود. چالش 
گاز از مهم ترین مشکلات صنعت فولاد است که سال به سال در 
حال عمیق شـدن اسـت و همچنان این صنعت فولاد اسـت که 

از عدم توسـعه مـوازی ضربـه می خـورد.
متأسـفانه در سـال های گذشـته در راسـتای دسـت یابی بـه 
چشـم انداز ۱۴۰۴، مجوزهایـی زیـادی بـرای احـداث واحدهـای 
فـولادی و همچنیـن توسـعه برخـی واحدهـای حاضـر انجـام 
شـد، درحالی کـه ایـن توسـعه در حوزه هـای انـرژی و لجسـتیک 
به صـورت مـوازی صـورت نگرفـت. عدم توسـعه مـوازی و ناتـرازی 
در تولیـد و مصـرف گاز باعـث شـد تـا مجموعه هـای فـولادی 
بخشـی از تولیـد در فصـل سـرما را از دسـت بدهنـد، اتفاقـی کـه 
به طـور مسـتقیم برنامه هـای تولیـدی را نشـانه  گرفتـه، بـر میزان 
درآمدزایی مجموعه ها اثرگذار است، اما این توقف تولید از جایی 
با مشکلات جدی تری مواجه شد که عدم توسعه در صنعت برق 
هم گریبان گیر فولادی ها شد و در تابستان نیز با سهمیه بندی و 
قطعی برق مواجه شدند. درواقع صنعت فولاد چند ماه از سال را 
به دلیل قطع برق و گاز از دست می دهد و این موضوع مستقیماً 
منجـر بـه ازدسـت رفتن سـوددهی مجموعه هـای فـولادی در 

ماه هایـی می شـود کـه بـا قطعی همـراه هسـتند.
اما تنها ضرر و زیان داخلی نیست که فولادی ها را گرفتار می کند، 
بلکـه عدم عرضـه مـداوم در بازارهـای صادراتـی از موضوعـات 
دیگـری اسـت کـه ناشـی از کمبـود انـرژی بـوده و تنهـا بـه نفـع 
رقبـا تمـام می شـود. ایـن موضـوع در بررسـی سـهم صادراتـی در 
کشـورهای منطقـه به خوبـی قابل مشـاهده اسـت. به عنـوان 
مثال امـروز ترکیه اولیـن صادرکننده فـولاد به عـراق اسـت و ایران 

بـه  جایـگاه دوم رفتـه اسـت.
هرچنـد سال گذشـته بارهـا تولیدکننـدگان فـولاد نسـبت بـه 
زیـان ناشـی از کمبـود گاز هشـدار دادنـد و همایش ها و جلسـات 
مختلفی برگـزار کردند، اما امسـال نیـز بار دیگر با شـروع زمسـتان 
توقـف خطـوط تولیـد بـه دلیـل قطـع گاز در گزارش هـای کـدال 
برخـی شـرکت ها قابل رؤیـت اسـت، ایـن در حالـی اسـت کـه بـه 
دلیل بالا بودن میانگیـن دما هنوز مصـرف گاز در بخش خانگی 
با افزایش زیاد همراه نشده، اما این صنعت فولاد است که قربانی 

عدم توسـعه می شـود.
کـی از آن اسـت کـه صنعـت فـولاد در حـدود  پیش بینی هـا حا
۱.5 میلیـارد دلار بـه دلیـل کمبـود گاز بـا زیـان مواجـه می شـود، 
درحالی که این رقم می توانسـت به ارزآوری کشـور کمک کنـد. در 
حالی این صنعت سال به سال با عمیق شدن چالش گاز مواجه 
اسـت کـه بسـیاری از واحدهـای فـولادی در تـلاش بـرای توسـعه 
بیشـتر و افزایش ظرفیت خـود هسـتند و گاز نیز تنها زیرسـاخت 
انـرژی بـرای ایـن صنعـت محسـوب نمی شـود، بلکـه گاز بـرای 
واحدهای احیای مسـتقیم به نوعـی ماده اولیـه بـوده و قطع آن 
به معنای توقف خط تولید و افزایش هزینه های تولیـد برای این 

صنعـت می شـود.
در واقـع صنعـت فـولاد امـروز بـرای تولیـد نه تنهـا نگـران میـزان 
ذخیره سـنگ آهن کشـور و توسـعه خطوط حمل ریلی و توسعه 
بازارهای صادراتی است، بلکه در تلاش است تا با سرمایه گذاری 
در توسـعه میادین گازی به کمک وزارت نفت آمده و بتواند این 
چالـش را حـل کنـد، امـا فرامـوش نکنیـم توسـعه میادیـن گازی 
پـروژه کوتاه مـدت نیسـت؛ پـس تولیدکننـدگان فـولاد همچنـان 
در چنـد سـال پیـش رو بـا ایـن چالـش مواجه انـد و بایـد بـه سـراغ 

مدیریـت بحـران برونـد.
منبع: دنیای اقتصاد

؛ اقدام نوآورانه شرکت های فولادساز جهانی برندسازی فولادسبز
ح و بزرگ فولادساز برای یکپارچه سازی محصولات و  شرکت های مطر
اقدامات محیط زیستی خود در راستای کاهش انتشار کربن و تولید فولاد 
سازگار با محیط زیست اقدام به ثبت برند اختصاصی کردند تا از این طریق این 
محصولات با گواهی ثبت برند سبز به مشتریان عرضه شود. عنوان این برندها در واقع ترکیبی 
کنون شرکت های پوسکو، آرسلورمیتال، نیپون  از کلمه سبز و نام کارخانه فولادساز است که تا

استیل، Salzgitter AG، و JFE از برندهای خود رونمایی کردند.
کربن زدایی فولاد، یک چالش نوظهور 

کشـورهای سراسـر جهـان بـا تعییـن اهـداف بلندمـدت بـرای کاهـش انتشـار گازهـای گلخانـه ای 
)GHG( به سمت اقتصادی بر پایه کاهش کربن حرکت می کنند. علاوه بر این، با توجه به اجرای 
مالیات بر میزان کربن توسط اتحادیه اروپا، کربن زدایی در صنایعی که انتشار کربن بالایی دارند 
امـکان بـه تعویـق انداختـن ایـن رویـه را ندارنـد. به طور خـاص، فـولاد یـک محصـول رایج بـا کربن 
کنـش سـنگ آهن بـا زغال سـنگ به عنـوان سـوخت و کک به عنـوان  فشـرده اسـت کـه شـامل وا
یک عامل کاهنده می شـود و انتشـار کربـن قابل توجهـی را در طـول فرایند تولید خواهد داشـت.

وضعیت برندهای فولاد جهانی در راستای کاهش کربن
ــاوری  ــی و اختصاصــی خــود، پروژه هــای فن ــی تحــت برندهــای اصل شــرکت های فــولاد جهان

ــه فــولاد بــدون کربــن اجرایــی می کننــد. ــرای دســت یابی ب فــولادی را ب
برای نمونه آرسلور میتال برند ابتکاری خود را به نام XCarb اعلام کرد و یک پروژه نوآوری سبز را برای 
ایجاد اقتصاد چرخشی و فولاد بدون کربن، تحت این برند اجرایی کرد. این شرکت گواهی فولاد سبز 

XCarb را برای کمک به مشتریان خود در کاهش اثر کربن معرفی کرده است.
برندسازی فولادسبز؛ اقدام نوآورانه شرکت های فولادساز جهانی

یکی دیگر از تولیدکنندگان فولاد به نام )Salzgitter AG( تصمیم دارد تا انتشار کربن را در طول تولید 
فولاد بر اساس برنامه )SALzgitter Low COAKING Steelmaking( و تحت برند SALCOS به طور 
چشمگیری کاهش دهد. این شرکت در حال آزمایش فرایندهای تولید فولاد بدون کربن برای تحقق 

تولید هیدروژن سبز است.
همچنین شرکت »نیپون استیل« اعلام کرد که از سال جاری، فولاد بدون کربن با انتشار کربن صفر را 
به فروش خواهد رساند. استراتژی کاهش کربن آن شامل استفاده از برق سبز، توسعه محصولات با 
عملکرد بالا مانند فولاد پیشرفته با قدرت بالا )AHSS( برای کاهش وزن خودرو و همچنین فولاد با 

عملکرد بالا برای موتورهای محرک EV و افزایش ظرفیت عرضه است.
ثبت برند Greenate، یک برند ابتکاری یکپارچه

POSCO یک شرکت فولادی پیشرو است که رسیدن به فولاد بدون کربن را تا سال 2۰5۰ اعلام کرده 

و برای سازمان دهی مجدد زیرساخت های جامع به منظور دستیابی به کربن زدایی با مواد خام 
سازگار با محیط زیست، جذب و بازیافت کربن و تولید فولاد با مصرف هیدروژن کم را در دستور کار 

قرار داده است.
این شرکت با قدم نهادن در مسیر فناوری، نوآوری محصول و مسئولیت اجتماعی برای کاهش انتشار 
کربن، به عنوان یک گروه پیشرو در کشور کره در کربن زدایی به شمار می رود که در نوامبر 2۰22 از برند 
اصلی خود به نام )Greenate( رونمایی کرد. این برند را در انجمن مواد سبز 2۰22 برای تقویت تجارت 

آینده با مشتریان انتخاب کرد.
« و یک پسوند تشکیل شده که کلمه سبز نشان دهنده تعهد  ترکیب نام این برند از کلمه »سبز
پوسکو به محیط زیست است و »ate« به عنوان یک پسوند به معنای عمل به شیوه ای خاص است 

و نشان دهنده برنامه شرکت پوسکو برای ایجاد یک »سیاره سبز« است.
برندسازی فولادسبز؛ اقدام نوآورانه شرکت های فولادساز جهانی

پوسکو دلیل ثبت این برند را ادغام تلاش ها و نتایج خود برای دستیابی به فولاد بدون کربن و قابل 
لمس بودن این نتایج در مسیر فولاد سبز عنوان می کند.

این برند، پرچمدار سازگاری با محیط زیست است و سه دسته فولاد، فناوری و فرایند و زیرساخت 
را شامل می شود. البته نه تنها محصولات فولادی سازگار با محیط زیست پوسکو را با قابلیت سبز 
هدایت می کند، بلکه فناوری و فرایندهای فولادی کم کربن به ویژه تولید آهن و فولاد نسل آینده کم 

هیدروژن را نیز پوشش می دهد.
نخستین ترانسفورماتورهای ساخته شده با فولاد سبز Jgreextm در اروپا

شرکت فولاد JFE اعلام کرده که فولاد سبز Jgreextm، یک فولاد الکتریکی است که برای استفاده در 
 Jgreextm ترانسفورماتورها که در اروپا تولید می شوند انتخاب شده است. این اولین سفارش برای

خارج از ژاپن و همچنین اولین استفاده از آن در ورق های فولادی الکتریکی خواهد بود.
همان طور که تولید ترانسفورماتورهای با کارایی بالا به کاهش انتشار کربن کمک می کنند، برای 
پاسخ گویی به تقاضای رو به رشد جهانی فولاد و کاهش مصرف برق و انرژی های تجدیدناپذیر، انتظار 
می رود تقاضای فولاد الکتریکی دانه محور مورداستفاده در این ترانسفورماتورها نیز افزایش یابد. در 

آینده نیز این شرکت با قدم نهادن در این مسیر به کاهش کربن جهانی کمک می کنند.
منبع: پایگاه خبری تحلیلی ایراسین
ریحانه شهبازی

فولاد  انجمن  هیئت مدیره  رئیس   ، اباذر نواده 
آذربایجان که به همراه جمع کثیری از شرکت های 
بازدید  مبارکه  فولاد  از  انجمن  این  زیرمجموعه 
می نمود، پس از دیدار با معاون، مدیران و کارشناسان واحد فروش و 
بازاریابی فولاد مبارکه و بازدید از خطوط تولید این شرکت، در مصاحبه 
با خبرنگار فولاد گفت: ارتقای کیفیت محصولات یکی از راهبردهای 
مدیریتی این مجموعه است، راهبردی که پویایی این شرکت را 

متضمن شده است.
وی اظهار داشت: بازدید چهارساعته ما از خطوط تولید فولاد مبارکه دو 
دستاورد مهم به همراه داشت؛ اول اینکه اعضای این انجمن بزرگ که 
عمدتاً از مصرف کنندگان ورق فولاد مبارکه در فرایند تولید محصولات خود 
هستند، با فرایند تولید ورق در بزرگ ترین تولیدکننده انواع محصولات 
فولادی در کشور، خاورمیانه و شمال آفریقا که مایع افتخار ملی است از 
نزدیک آشنا شدند؛ دوم اینکه این بازدید شرایطی فراهم کرد که بتوانیم با 
مدیران مسئولان و دست اندرکاران تولید ورق در فولاد مبارکه آشنا شویم و 
ک بگذاریم. به طورقطع چنین دیدارها و  مباحث موردنظر خود را به اشترا
ارتباط هایی می تواند به بهبود فرایند کار، ارتقای کیفیت محصولات و در 

نهایت به رشد و شکوفایی هرچه بیشتر کشور منجر شود.
رئیس هیئت مدیره انجمن فولاد آذربایجان با بیان اینکه این انجمن 
بزرگ ترین تشکل بخش خصوصی در حوزه فولاد کشور و مشتمل بر ۸5 
شرکت تولیدکننده است، عنوان کرد: استان آذربایجان شرقی با تولید 
بخش قابل توجهی از محصولات میانی و نهایی شامل میلگرد، نبشی، 
ناودانی، لوله و پروفیل، ورق گالوانیزه و شمش های فولادی کشور سومین 
استان کشور تولیدکننده محصولات فولادی است و انواع ورق های گرم و 
سرد، اسیدشویی، رنگی و گالوانیزه خود را از فولاد مبارکه تأمین می کنند.

فولاد مبارکه بر اساس پویایی، توسعه و رشد کمّی و کیفی 
بنا نهاده شده است

وی در تشریح روند روبه رشد کیفیت محصولات فولاد مبارکه گفت: 
به طورکلی فولاد مبارکه بر اساس پویایی، توسعه و رشد کمّی و کیفی بنا 
نهاده شده است؛ به همین دلیل می بینیم که از ابتدا تا امروز همچنان 
این شرکت برای بهبود کیفیت خود برنامه های مستمری را تدارک  دیده 
گرچه  و اجرا کرده است. نکته قابل توجه در این  خصوص این است که ا
به جرئت می توان گفت فولاد مبارکه می تواند محصولات خود را بدون 
هیچ گونه حساسیت به کیفیت به راحتی به فروش برساند؛ اما مشاهده 

می کنیم که کیفیت یکی از راهبردهای مدیریتی این مجموعه است؛ 
راهبردی که پویایی این شرکت را متضمن شده است. در واقع فولاد 

مبارکه یکی از چابک ترین شرکت ها در حوزه کیفیت است.
پشتیبانی خوب فولاد مبارکه از محصولات خود یکی دیگر 

از وجوه افتراق این شرکت با سایر تولیدکنندگان
نواده اباذر از پشتیانی خوب فولاد مبارکه از محصولات خود به عنوان 
یکی دیگر از وجوه افتراق این شرکت با سایر تولیدکنندگان یاد و اضافه 
کرد: نکته قابل توجه در فرایند عملیات فولاد مبارکه این است که این 
شرکت به خوبی از محصولات خود پشتیبانی می کند و خدماتی را ارائه 

می کنند که نمونه آن را می توان در بخش خصوصی کشورهای پیشرو 
گرچه ممکن است فولاد مبارکه هیچ گاه نیاز به این  جهانی ملاحظه کرد. ا
میزان تمرکز بر کیفیت برای فروش محصولات خود نداشته باشد؛ اما 
به خوبی توجه این شرکت به ارتقای کیفیت محصولات، مشتری مداری، 
رضایت مشتری و همچنین ایجاد واحدهای پایین دست در مجموعه 

خود قابل لمس است.
وی در خاتمه سخنان خود اظهار داشت: به طورکلی پشتیبانی های 
بعد از فروش محصولات فولاد مبارکه به گونه ای بوده است که رغبت 

به سرمایه گذاری های جدید در پایین دست خود را افزایش می دهد.

فولاد مبارکه به خوبی از محصولات خود پشتیبانی می کند
رئیس هیئت مدیره انجمن فولاد آذربایجان:
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زیرساخت تولید فولاد جلوتر از زیرساخت 

تامین مواد اولیه

اصلاح و توسعه بیش از ۳۰۴ کیلومتر شبکه آب در اصفهانصنعت فولاد ۶ میلیون دلار ارزآوری دارد

کبریان، مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان  حسین ا
گفت: بیش از ۳۰۴ کیلومتر اصلاح و توسعه شبکه آب در ۹ ماهه 
که این میزان ۲۰ درصد  سال جاری در سطح استان انجام شد 
بیش از برنامه پیش بینی شده است. پیشرفت طرح های درحال 
آبفای اصفهان قابل توجه است و در ۹ماهه سال جاری  اجرای 
و  آب  شبکه  اصلاح  کیلومتر  و ۱۱۸  توسعه  کیلومتر  شاهد ۱۲۷ 
حدود ۵۹ کیلومتر لوله گذاری خطوط انتقال آب در استان هستیم.

امین ابراهیمی، مدیرعامل فولاد خوزستان در افتتاحیه پنجمین جشنواره 
و  ارزآور  صنعت  یک  به  فولاد  صنعت  گفت:  فولاد  ملی  نمایشگاه  و 
ارزآوری دارد. در  صنعت ساز مبدل شده است و امروزه ۶ میلیون دلار 
گذشته برای تولید هر تن فولاد ۲۵ درصد وابستگی به ارز داشتیم. در 
کنون به ۶۵  که ا واقع برای تولید هر تن فولاد به ۱۸۰ دلار نیاز داشتیم 
دلار رسیده و همچنان روند نزولی خواهد داشت تا وابستگی به ارز را به 
حداقل برساند.

خبــــــــــــر کوتاه

خبــــــــــــــــــر    

دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد کشور پیش بینی کرد تا 
دو سال آینده ظرفیت تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در کشور 
محقق شود و گفت: این در حالی است که دیگر بخش های 
کشور همراه با صنعت فولاد توسعه نیافت، ازجمله نیروگاه های 
برق و خطوط ریلی و این بزرگ ترین معضل صنعت به شمار 

می آید.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از دنیای اقتصاد، بهرام سبحانی 
در پنلی تخصصی با عنوان تامین پایدار سنگ آهن در توسعه 
صنعت فولاد کشور گفت: انجمن تولیدکنندگان در سال 7۰ که 
فولاد مبارکه کار خود را آغاز کرد تا امروز که فولاد خوزستان فعالیت 
می کند و انواع محصولات فولادی را تولید و صادر می کنیم به نظر 
می رسد که رشد بسیار خوبی داشته، اما وقتی به ظرفیت های 
موجود نگاه می کنیم، می بینیم مشکلاتی در بخش معدن و 

صنایع معدنی وجود دارد.
کید بر اینکه چالش کنونی تولیدکنندگان فولادی مربوط  وی با تأ
، برق و بازار ازجمله  به مواد اولیه نیست، افزود: معادن، گاز
گر حل شوند، بقیه  چالش های این صنعت به شمار می آید که ا

مشکلات برطرف خواهد شد. 
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد کشور درباره مشکلات این 
صنعت گفت: همان گونه که آمار نشان می دهد ظرفیت رسمی 
تولید فولاد کشور 5۰ میلیون تن است، اما تولید ما به 3۰ میلیون 
می رسد. مانع افزایش ظرفیت مربوط به تأمین سنگ آهن نیست، 
کنون محدودیت ها و قطعی های گاز است که در تابستان نیز  بلکه ا

با قطعی برق روبه رو هستیم.
وی ادامه داد: بر اساس دورنمایی که مسئولان ارائه می دهند به 
نظر می رسد که هرسال این محدودیت ها افزایش یابد که مانع 
از پیشرفت می شود زیرا یکی دو دهه قبل یعنی زمان تدوین 
سند 2۰ساله افق ۱۴۰۴ ظرفیت توسعه فولاد 55 میلیون در نظر 
گرفته شد و فعالان صنعت فولاد به سرعت برای این افزایش 
ظرفیت تلاش کردند و امروز نزدیک به 5۰ میلیون تن ظرفیت را 

ایجادشده است.
سبحانی پیش بینی کرد تا دو سال آینده و با بهره برداری از 
طرح های در دست اجرا ظرفیت تولید 55 میلیون تن فولاد در 
کشور محقق شود و گفت: این در حالی است که دیگر بخش های 
کشور همراه با صنعت فولاد توسعه نیافت ازجمله نیروگاه های برق 
و خطوط ریلی؛ بنابراین امروز فولاد مبارکه پس از سرمایه گذاری 
زیاد در معادن سنگان خراسان در 5 میلیون تن سنگ آهن و 
گندله، کمبود گندله ندارد، ولی زیرساخت ها متناسب با رشد 
تولید فولاد رشد نکرده است و این بزرگ ترین معضل صنعت به 

شمار می آید. 
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد کشور ساخت نیروگاه در صنایع 
فولاد را انتخاب بین بد و بدتر توصیف کرد و گفت: این یک 
انتخاب درست نیست، زیرا وزارت نیرو موظف به تأمین برق 
گر اعتبار لازم را در اختیار ندارد با اعلام فراخوان می تواند  است و ا
سرمایه گذاران را برای ساخت نیروگاه جذب کند، امکانات، 
زیرساخت و تضمین خرید در اختیار آن ها قرار دهد تا سرمایه گذار 

حاضر به فعالیت در این بخش شود. 
اضافه شدن هر تن تولید به زنجیره فولاد فقط جای 

محصولات قبلی را تنگ تر می کند
و  تولیدکنندگان  انجمن  رئیس  کبریان  ا مهرداد  همچنین 
صادرکنندگان سنگ آهن یکی از بالاترین میزان رشد و توسعه 
کشور را مربوط به فولاد دانست و گفت: میزان تولید به 3۰ تا ۴۰ 
کنون می گویم هر یک تن ظرفیت  برابر اول انقلاب رسیده ، اما ا
تولید فولاد که وارد زنجیره می شود فقط جا را برای یک تن قبلی 

تنگ تر می کند.
او در این نشست که پیش از آغاز رسمی نمایشگاه تخصصی 
زنجیره تأمین معدن، سیمان، فولاد، راه سازی و ماشین آلات برگزار 
شد گفت: توسعه صنعت فولاد یک خواسته درازمدت در اقتصاد 
گر درباره بلندمدت کشور صحبت کنیم و بخواهیم  کشور است. ا
تولید فولاد را به یکی از حرفه های کلان در کشور تبدیل کنیم و 55 
تا 75 و حتی ۱۰5 میلیون فولاد تولید کنیم، ظرفیت سنگ آهن 

جوابگوی این تولید نخواهد بود. 
رئیس انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان سنگ آهن با اشاره 
به هشدار خطر کوچک شدن بازار برای زنجیره فولاد در سال های 
کید کرد: تشکل های انجمن سنگ آهن و فولاد بارها خطر  اخیر تأ
کوچک شدن بازار را برای زنجیره فولاد اعلام کردند اما کسی 
باور نکرد و کسانی که تصور می کردند عراق، سوریه و افغانستان 
خریداران فولاد تولید کشور ما خواهند بود یا سرانه مصرف داخلی 
به ۴۰۰ کیلوگرم در سال می رسد، دچار اشتباه بودند زیرا این آمار 
محقق نشد. وی با اشاره به اقدامات قابل توجهی که در توسعه 
صنعت فولاد رخ داده است، گفت: توسعه و اتفاقات خوب فولاد 
را می توان به عنوان یکی از بهترین اقدامات مطرح کرد زیرا یکی از 
بالاترین میزان رشد و توسعه کشور در فولاد اتفاق افتاده و میزان 

تولید به 3۰ تا ۴۰ برابر اول انقلاب رسیده است.
کبریان ادامه داد: در سوی دیگر موضوع باید این نکته نیز مطرح  ا
شود که اضافه شدن هر یک تن تولید به زنجیره فولاد باعث افتخار 
کنون می گویم هر یک تن ظرفیت تولید فولاد که وارد  ما است، اما ا

زنجیره می شود فقط جا را برای یک تن قبلی تنگ می کند.
وی با اشاره به تنگناهای تأمین انرژی، موارد اولیه و بازار تصریح 
کرد: بااین وجود مسیر توسعه این صنعت را با شدت پیش می رویم 

و در حال تخریب صنعتی هستیم که خودمان آن را ساخته ایم.

در نشست تخصصی تامین پایدار سنگ آهن در توسعه 
صنعت فولاد کشور عنوان شد:

اقدامات و دستاوردهای هلدینگ
 آتیه فولاد نقش جهان در حوزه بومی سازی

هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان در پنجمین جشنواره 
و نمایشگاه ملی فولاد ایران حضوری فعال داشت و 
آخرین دستاوردهای خود در حوزه بومی سازی را به 
سمع و نظر بازدیدکنندگان از غرفه نمایشگاهی این هلدینگ رساند.
در همین زمینه خبرنگار روابط عمومی این هلدینگ، ضمن مصاحبه 
با برخی از معاونان هلدینگ و مدیران شرکت های زیرمجموعه، آخرین 
دستاوردهای آتیه فولاد در حوزه بومی سازی را جویا شده است. ماحصل 

این گفت وگوها را در ادامه مطلب می خوانید.

مهدی آقازینلی ، معاون راهبردی و توسعه کسب وکار هلدینگ 
آتیه فولاد:

اهتمام آتیه فولاد شتاب دهی به حرکت در مسیر بومی سازی 
قطعات موردنیاز است

بومی ســازی صنعت در شــرایط تحریم، با عملی ســازی مفهوم اقتصاد 
مقاومتی، زمینه افزایش تاب آوری و بازدارندگی اقتصادی را فراهم خواهد 
کرد. البته نباید از خاطر برد که این مفهوم، محدود به زمان تحریم نیست 
و باید در صنایع مختلف با اســتراتژی روشن و مشــخصی دنبال شود تا 

نتیجه بخش باشد.
توجــه بــه جایــگاه تحقیــق و توســعه در ســازمان ها و شــرکت ها، نقــش 
قابل توجهــی در افزایــش ســرعت و کیفیــت بومی ســازی دارد کــه در 
بلندمدت نتایجی ازجمله رشد صنعتی را در پی خواهد داشت و موجب 

افزایش تولید ناخالص ملی خواهد شد.
یکی از نخستین آثار بومی سازی نیازهای صنایع بر اقتصاد، کاهش ارزبری 
است که در صورت مدیریت بهینه منابع و سرمایه گذاری صحیح می تواند 
به ارزآوری برای کشور نیز منجر شود؛ علاوه براین افزایش اشتغال و رشد 

دانش فنی را نیز می توان از دیگر تأثیرات مثبت این حرکت دانست.
در همین راستا، هلدینگ آتیه فولاد و شرکت های تولیدی زیرمجموعه 
آن نیز با نگاهی مثبت به بومی سازی، حرکت در این مسیر را سرلوحه کار 
خود قرار داده اند که دستاوردهای شرکت آتیه فولاد معدن پارسیان، فولاد 
تاراز چهارمحال و نورد لوله کوثر صنعت اسپادانا در بومی سازی قطعات 

موردنیاز خود، مهر تأییدی بر این ادعا محسوب می شود.
یکی از رویکردهای قابل توجه در بحث بومی سازی، پتانسیل بالقوه ای 
است که به لحاظ دانش فنی و تجربه در طول سه دهه گذشته و در دوران 
ساخت و بهره برداری در فولاد مبارکه به وجود آمده و در تجربه و دانش 

بازنشستگان این مجموعه نهفته است.
حصول نتیجه مطلوب در این زمینه مستلزم نگاه ساختاریافته به این 
مسئله در هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان است و بدون تردید با تحقق 
چنین ظرفیتی، می توان از منافع پدیدآمده در مسیر سودرسانی به کل 

گروه بهره گرفت.
بومی ســازی در شــرکت های گــروه آتیه فــولاد بــه شــیوه های مختلفــی 
ازجمله مهندسی معکوس و مهندسی مجدد انجام شده و در مجموع 
ک قطعات، افزایش عمر  دستاوردهای مختلفی ازجمله کاهش استهلا
مفید دستگاه ها و افزایش کیفیت محصول تولیدی را در دستگاه هایی 

همچون شارژ وایر، اج میلر و... به ارمغان آورده است.
اهتمام شــرکت های هلدینگ آتیه فــولاد نقش جهان، شــتاب دهی به 
حرکت در مسیر بومی سازی قطعات موردنیاز است و در تلاشیم تا در این 

مسیر، از منابع موجود در سطح کشور به بهترین نحو استفاده کنیم.

محمد خوش خلق، مدیرعامل شرکت فولاد تاراز چهارمحال:
بومی سازی بالغ بر 2۵۰ قطعه صنعتی در شرکت فولاد تاراز

فراینـد بومی سـازی در فـولاد تـاراز از ابتـدای تأسـیس ایـن مجموعه در 
سـال ۱3۹5 و براسـاس نیـاز حس شـده در مجموعـه آغـاز شـد. به مـرور 
، این حرکت  زمان با تشـدید تحریم ها و کاهش میزان ورود ارز به کشـور

سـرعت بیشـتری گرفت و در مجموعه فولاد تـاراز نهادینه شـد.
در طول مدت فعالیت شرکت، برای هر سال برنامه مشخصی داشته ایم و 

تلاش کردیم تا در هر سال، بخشی از نیاز مجموعه را بومی کنیم.
انواع رول های هدایت کننده ورق فولادی، ســینک رول ها و چوک های 
نورد ازجمله مهم ترین اقلام بومی شده توسط شرکت فولاد تاراز هستند 
و این فرایند، گاهی در قالب بهبود و گاهی در قالب طراحی و تولید انجام 

شده است.
فراینــد بومی ســازی در شــرکت فــولاد تــاراز در بخش هــای مختلــف 
مکانیسم های هیدرولیک و پنوماتیک، روش های روانکاری و... اجرایی 

شده است.
در خصوص تأثیر مثبت بومی سازی های انجام شــده بر کاهش خروج 
ارز از کشــور باید اذعان داشت، با کوشش کارکنان شــرکت فولاد تاراز، در 
طول سال ۱۴۰۱ بالغ بر ۱۰۰ قطعه بومی سازی شــده است که این فرایند، 

صرفه جویی قابل توجهی را در مجموعه رقم زد.
از ابتــدای ســال ۱۴۰2 نیــز ۱۴5 قطعــه بومی سازی شــده و همچنیــن 
پیشنهادهایی برای توسعه بومی سازی های انجام شده و تجاری سازی 
آن در قالب فــروش این محصولات به دیگر شــرکت ها وجــود دارد که در 

دست بررسی است و درخصوص آن تصمیم گیری خواهیم کرد.
خوش خلق خاطرنشان کرد: در خط ۱ نورد سرد فولاد تاراز که به تازگی به 
تولید رسیده است، فرایند نصب تجهیزات و رفع مشکلات به صورت کاملاً 
بومی انجام شده است و در حال حاضر، در وضعیت مناسبی به لحاظ 
کمی و کیفی در حال تولید محصول است؛ همین فرایند در خط 2 نورد 

سرد نیز در حال انجام است.
تمامی اطلاعات مرتبط با بومی ســازی های انجام شــده در این شرکت 
به صورت دقیق  در قالب دانش سازمانی آرشیو می شود تا در آینده نیز در 

دسترس مدیران و کارکنان مجموعه قرار داشته باشد.

محمدحسین کفعمی ، مدیرعامل شرکت نورد لوله کوثر صنعت 
اسپادانا: 

بومی ســازی دســتگاه اج میلر با یک دهم اعتبــار مالی نمونه 
خارجی

فراینــد بومی ســازی در شــرکت نــورد لوله کوثــر از ابتــدای تأســیس این 
مجموعه در ســال ۱3۹6 آغاز شده اســت و در بدو فعالیت شرکت، خط 
انتقال نخستین خط لوله ســازی که از کشــور ترکیه خریداری شده بود، 
با اتکا به توان بومی طراحی، ســاخته و نصب شــد و از آن زمــان، به غیراز 
ماشین لوله سازی، سایر  ماشین آلات موردنیاز توسط مهندسان شرکت 

طراحی  و ساخته شده است.
در ســال ۱۴۰۰ دســتگاه اج میلــر )Edge Miller( کــه یکــی از مهم تریــن 
قسمت های ماشین لوله سازی است و وظیفه لبه سازی دوطرف ورقی 
را که قرار اســت تبدیل به لوله شــود بر عهده دارد، به همت شرکت نورد 
لوله کوثر صنعت اسپادانا بومی سازی شد و این در حالی است که سایر 
شرکت های فعال در صنعت لوله سازی کشور، از دستگاه های چینی یا 

ترکیه ای استفاده می کنند.
این کار اقدامی متمایز بوده اســت؛ به ایــن دلیل که ورق با ســرعت ۱3۰ 
کثر ۱6 میلی متر وارد این دستگاه  ســانتی متر بر دقیقه و ضخامت حدا
می شــود تــا تــراش بخــورد. دســتگاه اج میلــر نیازمنــد اســتحکام بــالا و 
برنامه نویسی استاندارد و دقیقی است که این کار به بهترین نحو توسط 

متخصصان شرکت انجام گرفت.
دســتگاه اج میلر به دلیل کارکرد 2۴ســاعته و تأثیر مســتقیم بر کیفیت 
محصول خروجی، دستگاه حساسی محســوب می شود و بومی سازی 

آن نیازمند دانش مناسبی بود.
ایــن دســتگاه ارتقایافتــه نمونــه خارجــی اســت. در طراحــی ایــن 
ــور AC به جــای  ــه اســتفاده از موت ــرات مختلفــی ازجمل محصــول تغیی
موتــور DC، تقویــت گیربکــس و... انجــام گرفتــه اســت کــه باعــث بهبــود 

عملکــرد، افزایــش بازدهــی و کاهــش هزینه هــای تعمیــر و نگــه داری 
دســتگاه شــده اســت.

، کویل برگردان،  در کنار دسـتگاه اج میلر، می تـوان دسـتگاه آنکویلـر
پینسر و پراب گیرهای دسـتگاه التراسـونیک را از مهم ترین قطعات 
بومی سازی شده در شرکت نورد لوله کوثر صنعت اسپادانا دانست.

در مجموع بالغ بر 5۰ دستگاه و قطعه مختلف در این شرکت بومی سازی 
شده است و این نهضت با تلاش متخصصان مجموعه ادامه دار خواهد 

بود.
بومی سازی دستگاه اج میلر نمونه بارزی از نقش بومی سازی تجهیزات 
در جلوگیــری از خروج ارز از کشــور اســت کــه خریــد و واردات آن نیازمند 
2۰ میلیارد تومان هزینه بــود، ولی با اتکا به توان بومی، تولید دســتگاه با 
یک دهم این اعتبار انجام شده و در سایر دستگاه ها و قطعات نیز چنین 

نکته ای صادق است.

محمدعلــی توحیــدی، مدیرعامــل شــرکت آتیه فــولاد معــدن 
پارسیان:

صرفه جویی ارزی ۶۰۰ هزار دلاری با بومی سازی دستگاه شارژ 
وایر در شرکت آتیه فولاد معدن پارسیان

بومی سازی دستگاه تولید کوردوایر را می توان یکی از مهم ترین اقدامات 
که این دســتگاه یکی از  شــرکت آتیه فولاد معدن پارسیان دانســت؛ چرا
پرمصرف ترین دســتگاه هایی اســت که در فرایند متالورژی ثانویــه و در 

فولادسازی مورد استفاده قرار می گیرد.
در فرایند تولید فولاد، نیاز به افزودن برخی مواد آلیاژی به ذوب وجود دارد 
که قبلاً به صورت کلی یا اصطلاحاً فله ای اضافه می شد؛ اما امروزه این مواد 
به صورت وایرهای مغزدار مورد استفاده قرار می گیرد که تولید این وایرها 

در مجموعه آتیه فولاد معدن پارسیان انجام می شود.
کـه از  کـردن وایـر در ذوب، نیـاز بـه دسـتگاهی اسـت  بـرای شـارژ 
کـه  کشـورهایی نظیـر آلمـان، هنـد، فرانسـه و چیـن وارد می شـود 
خوشـبختانه با عنایت به تولید وایرهای یادشده در شـرکت آتیه فولاد 
معـدن پارسـیان، تصمیـم گرفتیـم بـا تولیـد دسـتگاه شـارژ وایـر زنجیره 

تولیـد خـود را تکمیـل کنیـم.
با توجه به تجربه 25ساله تیم فنی و مهندسی این شرکت با دستگاه های 
شــارژ وایر، مطالعات موردنیــاز برای بومی ســازی این دســتگاه از اوایل 
اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۰ آغاز شد و در اسفندماه همان سال نیز نخستین 

دستگاه ساخته شد.
دستگاه های خارجی، هریک دارای نقاط قوت و ضعف مخصوص خود 
هستند که در بومی سازی این محصول تلاش شد تا با بررسی نمونه های 
خارجی، مشــکلات و معایب آن ها برطــرف شــود و در نهایت، محصول 
مدنظر به گونه ای طراحی شد که بیش از ۹۰ درصد مشکلات موجود در 
دستگاه های خارجی شامل گیر کردن وایر، تعمیرات، دسترسی آسان به 

تجهیزات و... مرتفع شده است.
دستگاه شارژ وایر تولیدشده توسط شــرکت آتیه فولاد معدن پارسیان، 
به صورت کاملاً کاربرپســند طراحی و ساخته شده اســت و این مسئله، 

نیازمندی آن به آموزش نیروی انسانی را کاهش داده است.
نخستین دستگاه تولیدشده توسط این شرکت، در اسفندماه سال ۱۴۰۰ 
در فولاد مبارکه نصب شد و از آن زمان با مشکل خاصی مواجه نبوده است 

و به خوبی کار خود را انجام می دهد.
کنون 3 دستگاه برای فولاد مبارکه، 2 دســتگاه برای فولاد هرمزگان و ۱  تا
دستگاه برای شرکت تام ایران خودرو تولید شده است و بار هر بار تولید 
جدید نیز، اصلاحاتی در دســتگاه انجام شــده اســت تا فرایند تولید آن 

بهبود یابد.
با عنایت به قیمت صد هزار دلاری این محصول در بازار، می توان گفت 
کنون از خروج 6۰۰ هزار دلار ارز از کشور جلوگیری شده است و این روند،  تا

با توسعه تولید ادامه خواهد یافت.

هلدینگ آتیه فولاد و شرکت های تولیدی 
به  مثبت  نگاهی  با  نیز  آن  زیرمجموعه 
بومی سازی، حرکت در این مسیر را سرلوحه 
کار خود قرار داده اند که دستاوردهای 
شرکت آتیه فولاد معدن پارسیان، فولاد تاراز 
چهارمحال و نورد لوله کوثر صنعت اسپادانا 
در بومی سازی قطعات موردنیاز خود، مهر 

تأییدی بر این ادعا محسوب می شود

بومی سـازی دسـتگاه اج میلر نمونه بارزی از 
نقش بومی سازی تجهیزات در جلوگیری از 
خروج ارز از کشور است که خرید و واردات 
آن نیازمنـد ۲۰ میلیـارد تومـان هزینـه بـود، 
ولـی با اتـکا بـه تـوان بومـی، تولید دسـتگاه با 
یک دهم ایـن اعتبار انجام شـده و در سـایر 
دسـتگاه ها و قطعـات نیـز چنیـن نکتـه ای 

صـادق اسـت
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خبر  کوتاه

کی از آن است که واردات قراضه آهن به ترکیه در ژانویه تا  آمار حا
نوامبر سال گذشته ۱۴.۱ درصد افت داشته ۱۶.۸ میلیون تن ثبت شد. 
درآمد حاصله نیز ۶.۹۶ میلیارد دلار بود که ۲۴.۸ درصد افت سالانه 
داشت. در این مدت امریکا با ۳.۹ میلیون تن و رشد ۷.۳ درصدی 
اولین صادر کننده قراضه به ترکیه بود و پس از آن هلند با ۱.۸ میلیون 
تن قرار داشت که نسبت به سال قبل ۰.۸ درصد کاهش داشت. 
واردات از بلژیک نیز با ۱.۴ میلیون تن در رتبه سوم قرار داشت

هند رشد سالانه ۷.۳ درصدی را در سال مالی منتهی به ماه 
مارس پیش بینی نموده که بالاترین نرخ رشد در بین اقتصادهای 
بزرگ جهان است و شانس نخست وزیر نارندرا مؤدی را پیش 
از انتخابات ملی که قرار است قبل از ماه مه برگزار شود، تقویت 
می کند.  انتظار می رود هند تا سه سال آینده سریع ترین رشد 
اقتصادی را حفظ کند و این کشور را در مسیر تبدیل شدن به 
سومین اقتصاد بزرگ جهان تا سال ۲۰۳۰ بدل کند.

 گــــــروه فـــــولاد مبــــــــارکه      

کاهش واردات قراضه به ترکیه پیش بینی رشد اقتصادی 7.۳ درصدی هند

و  جشنواره  »پنجمین  در  گان  هرمز فولاد  شرکت 
نمایشگاه ملی فولاد ایران« با امضای چهار تفاهم نامه با 
کز دانش بنیان به ارزش تقریبی 2 میلیون و 1۰۰  شرکت ها و مرا
هزار یورو، گام های بلندی در مسیر بومی سازی هرچه بیشتر 

تجهیزات و قطعات موردنیاز این صنعت برداشت.
عطاالله معروفخانی مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان، در حاشیه 
این جشنواره و نمایشگاه، در مصاحبه با خبرنگاران گفت: در این 
رویداد که از ۱۹ تا 2۱ دی ماه سال جاری در برج میلاد تهران و به 
همت انجمن تولیدکنندگان ایران برگزار شد، فولاد هرمزگان با 

امضای چند تفاهم نامه مهم حاضر شد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود امضای تفاهم نامه فولاد 
هرمزگان با شرکت های دانش بنیان در مسیر بومی سازی را 
یکی دیگر از دستاوردهای این شرکت در جریان این جشنواره 
و نمایشگاه برشمرد و در این باره افزود: فولاد مبارکه در حوزه 
بومی سازی و استفاده از تکنولوژی های روز دنیا در سطح 
کشورهای پیشرو است. ازاین رو بر اساس دیدگاه مدیریت ارشد 
گروه فولاد مبارکه در حوزه بومی سازی، شاهد برنامه ریزی های 
خوب و برداشتن گام های دقیق و منحصربه فرد برای سایر 
شرکت های گروه از جمله فولاد هرمزگان و در نهایت برای کل 

صنعت فولاد کشور بوده ایم.
به تبع سیاست های هلدینگ فولاد  بیان معروفخانی،  به 
مبارکه، در شرکت های زیرمجموعه گروه از جمله فولاد هرمزگان 
نیز قدم های بزرگی در حوزه بومی سازی برداشته شده است؛ 
تاجایی که خوشبختانه طی دو سال گذشته شاهد امضای 
تفاهم نامه های متعددی با شرکت های دانش بنیان به منظور 
بومی سازی و حرکت به سمت داخلی سازی برخی قطعات و 

تجهیزات بوده ایم.
تأمین بیش از ۶۰ درصد قطعات استراتژیک فولاد 

هرمزگان از محل بومی سازی
کید بر اینکه شرکت فولاد هرمزگان به عنوان یکی از  وی با تأ
اخیر  سال های  در   ، کشور فولاد  تولیدکنندگان  بزرگ ترین 
موفقیت های زیادی در زمینه بومی سازی تجهیزات، قطعات، 
مواد اولیه و نسوز کسب کرده و یکی از پیشگامان بومی سازی 
در زنجیره صنعت فولاد کشور به شمار می رود گفت: این شرکت 
در حال حاضر بیش از 6۰ درصد از قطعات استراتژیک خود را از 
داخل تأمین می کند و در سال قبل موفق به صرفه جویی بیش 
از ۴5 میلیون دلاری ناشی از داخلی سازی تجهیزات، قطعات، 
مواد اولیه و نسوز شده است. این میزان در 6 ماه نخست امسال 

به حدود 2۸ میلیون دلار رسید.
گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، »پنجمین  به 
جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران« طی سه روز از ۱۹ تا 2۱ 
دی ماه سال جاری با حضور تولیدکنندگان و تأمین کنندگان 

زنجیره آهن و فولاد برگزار شد.

ارائه تصویر دستاوردهای بومی سازی در شرکت ورق خودرو 
چهارمحال و بختیاری در پنجمین نمایشگاه و جشنواره فولاد

تحقیــق و توســعه امــروزه به عنــوان یکــی از اجــزای 
حیاتی جامعــه مدرن »تولیــد« و ابزاری در دســت 
ح اســت کــه نقش مهمــی در تقویت  مدیران مطر
نــوآوری، پیشــرفت، توســعه و رشــد محصــولات ایفــا می کنــد. 
یکــی از نقــاط تبلــور ایــن مهــم، افزایــش ســطح دانــش فنــی و در 
نهایت بومی ســازی قطعــات و تجهیــزات وارداتی مورداســتفاده 

در صنایــع اســت.
در همین راستا شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری به عنوان 
تنها شرکت تولیدکننده ورق گالوانیزه موردنیاز صنایع خودروسازی و 
لوازم خانگی که سالانه ۴۰۰ هزار تن از مواد اولیه صنایع پایین دستی خود 
را تأمین می کند، مهم ترین استراتژی خود را بر اصل هم افزایی و تعامل 
، استفاده از  کز علمی، پژوهشی و تحقیقاتی معتبر کشور گسترده با مرا
منابع داخلی برای رفع نیازهای اساسی و بهره مندی بهتر از استعدادهای 
، اجرای  داخلی استوار ساخته و همواره برای تحقق یا به بیان دیگر

کثری این استراتژی کوشیده است. حدا
در نتیجه اقدامات ارزشمند سرمایه های انسانی متخصص و توانمند 
این شرکت طی دو سال اخیر نیم میلیون دلار صرفه جویی ارزی معادل 

2۰۰ میلیارد ریال صرفه جویی ریالی برای کشور حاصل شده که با توجه 
به وجود تحریم های ظالمانه علیه جمهوری اسلامی ایران، قابل توجه 

است.
این عملکرد ناشی از نگرش عمیق و رویکرد مثبت شرکت ورق خودرو 
چهارمحال و بختیاری است. با توجه به ماهیت بومی سازی و ساخت 
بار اول تجهیزات وارداتی و با تلاش تمامی بخش های این شرکت بزرگ 
فولادی، تلاش مضاعف واحد دفتر فنی این شرکت در زمینه مطالعه 
و تحقیق درباره روش ها و راهکارهای بومی سازی قطعات و تجهیزات 
، موفقیت های شایان توجهی برای ورق خودرو چهارمحال و  موردنیاز

بختیاری به دنبال داشته است.
واحد دفتر فنی این شرکت به روش های مختلف سعی کرده که از 
تمامی ظرفیت های موجود نظیر استعدادهای حاضر در داخل کشور 
کثر بهره برداری را داشته باشد؛ به همین  در زمینه بومی سازی، حدا
دلیل با استفاده از ابزارهایی نظیر شرکت در نمایشگاه های مختلف در 
سراسر کشور و نمایش نیازمندی های خود، سعی در استفاده از نخبگان 

داشته و دارد.
کنون حدود 6۰  در نتیجه اقدامات و هدف گذاری های انجام شده، تا

تجهیز و قطعه موردنیاز این شرکت به دست متخصصان داخلی و جوانان 
غ التحصیل دانشگاهی بومی سازی شده است. از جمله اهداف  نخبه فار
کیفیت قطعات  شرکت برای این مهم می توان به تأمین به موقع، پایدار و با
و تجهیزات با تکنولوژی بالا، خودکفایی کشور در زمینه طراحی و ساخت 
قطعات و تجهیزات استراتژیک و حساس، ارتقای دانش و توانمندی 
سازندگان، جلوگیری از خروج ارز از کشور و افزایش اشتغال در سطح 

استانی و ملی اشاره کرد.
رکوپراتور مشعل های کوره آنیلینگ، جک هیدرولیک Pinch roll ورودی و 
میز تلسکوپی، سگمنت تنشن ریل خروجی، شیر پروپرشنال کنترل فشار، 
رادیانت تیوپ های کوره آنیلینگ، مبدل حرارتی قسمت شست وشو، 
الکترود پوشش دار تانک غوطه وری سمت ورودی و شیر کنترل فشار 
خطی تنها بخشی از قطعات و تجهیزاتی است که در شرکت ورق خودرو 

چهارمحال و بختیاری بومی سازی شده است.
شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری همواره بر این باور است که 
تحقق صحیح آرمان بومی سازی در گرو استراتژی صحیح و همه جانبه و 
همچنین همکاری، همراهی و همدلی مسئولین ذی ربط و البته باور به 

شعار »ما می توانیم« است.

فولاد مبارکه؛ درختی تنومند و پرثمر برای توسعه و شکوفایی صنعت و اقتصاد کشور
مدیرعامل هلدینگ فولاد متیل گفت: نهال فولاد 
مبارکه در دهه ۶۰ و 7۰ در کشور کاشته شد و این نهال 
امروز به درختی تنومند و پرثمر برای توسعه و شکوفایی 

صنعت و اقتصاد کشور تبدیل شده است.
گزارش روابط عمومی هلدینگ فولاد متیل، جلسه گردهمایی  به 
کز خدماتی هلدینگ فولاد متیل با حضور  یک روزه مدیران عامل مرا
کز  محمد تاج میرریاحی مدیرعامل هلدینگ فولاد متیل، رئیس اداره مرا
خدماتی فولاد مبارکه، معاونان و مدیران هلدینگ فولاد متیل و جمعی 

کز خدماتی این هلدینگ برگزار شد. از مدیران عامل مرا
در ابتدای این جلسه، محمد تاج میرریاحی، مدیرعامل هلدینگ فولاد 
متیل، ضمن خوشامدگویی به حضار و تبریک اعیاد پیش رو در سخنانی 
اظهار کرد: شرکت فولاد مبارکه یکی از شجره های طیبه انقلاب اسلامی 
است که در همان سال های ابتدایی انقلاب اسلامی و در برهه حساس 
کنون توانسته نقش پررنگی در پیشرفت  دفاع مقدس ساخته شد و تا
صنایع کشور به ویژه در شرایط تحریم های ظالمانه داشته باشد و به 
همین دلیل این شرکت چندین بار در فهرست تحریم ها قرار گرفته است.

فولاد مبارکه؛ الگوی استفاده حداکثری از ظرفیت های 
موجود

وی گفت: نهالی که آن روز به دست زحمتکشان صنعت فولاد کشور کاشته 
شد، به درختی تنومند تبدیل شده و ثمرات آن امروز در اختیار صنایع 

کشور و مردم عزیز قرار گرفته است.
مدیرعامل هلدینگ فولاد متیل افزود: در حال حاضر فولاد مبارکه با 
جهت گیری های مدیرعامل محترم این شرکت، دکتر طیب نیا و با تلاش 
کثری از ظرفیت های  کثری همه کارکنانش، به نماد استفاده حدا حدا
ازجمله  متعدد  محدودیت های  علی رغم  و  شده  تبدیل  موجود 
محدودیت انرژی، حمل ونقل و سایر محدودیت ها بیش از ظرفیت 

اسمی خود به تولید می پردازد.
ثبات بازار فولاد کشور با تلاش فولاد مبارکه برای تأمین 

حداکثری محصولات
وی خاطرنشان کرد: این در حالی است که صنعت فولاد کشور در این 

سال ها به طور متوسط حدود نیمی از ظرفیت خود را به کار گرفته، ولی 
فولاد مبارکه با برنامه ریزی های دقیق، محدودیت های موجود را به 
فرصتی برای تعمیرات سالانه تبدیل می کند تا خطوط تولیدش لحظه ای 
به دلیل مسائلی غیر از محدودیت های اجباری از تولید بازنایستد و بازار 

فولاد کشور ثباتش را با حضور همیشگی این شرکت حفظ کند.
کرد: این رویکرد فولاد مبارکه موجب کسب  تاج میرریاحی تصریح 
رکوردهای خارق العاده در کمیت و کیفیت تولید و پویایی هرچه بیشتر 
، فولاد مبارکه امروز به عنوان  صنایع کشور شده است. به عبارت دیگر
نمادی از خودباوری و به عنوان الگو برای صنایع کشور شناخته می شود.

تحول در زمینه افزایش با برنامه های جدید فولاد متیل
کید  وی با اشاره به آیه ای از قرآن کریم در مورد منافع فولاد برای مردم تأ
کرد: امروز همه باور دارند که فولاد در تاروپود زندگی مردم نقشی اساسی 

دارد و همه شئون زندگی به نحوی به محصولات فولادی وابسته است.
مدیرعامل هلدینگ فولاد متیل ضمن تشکر از تلاش های مدیران و 

کز خدماتی عنوان کرد: با توجه به ثبات نسبی بازار محصولات  کارکنان مرا
فولادی و افزایش تولیدات در گروه فولاد مبارکه و خارج از گروه، ضرورت 
کز خدماتی با  فراهم شدن شرایط برای ایجاد درآمد و سود پایدار در مرا
توسعه خدمات موردنیاز مشتریان، بیش ازپیش حس می شود و در این 
راستا هلدینگ فولاد متیل برنامه ریزی هایی را به منظور توسعه متوازن و 

کز خدماتی انجام داده است. یکپارچه خدمات در مرا
ساخت سازه پنل های خورشیدی در شرکت های 

هلدینگ فولاد متیل
وی افزود: ازجمله اقدامات دیگر هلدینگ فولادمتیل، فراهم ساختن 
شرایط ساخت پایه های پنل های خورشیدی است که این رویکرد با 
توجه به رویکردهای کلان کشور و فولاد مبارکه در راستای توسعه تولید 
انرژی های تجدیدپذیر ازجمله انرژی خورشیدی است و خوشبختانه 

در این زمینه نیز اقدامات خوبی انجام شده است.
تاج میرریاحی خاطرنشان کرد: ازآنجا که این پنل ها قابلیت نصب بر 

پشت بام خانه ها، کارگاه ها و... را دارد، این شرکت به دنبال تسهیل 
اجرای نیروگاه های خورشیدی با مقیاس کوچک است که در این صورت 
همه مردم ازجمله کارکنان فولاد مبارکه نیز می توانند صاحب نیروگاه 
خورشیدی شوند و در این راستا به دنبال فراهم کردن شرایط برای تولید 
کز خدماتی و راه اندازی نیروگاه های خورشیدی  این پنل ها در همه مرا

کوچک و متوسط در سراسر کشور هستیم.
کز خدماتی فولاد  شایان ذکر است در این جلسه، جعفریان رئیس اداره مرا
مبارکه به تشریح سیاست های این شرکت در زمینه فروش محصولات 
فولادی پرداخت. ابراهیم دادخواه تهرانی معاون راهبردی و امور 
شرکت های هلدینگ فولادمتیل نیز در گزارشی تحلیلی، عملکرد نُه ماهه 

شرکت های هلدینگ فولاد متیل را ارائه کرد.
کز خدماتی هلدینگ فولاد متیل به بیان  در ادامه مدیران عامل مرا
کز  نظرات خود پرداخته و پیشنهاد ها و چالش های پیش روی این مرا

را بیان کردند.

کز خدماتی هلدینگ فولادمتیل مطرح شد؛ در آستانه سالروز بهره برداری فولاد مبارکه و در گردهمایی مدیران عامل مرا
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 ایـــــــراسیـــــــن
شبکه اطلاعات 
فـــــولاد ایـــــــران 

عطاالله معروفخانی 
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان

صرفه جویی 73 میلیون دلاری

 در فولاد هرمزگان با بومی سازی تجهیزات

مدیر عامل فولاد هرمزگان خبر داد:

در نتیجـه اقدامـات و هدف گذاری هـای 
کنون حدود ۶۰ تجهیز و قطعه  انجام شده، تا
موردنیـاز این شـرکت به دسـت متخصصان 
غ التحصیـل  فار نخبـه  جوانـان  و  داخلـی 

دانشـگاهی بومی سـازی شـده اسـت
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هم زمان با بحران تغییرات اقلیمی و تشدید گرمایش 
جهانی، دولت های مختلف، سیاست ها و دستورالعمل های 
مختلفی را با هدف کاهش انتشار گازهای گلخانه ای در بخش 
صنایع به ویژه فولاد تدوین کرده اند و به دنبال تحقق تولید 
فولاد سبز »Green Steel« و حرکت در راستای کربن صفر تا 

سال 2۰۵۰ هستند.
طبق آمار انجمن جهانی فولاد )WSA(، یک میلیارد و ۸7۸ 
میلیون و 5۰۰ هزار تن فولاد خام در سال گذشته میلادی در 
جهان تولید شده و صنعت فولاد، سهم 7 تا ۱۰ درصدی از تولید 

CO2 )بیش از 3 میلیارد تن( را به خود اختصاص داده است.
بنا بر پیش بینی های این انجمن، تقاضای جهانی فولاد تا سال 
2۰5۰، به بیش از 2 میلیارد و 5۰۰ میلیون تن در سال افزایش خواهد 
یافت و بر همین اساس، ضرورت دارد شرکت های فولادی در 
کثری میزان انتشار  جهان تمهیدات لازم جهت کاهش حدا

گازهای گلخانه ای را بیندیشند.
کوره بلند« و »احیا مستقیم« در  فولاد به دو روش عمده »
جهان تولید می شود و تولیدکنندگان این محصول پراهمیت و 
استراتژیک، اقدامات مختلفی را به منظور کاهش انتشار گازهای 

گلخانه ای و تحقق کربن صفر »Zero Carbon« انجام داده اند.
جایگزینی هیدروژن سبز با گاز طبیعی در واحدهای احیا مستقیم 
برای تولید آهن اسفنجی، یکی از مهم ترین اقداماتی به شمار 
می آید که در دستور کار فولادسازان مطرح جهان در کشورهایی 

همچون سوئد، آلمان و ایالات متحده آمریکا  قرار گرفته است.
البته باید توجه داشت که تولید فولاد سبز با استفاده از این روش، 
با چالش ها و مشکلاتی نیز روبه رو است که از جمله می توان به 

عدم صرفه اقتصادی تولید هیدروژن اشاره کرد.
با توجه به هزینه بالای تولید هیدروژن و مقرون به صرفه نبودن 
آن، همچنان پیگیری های لازم برای توجیه پذیر کردن تولید 
اقتصادی هیدروژن در دنیا ادامه دارد تا پس از نهایی شدن این 
مهم، واحدهای احیا مستقیم جدید بر پایه تکنولوژی هیدروژن 

سبز احداث و راه اندازی شوند.
طبق برآوردهای انجام شده، تولید اقتصادی هیدروژن تا سال 
2۰3۰ محقق خواهد شد و تولیدکنندگان فولاد به روش احیا 
مستقیم، به یک جمع بندی واحد در این زمینه دست خواهند 
یافت. همچنین با توجه به اینکه بخش عمده فولاد جهان در 
کشور چین با استفاده از روش کوره بلند تولید می شود استفاده از 
تکنولوژی های  اسملتینگ »Smelting« با هدف کاهش انتشار 
گازهای گلخانه های در دستور کار فولادسازان این کشور قرار گرفته 
و به نظر می رسد این فرایند، به یکی از تکنولوژی های برتر تولید 

فولاد سبز در جهان تبدیل خواهد شد.
کنون بیش از ۹5 درصد فولاد ایران به روش احیا مستقیم  هم ا
آهن  و تولید فولاد در کوره های قوس الکتریکی صورت می پذیرد. 
با اعلام انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، 25 میلیون و ۴5۹ هزار 
تن آهن اسفنجی در هشت ماهه ۱۴۰2 توسط شرکت های فولادی 
تولید شده که این میزان با افزایش 5.۴ درصدی نسبت به مدت 
مشابه سال پیش )2۴ میلیون و ۱57 هزار تن( همراه بوده است. 
کسید به ازای تولید هر کیلوگرم  از طرفی، حجم انتشار کربن دی ا
فولاد در روش احیا مستقیم و کوره قوس الکتریکی ، به حدود 
۱.۴ کیلوگرم و این میزان در روش کوره بلند، به حدود 2.2 کیلوگرم 
می رسد. بر همین اساس باید گفت که صنعت فولاد ایران، در 
ناحیه سبزتر فولاد جهان قرار دارد و کشور ما را می توان یکی از 

تولیدکنندگان فولاد سبز در عصر حاضر دانست.
شرکت های  برخی  توسط  خوبی  اقدامات  خوشبختانه 
بزرگ فولادی طی ماه های اخیر انجام شده و مطالعات و 
امکان سنجی های لازم در زمینه تولید فولاد سبز نیز صورت 
پذیرفته است. البته علاوه بر چالش عدم صرفه اقتصادی تولید 
هیدروژن که پیش تر به آن اشاره شد، باید توجه داشت که فرایند 
تولید گاز هیدروژن به روش الکترولیز نیازمند تامین برق فراوانی 
گر برق مورد نیاز این فرایند از محل نیروگاه های  است. بنابراین ا
فسیلی تامین شود، نه تنها تولید فولاد سبز محقق نخواهد شد 
بلکه این مسئله، افزایش انتشار گازهای گلخانه ای و تشدید 

آلودگی های زیست محیطی را به همراه خواهد داشت.
بر همین اساس احداث نیروگاه های تجدیدپذیر باید در دستور 
کار دولت و وزارتخانه های ذی ربط قرار بگیرد تا علاوه بر تولید 
هیدروژن سبز، بخشی از برق مورد نیاز تولیدکنندگان فولاد نیز 
گرچه تولید  از محل این نیروگاه ها در اختیار آن ها قرار بگیرد. ا
فولاد سبز با مشکلات و دشواری های خاص خود همراه است 
اما به نظر می رسد شرکت های بزرگ فولادی در کشور، عزم خود 
را جهت تحقق این مهم جزم کرده اند و افق روشنی پیش روی 

صنعت فولاد سبز ایران قرار دارد.
منبع: آهن نیوز

 حسین کهزاد، مدیر عامل شرکت فولاد شادگان 
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واحد فروش داخلیجمع کل

یک و آینده پژوهی رصدخانه استراتژ

این هفته در رصدخانه استراتژیک و آینده پژوهی 
به بررسی اتانول تولیدی صنایع فولاد می پردازیم. 
پالایشگاه ها به عنوان مصرف کنندگان اصلی اتانول 
به منظور تأمین سوخت خودروها، تولیدکنندگان لوازم بهداشتی و 
همچنین تولیدکنندگان عطر و اودکلن به عنوان محصولات پرطرفدار 

از مصرف کنندگان اصلی این ماده هستند.
اخیراً صنایع فولادسازی آرسلورمیتال پروژه ای به نام تررو )Terero( را آغاز 
کرده که در آن با استفاده از زیست توده ها، بیوچار )زغال سنگ زیستی( 
تولید و از سوخت بیوچار با استفاده از تکنولوژی جذب و بهره برداری 
کربن، گازهای تک کربنه خروجی را به اتانول تبدیل می کند تبدیل 
گازهای تک کربنه به اتانول و بوتانول نوعی فرایند سنتزی است که توسط 
کتری های هوازی گِرَم مثبت اتفاق می افتد. درصورتی که  برخی از با
کارخانه های فولاد به سوخت بیوچار تمایل پیدا کنند، می توانند با 

فرایندی سنتزی بوتانول و اتانول را به عنوان محصول جانبی به فروش 
برسانند. بازار اتانول بسیار جذاب است و درصورتی که تولیدات آرایشی 
بهداشتی، عطر، اودکلن و ضدعفونی کننده ها افزایش پیدا کند، فروش 

اتانول می تواند برای صنایع فولادی درآمدزایی زیادی داشته باشد.
تررو کارخانه ای است که آرسلورمیتال در بلژیک تأسیس کرده است. 
این کارخانه قرار است سالانه ۸۸ هزار تن ضایعات چوب را به 37.5 
هزار تن بیوچار تبدیل کند. استفاده از زغال سنگ زیستی در کوره 
بلند، بیوگاز تولید می کند که منبعی غنی برای جذب و تبدیل به اتانول 
در تأسیسات استیلانول، آرسلورمیتال است. اولین پروژه تولید اتانول 
صنعتی در استیلانولِ آرسلورمیتال در ماه گذشته آغاز به کار کرد و تا به 

امروز پیشرفت قابل توجهی داشته است.
پالایشگاه های نفتی از مهم ترین و بزرگ ترین مصرف کننده های اتانول 
هستند که سوخت خودروها را تأمین می کنند. اضافه کردن مقادیر 
کتان بنزین را  مشخصی اتانول به بنزین می تواند دو تا سه مقطع عدد ا
کسیدکربن می شود. در  افزایش دهد که متعاقباً باعث کاهش تولید دی ا
ایالات متحده استفاده از اتانول رشد قابل توجهی داشته است که عمده 
کتان بنزین است. این کشور که بزرگ ترین  مصرف آن برای بالا بردن ا
کثر اتانول تولیدی اش را در بخش  تولیدکننده اتانول در جهان است، ا
سوخت و خودروسازی استفاده می کند. پیش بینی ها نشان می دهد 

که در دهه پیش رو نیز همچنان شاهد افزایش شدید تقاضا خصوصاً 
در بخش بنزین خودرو باشیم. به لحاظ ارزش مادی، امارات متحده 
عربی، ترکیه و انگلیس با مجموع ۹2 درصد سهم از کل واردات، بزرگ ترین 

تأمین کنندگان اتانول ایران بودند.
 طبق شکلی که در پایان مطلب آمده است تولید اتانول از سال 2۰۱۴ 

میلادی تا به امروز افزایش بسیار چشمگیری داشته است.
 بخش دیگری که با افزایش شدید تقاضای اتانول روبه رو شد، بخش 
بهداشت بود. در دوران کرونا درخواست ها برای الکل اتانول 7۰ درصد 
افزایش یافت و با پایان یافتن پاندمی کرونا کاهش پیدا کرد. این افزایش 
به قدری بود که ایران را وادار به وارد کردن ۴۰ درصد اتانول مورد نیاز بازار 
کرد. در سال 2۰2۱ میلادی، ایران ۱2۱ هزار دلار اتانول وارد کرد. ایران اتانول 
(، کره  (، بریتانیا )۴2 هزار دلار موردنیاز خود را عمدتاً از ترکیه )۴3.۹ هزار دلار
 ) ( و اسپانیا )۹.۰3 هزار دلار (، بلژیک )۹.65 هزار دلار جنوبی )۱۰.۸ هزار دلار
وارد می کند. باوجود واردات چند هزار دلاری اتانول، ایران درب رهه هایی 

در بین صادرکنندگان آن قرار داشته است.
 بخش دیگری که از اتانول تولیدی فولاد می تواند بهره ببرد، صنایع 
آرایشی و بهداشتی است. اتانول نقش چندوجهی در تولید لوازم آرایشی 
و بهداشتی ایفا می کند. این ماده به دلیل خواص ضدویروسی، 
گسترده در  کتریایی و ضد قارچی آن به طور  ضدمیکروبی، ضدبا
محصولات آرایشی مختلف مورداستفاده قرار می گیرد. اتانول به عنوان 
یک حلّال، نگه دارنده، طراوت دهنده و جاذب مواد فعال پوست در 
این صنعت مورد استفاده قرار می گیرد. از اتانول در محصولات آرایشی 
مانند لوسیون ها، محصولات اصلاح و مراقبت از پوست ومو، پرایمرها، 
گونه و سایه چشم استفاده می شود. از اتانول در کرم های  پنکیک، رژ
مراقبت از پوست، شامپوها و نرم کننده ها برای اهداف مختلفی مانند 
ک سازی، بهبود بافت و از بین بردن چربی اضافی استفاده می شود.  پا
با توسعه کارخانجات و تولیدکنندگان محصولات آرایشی و بهداشتی 

ایرانی، انتظار می رود بازار اتانول در ایران نیز رشد کند.
افزون بر این اتانول تولیدشده در بخش فولاد می تواند به مصرف صنایع 

عطرسازی نیز برسد.
 ایران سالانه بیش از ۱6 میلیون دلار واردات عطر و اودکلن دارد که ۹۸ 
درصد آن از ترکیه و کمتر از یک دهم درصد آن از فرانسه است. ایران بازار 
که به طور میانگین هر  جذابی برای تولیدکنندگان عطر خواهد بود؛ چرا
خانم ایرانی سالانه 22 شیشه عطر استفاده می کند که این آمار بیش از 
7 برابر آمار جهانی است. ایران چند سالی است که تولید عطر اودکلن را 
شروع کرده است و بازار آن نیز در حال رشد است و تخمین زده می شد 

که تا پایان سال 2۰23 ارزش این بازار به ۱۹.2 میلیون دلار برسد. درصد 
اتانول مصرفی در صنعت عطرسازی بسته به نوع آن متفاوت است. 
اودکلن حدود 2 تا 5 درصد روغن عطری دارند و مابقی آن ها محتوی 
الکل اتانول بین 7۰ تا ۹2 درصد است. هرچه غلظت اتانول بالاتر باشد 
کندگی آن بیشتر می شود. وجود اتانول در عطرها علاوه بر  قدرت پرا
کندگی مانع از فساد روغن عطر و بالا رفتن تاریخ انقضای آن می شود. پرا
با توجه به حجم بالای مصرف اودکلن و لوازم آرایشی در ایران می توان 
آینده بسیار خوشبو و خوش رنگی را برای صنایع فولاد، در صورت تبدیل 

گازهای خروجی به اتانول، متصور شد.
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20

20

1 0

4 0

30

ین کمتر
روز یخ تار

ین بیشتر

یال( قیمت  )ر

>>>>>>        جدول معاملات ســهام شــرکت فولاد مبارکه       <<<<<<

تغییرپایانی

 تغییر
)درصد(

 حجم معامله
)میلیون سهم(

1402/10/16

1402/10/17

1402/10/18

1402/10/19

1402/10/20

شنبه

یکشنبه

دوشنبه

سه شنبه

چهارشنبه

1 . 0 0 0
2. 0 0 0

3. 0 0 0
4. 0 0 0
5. 0 0 0
6. 0 0 0
7. 0 0 0 6. 1 8 0 6. 1 9 06.20 0 6.2 30 6.2 6 0

شنبه یکشنبه دوشنبه سه شنبه چهارشنبه

یال(       <<<<<< >>>>>>       نمــــــــــودار تغییــــــر قیمــــت  سهـــــام  )ر
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امــروزه صنایع تولید فولاد مســئول انتشــار حــدود 2۵ 
درصد از تولید کل CO2 صنعتی در قاره اروپا هســتند. 
بنابرایــن کربن زدایی از صنعــت فولاد یک امــر ضروری 
اســت و توســعه فناوری هــای پیشــرو و اســتفاده روزافــزون از آن هــا 
عامل اصلی این کاهش خواهد بود. با تولید فولاد سبز در یک فرایند 
تولید کاملاً یکپارچه، با استفاده از دیجیتالی کردن فرایندهای تولید و 
استفاده از برق حاصل از منابع غیرفسیلی و هیدروژن سبز به جای 
زغال سنگ و گاز، می توان برنامه توسعه فناوری های پیشرفته ای را 
برای کاهش چشمگیر انتشار گازهای گلخانه ای تنظیم کرد. شرکت 
Green Steel H2 در ســوئد از ســال 2۰21 به طــور پیوســته در حــال 
جذب مشــارکت ســرمایه گذاران بخش خصوصی در زمینه ساخت 
و توسعه یک پلنت کاملاً صنعتی برای تولید فولاد ســبز با استفاده از 
فناوری های پیشــرو در کشور سوئد اســت. این شــرکت تا آخر سال 
2۰23 در سه مرحله موفق به جذب 3.۵ میلیارد یورو از سرمایه گذاران 
بخش خصوصی برای مشارکت در این پروژه شده است. این کارخانه 
در حال احداث، قرار است در اولین فاز تا سال 2۰2۵ راه اندازی گردد و تا 

سال 2۰3۰ به طور کامل در تمام فازها تکمیل خواهد شد.
 تولید محصولات این کارخانه فولادی سبز در مقایسه با فولاد تولیدشده 
با فناوری کوره بلند سنتی فعلی باعث کاهش انتشار CO2 تا حد ۹5 درصد 
خواهد شد. این امر با جایگزینی زغال سنگ در فرایند تولید با هیدروژن 
)تولیدشــده در بزرگ ترین پلنت الکترولایزر اروپا با مصرف برق حاصل از 
منابع تجدیدپذیر( امکان پذیر می شود. اســتفاده از فناوری های نسل 
بعدی و دیجیتالی شدن کامل، همراه با رویکردی بی بدیل برای رسیدن 
به اقتصاد چرخشی و چرخه بازیافت، این کارخانه فولاد را به اولین کارخانه 

در نوع خود تبدیل خواهد کرد. ســرمایه گذارانی که از این پروژه حمایت 
می کنند در ســطح بین المللی بسیار شاخص هســتند که شامل برخی 
از حرفه ای ترین مؤسســات و شــرکت های ســرمایه گذاری و شرکت های 
صنعتی پیشرو در سطح بین المللی هستند. در واقع آمارهای فوق این 
پروژه را به بزرگ ترین مشارکت بخش خصوصی در نوع خود در اروپا تبدیل 
کرده اســت. در ادامه فرایندهای مختلف ایــن پلنت به صورت مفهومی 

معرفی خواهند شد.
پلنت الکترولیز در مقیاس گیگا

کســیژن با اســتفاده از برق  الکترولیز که فراینــد تجزیه آب به هیدروژن و ا
است، نقطه شروع فرایند تولید فولاد سبز در این کارخانه است. الکترولیز 
در مقیاس گیگا بخشی جدایی ناپذیر از پلنت خواهد بود و از الکتریسیته 
غیرفســیلی بــرای تولید هیــدروژن موردنیــاز بــرای عرضــه 5 میلیون تن 
فولاد ســبز با کیفیت بالا که تا ســال 2۰3۰ به بازار عرضه می شود استفاده 

خواهد شد.
راکتور احیای مستقیم هیدروژنی

کتــور احیای مســتقیم این کارخانــه ســنگ آهن را طی فراینــد احیای  را
کسید آهن با هیدروژن به آهن اســفنجی یا )DRI( تبدیل می کند. طی  ا
کنش داده و  کسیژن موجود در ســنگ معدن با هیدروژن وا این فرایند ا
بخار آب به عنوان ماده باقی مانده تشکیل می شود. استفاده از هیدروژن 
سبز تولیدشده در الکترولیز برای احیا به جای گاز طبیعی یا زغال سنگ، 
که معمــولاً در کارخانه های فــولادی یکپارچه اســتفاده می شــوند، این 
امکان را فراهــم می کند تا انتشــار CO2 حاصل از فرایند احیــا را تا بیش از 
۹5 درصد کاهش دهیم. بیشتر DRI تولیدشده در حالت گرم و در داخل 
کارخانه به واحد کوره قوس الکتریکی منتقل می شــود، درحالی که بقیه 

به آهــن بریکت شــده داغ، HBI، جهت ذخیره ســازی و اســتفاده بعدی 
تبدیل می شود.

فولادسازی با کوره قوس الکتریکی
در واحد کوره قوس الکتریکی، الکتریسیته غیرفســیلی برای ذوب کردن 
ترکیب DRI و قراضه های فولادی و تولید فولاد مذاب استفاده خواهد شد. 
در فرایند ذوب، کربن نقش مهمی در کاهش مصرف برق، تشکیل سرباره 
با خواص حفاظتی در روی فولاد مذاب و امکان تبدیل آهن به فولاد دارد. 
فولاد مذاب پس از تولید در کــوره قوس الکتریکی، به کوره پاتیلی و واحد 
گاز زدایی RH منتقل می شــود، جایی که عناصر آلیاژی به مذاب اضافه 

می شوند تا ترکیب شیمیایی موردنظر به دست آید.
ریخته گری پیوسته و نورد گرم یکپارچه

در این واحد فولاد مذاب طی یک فرایند یکپارچه ریخته گری پیوسته و 
نورد گرم به محصولات میانی تخت تبدیل می شود. فرایند یکپارچه ما را 
قادر می سازد تا مصرف انرژی را تا 7۰ درصد در مقایسه با فرایندهای مرسوم 
کاهش دهیم و مصرف گاز طبیعی را که در فرایندهای پیشگرم استفاده 
می شود حذف کنیم. اولین محصول پلنت فولاد سبز در این واحد تولید 

می شود که رول نورد گرم شده یا HRC است.
فرایندهای تکمیلی پایین دستی

پس از ریخته گری و نورد مداوم یکپارچه، برخی از کویل های نورد گرم به 
خطوط تکمیلی پایین دست کاملاً اتوماسیون شده منتقل می شوند. 
بسته به نیاز نهایی مشتری، محصولات تحت عملیات مختلفی ازجمله 
نورد سرد برای کاهش ضخامت بیشتر، بازپخت یا آنیل برای ایجاد خواص 
مکانیکی مناسب و گالوانیزه گرم برای رسیدن به خواص خوردگی موردنظر 

قرار می گیرند.

فصل سوم )ادامه هفته گذشته(
زیگزاگ ها

گ های دوگانه و سه گانه را نام گذاری و سه تایی های دوگانه و سه گانه )که در  . ان.الیوت زیگزا ار
 X بخش های بعدی خواهد آمد( را مختصرنویسی کرده است. او حرکت های واسط را با موج
علامت گذاری کرده بود. چنانکه اصلاح های دوگانه را با A-B-C-X-A-B-C نام گذاری کرده است.
متأسفانه این علامت گذاری نامناسب از نظر درجه، دارای زیرموج هایی از هر الگوی ساده بوده است. 

ما این مشکل را به وسیله شیوه نمادسازی رفع کردیم. برچسب گذاری متـوالی اجـزای موج های 
برگشـت دوگانه و سه گانه را Z,Y,W  نامیده است؛ چنانکه در الگو، به صورت متوالی )W,X,Y( یا 
)W,X,Z( علامت گذاری می گردد. حرف W حالا اولین الگوی برگشتی را در یک برگشت دوگانه یـا 
سه گانه مشخص می کند، Y دومین و Z سومین برگشت سه گانه را نشـان می دهد. می دانیم هـر زیـر 
کنشـی بـوده و بـدین دلیـل  مـوج دو درجه کوچک تر از برگشت اصلی است. هر موج X یک مـوج وا

گ اسـت. همیشـه یـک مـوج اصلاح کننده اسـت. یـا به عبارت دیگر به نوعی یـک زیگـزا

گ که دارای زیر موج های 3-3-5 باشد، متفاوت است، همان گونه  یک اصلاح مسطح با یک زیگزا
که در شکل 2۹-۱ و ۱-3۰ نمایش داده شده است. تا زمانی که در اولین حرکت، موج A قدرت حرکت 
گ است. تعجب آور نیسـت کـه مـوج عکـس المعـل B قـدرت  رو به پایین با 5 موج را ندارد، یک زیگزا
برگشت را نداشته و تا نزدیکی شروع موج A بازمی گردد. مـوج C در بازگشـت، معمولاً حرکـت خـــود را در 
محـــدوده پایـــان مـــوج A یـــا کمـــی دورتـــر پایـــان می دهد. در بازار نزولی، الگو تقریباً معکوس می گردد. 

شکل ۱-3۱ و ۱-32 این موضوع را نشان می دهد.

 علم و فناوری       

امنیت سایبری

توسعه حسگرهای پوشیدنی نانو که در روند درمان به 
کمک بیماران می آیند

ابزار هوش مصنوعی جدید می تواند دقیق تر و سریع تر 
سرطان  را تشخیص دهد

محققان دانشگاه دلاویر آمریکا حسگرهایی توسعه داده اند که می توان 
بــه صــورت پیوسته  تا  کــرد  آن هــا را در پارچه  لباس های روزمـــره ادغــام 
کنند. معمولاً برای داشتن این  داده هایی از حرکت و سلامت فرد ارائه 
داده ها به یک محیط آزمایشگاهی مجهز به ابزارهای پیشرفته نیاز است. 
این حسگر ها از نانومواد تشکیل شده اند و »Henswear« نام دارند. 
بیش از ۱۵ سال است که محققان در این زمینه مشغول به کار هستند و 
حالا دستاورد آن ها می تواند به درمان سریع تر بیماران کمک کند. 

محققان دانشگاه پنسیلوانیا ابزار هوش مصنوعی به نام iStar توسعه 
داده اند که می تواند به پزشکان در تشخیص و درمان بهتر سرطان هایی 
که تشخیص آن ها دشوار است کمک کند. این هوش مصنوعی می تواند 
بافت ها و فعالیت های ژن های بیمار را با دقت و سرعت زیادی شناسایی 
برای  اندکی  زمان  که  مواقعی  تا  کند  کمک  پزشکان  و  کند  تفسیر  و 
شناسایی بیماری دارند، تمرکز خود را بر جنبه های دیگر وضعیت بیمار 
بگذارند. این ابزار در تشخیص سرطان  های پنهان کمک بسیاری می کند.

محکومیت اعضای نوجوان  
گروه جرائم و اخاذی سایبری 

$LAPSUS

هک جدید آیفون و فریب کاربران 
به واسطه حالت قفل غیرواقعی 

گوشی همراه

و  فناوری  کارکرد  به  نسبت  جوانان  از  بسیاری 
کنجکاو هستند و این  آسیب پذیری های موجود در آن 
می تواند شامل یادگیری کدنویسی، تعامل با افراد همفکر 
آنلاین و آزمایش ابزارها باشد و البته این کنجکاوی گاهی افراد 

را به بیراهه می برد.
گروه جرائم  در همین زمینه دو عضو نوجوان بریتانیایی 
LAPSUS$ به دلیل نقش داشتن در  و اخاذی سایبری 
سازمان دهی مجموعه ای از حملات علیه برخی از شرکت ها 
محکوم شدند. به گزارش BBC، آریون کورتاج جوان ۱۸ ساله 
کسفورد به دلیل قصدش برای بازگشت به جرائم سایبری،  اهل آ
کمه در دادگاه  دستگیر و به دلیل ابتلا به بیماری اوتیسم از محا
معاف و به بیمارستان انتقال داده شد. حملاتی که توسط 
گوست 2۰2۰ تا سپتامبر 2۰22 انجام شده بود،  کورتاج بین آ
 BT، EE، Globant، LG، Microsoft، NVIDIA، شرکت های
 Okta، Revolut، Rockstar Games، Samsung، Ubisoft، Uber

و Vodafone را هدف قرار می داد.
نفر دوم از اعضای LAPSUS$، یک نوجوان ۱7ساله که نامش 
کانون اصلاح و  فاش نشده است و به ۱۸ ماه بازداشت در 
تربیت، شامل سه ماه نظارت و مراقبت شدید محکوم شد. او 
به کلاه برداری، نقض قانون جرائم رایانه ای و باج گیری محکوم 
شده است. هر دو متهم ابتدا در ژانویه 2۰22 دستگیر و سپس 

تحت نظارت آزاد شدند.
از اقدامات مهاجمان، به حملات تعویض سیم کارت برای کنترل 
حساب های قربانیان و نفوذ به شبکه های هدف و همچنین 
استفاده از یک کانال تلگرامی برای اطلاع رسانی عملیات خود و 

اخاذی از قربانیان می توان اشاره کرد.
گاه پلیس شهر لندن گفت: »این  آماندا هورسبورگ، رئیس کارآ
پرونده نمونه ای از خطراتی است که می تواند جوانان را هنگام 
آنلاین بودن تحت تأثیر قرار داده و عواقب جدی برای آن ها به 

همراه داشته باشد«.
thehackernews :منبع

یک شیوه دست کاری به منظور سوءاستفاده از گوشی 
بر را  کشف شده است که به بدافزار اجازه می دهد تا کار
به صورت بصری فریب دهد که تصور کند آیفون او در حالت 
قفل است. درحالی که دستگاه های iOS با حالت قفل دارای 
سطح حمله کوچک تری هستند، بسیار مهم است که به یاد 
داشته باشید که حالت قفل از اجرای بدافزار پس از در معرض 
خطر قرار گرفتن دستگاه جلوگیری نمی کند. درواقع حالت 
قفل، بدافزاری را که پیش تر نصب شده است شناسایی 
نکرده، به عنوان نرم افزار آنتی ویروس عمل نمی کند و تأثیری 
در جلوگیری از جاسوسی از دستگاهی که پیش تر به آن نفوذ 
شده است، ندارد. درواقع، اثربخشی آن در محدود کردن 
تعداد نقاط ورودی است که مهاجم می تواند پیش از وقوع 

حمله از آن ها سوءاستفاده کند.
کنش به افزایش  در سپتامبر 2۰22 اپل حالت Lockdown را در وا
کمپین های حملات سایبری در سراسر جهان اجرا کرد. این 
راهبردی نیرومند است زیرا هرچه کد کمتری را در معرض دید 
قرار گیرد، مهاجمان فرصت های کمتری برای سوءاستفاده از 
نقاط ضعف دستگاه دارند. هنگامی که حالت قفل فعال می شود 
برخی از فرمت های فایل، بیشتر به دلیل سابقه سوءاستفاده 
دیگر پشتیبانی نمی شوند. همچنین ویژگی هایی مانند امکان 
پیش نمایش URLهای دریافتی از طریق پیام ها، خاموش 
کردن آلبوم های مشترک، توقف نصب نمایه پیکربندی و مسدود 
کردن ثبت نام در نرم افزار مدیریت دستگاه همراه )MDM( را 

خاموش می کند.
اپل اعلام کرد برای کاهش سطح حمله ای که به طور بالقوه 
می تواند توسط نرم افزارهای جاسوسی بسیار هدفمند مورد 
سوءاستفاده قرار گیرد، برخی از برنامه ها، وب سایت ها و ویژگی ها 
به شدت ازنظر امنیتی محدود شده اند و برخی نیز ممکن است 

اصلاً در دسترس نباشند.
cybersecuritynews :منبع

امواج الیوت
یم بورس بیاموز

ـــوره قـــوس الکتریکـــی، الکتریســـیته  در واحـــد ک
ــب DRI و  ــردن ترکیـ ــرای ذوب کـ ــیلی بـ غیرفسـ
ــذاب  ــولاد مـ ــد فـ ــولادی و تولیـ ــای فـ قراضه هـ
اســـتفاده خواهـــد شـــد. در فراینـــد ذوب، کربـــن 
نقش مهمـــی در کاهـــش مصرف برق، تشـــکیل 
ســـرباره بـــا خـــواص حفاظتـــی در روی فـــولاد 

مـــذاب و امـــکان تبدیـــل آهـــن بـــه فـــولاد دارد

   تهیه کننده: واحد تحقیق و توسعه

H2 Green Steel معرفی پروژه کارخانه صنعتی فولاد سبز

   تهیه کننده:امور سهام و مجامع
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فعالیت هایی برای سالمندان 
با بینایی کم

 اجتمـــــا             عـــــــی

ابزارهای کمک شنوایی 
می توانند باعث افزایش طول عمر افراد شوند

بهبود زخم های بدن به درک ما از گذر زمان 
وابسته است

که دچار  کالیفرنیای جنوبی دریافته اند بزرگسالانی  پژوهشگران دانشگاه 
کاهش شنوایی شده اند و مرتباً از وسایل کمک شنوایی استفاده می کنند، 
استفاده  وسایل  این  از  و  دارند  شنوایی  مشکل  که  کسانی  به  نسبت 
نمی کنند ۲۴ درصد ریسک مرگ ومیر کمتر دارند. این پژوهشگران بررسی 
کمک شنوایی می تواند باعث شود  که چرا استفاده از ابزارهای  نکرده اند 
افراد بیشتر عمر کنند. با این حال، به پژوهش های دیگری نشان می دهد 
استفاده از این وسایل با افسردگی و زوال عقل کمتر رابطه دارد. 

گذشت  که درک ما از  کنند  دانشمندان برای اولین بار توانستند ثابت 
مطالعه  این  درحالی که  بگذارد.  تأثیر  زخم ها  بهبود  بر  می تواند  زمــان 
مقدماتی است، راه را برای درک بهتر ارتباط ذهن و بدن و نقش آن در 
درمان، مدیریت درد و موارد دیگر باز می کند. محققان دانشگاه هاروارد 
از طریق گزارش دهی در خانه و جلسات آزمایشگاهی کنترل شده دریافتند 
که التهاب پوستی در افرادی که گذر زمان بیشتری را از زمان ایجاد زخم 
احساس کردند، به طور قابل توجهی کاهش یافته است. 

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران گرامی 
داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله مهدی قاسمی شاغل 
در آهن سازی در غم درگذشت پدر،  حمید امامی شاغل در 
مجتمع فولاد سبا  و جعفر شهبازی  شاغل در تعمیرگاه مرکزی 
در غم درگذشت برادر و  علی بهرامی شاغل در حسابداری 

مشتریان در غم درگذشت همسر به سوگ نشستند.
همچنین همکار بازنشسته شادروان حمیدرضا مستاجران 

دار فانی را وداع گفت و به دیار حق شتافت.
محضر  به  را  جبران ناپذیر  ضایعه  و  جانکاه  غم  این 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای آنان 

علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی

خانواده 

گر دنبال کننده مجموعه مطالب »کار تیمی« بوده اید،  ا
می دانید که ایده های جالبی در خصوص کار تیمی طی 
ک گذاشته شده است،  هفته های گذشته به اشترا
در قسمت پنجم از این مبحث، نگاهی به یکی دیگر از ابعاد کار تیمی 
خواهیم داشت. »تأثیر فرهنگ سازمانی بر کار تیمی« موضوع مورد 

بحث این نوشتار خواهد بود.  
به خاطر دارید که در تعریف کار تیمی گفتیم به تلاش همدلانه گروهی از 
افراد برای رسیدن به یک هدف مشترک یا تکمیل یک فرایند برای تحقق 
این هدف کار تیمی گفته می شود. در این تلاش، هر کس با ایفای نقش 
منحصربه فرد خود، ارزش افزا و تکمیل کننده نقش دیگران است. ارتباطات 
رکن اصلی در مسیر خلق ارزش کار تیمی معرفی شد و اما فرهنگ که 
مجموعه ای از ارزش ها، باورها، نگرش ها و رفتارهای مشترک یک سازمان 
است و نحوه همکاری و تعامل اعضا را تعیین می کند، در واقع شیوه ای 
است که ما در سازمان فکر می کنیم، رفتار می کنیم و تجمیعی است از آنچه 

در محیط اتفاق می افتد. فرهنگ سازمانی می تواند تضعیف کننده و یا 
تقویت کننده کار تیمی باشد. تیم های مختلف درون شرکت می توانند 
فرهنگ متفاوتی را بروز دهند، اما آن ها به طورکلی تحت تأثیر فرهنگ 

شرکت هستند.
فرهنگ خوب می تواند تسهیل کننده همکاری و ارتباطات افراد با 
ک گذاری دانش را متأثر می سازد و حمایت را  یکدیگر باشد؛ به اشترا
بهبود می بخشد. فرهنگ می تواند به مثابه یک شبکه ایمنی عمل کند 
که جسارت پرسیدن پرسش خوب را در تیم ها به افراد می دهد و باعث 
می شود افراد مبتنی بر تحلیل های واقع بینانه با اعتمادبه نفس صحبت 
کنند و با پذیرش چالش ها، ضمن پاسخ گویی، حرکت به سمت آینده بهتر 
را جهش دهند. با تضعیف فرهنگ، به قوانین دقیق، سخت و دست وپا 
کم نیست. با برخورداری از  گیر نیازمندیم و درنهایت احساس خوب حا
فرهنگ قوی، اعتماد وجود دارد و افراد کار خود را می دانند و درست انجام 

می دهند و یک محیط خودگردان با انگیزه های درونی ایجاد می گردد.

امروزه پدر و مادرهای رویکرد مسئولانه تری نسبت 
به تربیت فرزند خود دارند، امری که روانشناسان 
را خوشحال می کند؛ اما حتی مسئولیت پذیرترین 
پدر و مادرها هم به طور کامل از اشتباه کردن مصون نیستند. مثلاً 
استفاده از برخی جملات فکرنشده می تواند بر سلامت روان فرزند 

تأثیر منفی بگذارد.
۱- »تو خیلی قشنگی«  

روانشناسان توصیه می کنند توجه دختران را بر زیبایی شان متمرکز نکنید. 
چون ممکن است در بزرگسالی این تصور را پیدا کنند که ظاهر مهم ترین 

چیز است و هر نقص ظاهری جزئی ای را برای خودشان بزرگ کنند. 
۲- »من سن تو خیلی بهتر بودم«  

گر این  ک است. به علاوه، ا مقایسه شدن همیشه برای بچه ها دردنا
مقایسه نه با قوم وخویش یا دوست و همسایه، بلکه با پدر و مادر خودشان 
مقایسه شوند، این رنج بسیار بیشتر می شود. مقایسه مکرر فرزند را دچار 
اضطراب می کند، اعتمادبه نفسش را پایین می آورد و می تواند حتی باعث 

فاصله گرفتن او از والدینش شود.
۳- » اونجا نرو! خطرناکه!«  

اضطراب و نگرانی والدین برای فرزند خود امری طبیعی است. بااین حال، 
تلاش برای محافظت از فرزند خود در مقابل همه چیز و مراقبتگری بیش 
از اندازه می تواند فرزند را دچار »سندرم پیتر پن« کند. معمولاً افراد بالای 
3۰ سال به این سندرم دچارند که عمده آن ها هم مرد هستند. این افراد 
در برابر بزرگ شدن مقاومت می کنند و همچون کودکان، بی ثبات و 
احساساتی اند و رفتارهای بچگانه ای دارند. تشکیل خانواده برای این 
افراد دشوار است و علاقه ای به بچه دار شدن و برعهده گرفتن مسئولیت 

آن ها ندارند.
۴- »البته که آره!«  

نه گفتن به فرزند خود کار بسیار دشواری است، اما راضی نگه داشتن 
همیشگی او هم گاهی از مخالفت کردن بدتر است. تربیت آسان گیرانه 
در نهایت هم به فرزند آسیب خواهد زد و هم به والدین. تحقیقات نشان 
داده این رویکرد به شکل غیرمستقیم سبب می شود فرزند در آینده با افراد 
نامناسبی ارتباط برقرار کند و تحت تأثیر آن ها ممکن است به دردسر بیفتد 

و حتی مرتکب جرم شود.
5- »تو از اون خیلی بهتری.«

بچه حرف های بزرگ ترها را باور می کنند. به همین دلیل است که نباید 

در تعریف و تمجید از فرزند خود زیاده روی کنید و به او بقبولانید که فردی 
استثنایی است، حتی به هدف انگیزه بخشی برای او. چون والدین با این 

کار ممکن است فرزند خود را خودشیفته بار آورد.
۶- »دیدی گفتم این طوری می شه!«  

کید بر اینکه شما نتیجه تصمیم و ایده فرزندتان را از قبل می دانستید،  تأ
هیچ فایده ای برای فرزندتان ندارد. فرزندتان باید یاد بگیرد که از تجربیات 
گر در چاله آب بپرد، لباس هایش خیس  خودش استفاده کند. مثلاً اینکه ا
می شوند و سردش می شود. به جای نشان دادن اینکه از عاقبت کار باخبر 
بودید، فرزندتان را به خاطر گرفتن تصمیمات درست و غلبه بر مشکلات 

تحسین کنید.
۷- »من این طوری بزرگ شدم، مشکلی هم پیدا نکردم.«  

پدر و مادرهای ما شیوه های خودشان را برای تربیت ما داشتند. اما 
این بدان معنی نیست که ما هم باید فرزند خود را به همان روش تربیت 
کنیم. شما نباید بدون توجه به نیازهای فرزندتان، دنباله روی شیوه های 
تربیتی ای شوید که از گذشته وجود دارند. فراموش نکنید که هرکسی 
منحصربه فرد است و نمی توان برای همه از یک شیوه واحد استفاده کرد.

۸- »من خیلی چاقم. باید رژیم بگیرم.«  
همه ما گاهی احساس کمبود اعتمادبه نفس می کنیم و نمی توانیم کسی 
که دلمان می خواهد را در آینه ببینیم. اما برای فرزند، والدینش همیشه 
بهترین اند. بنابراین وقتی جلوی فرزندتان درباره نقص های ظاهری تان 
صحبت می کنید، نه تنها خودتان را در چشم او پایین می آورید، بلکه طرز 

فکری اشتباهی هم در فرزندتان درباره ظاهر خودش به وجود می آورید.
  9- »اون رو نخور. چاق شدی.«

در بحث اضافه وزن و محدودیت های غذایی مرتبط با آن، بسیار بهتر 
است که تمرکز خود را بر روی مزه غذاها و فواید سالم خوری بگذارید، تا 
مضرات مصرف غذای ناسالم. مثلاً اینکه بگویید »سبزی خیلی خوشمزه 
خ کرده فقط چاقت می کند«  است« از اینکه بگویید »سیب زمینی سر
بسیار بهتر به نظر می رسد. یادآوری اضافه وزن داشتن فرزندتان به او به 
اعتمادبه نفسش صدمه می زند و می تواند او را در بزرگسالی گرفتار پرخوری 

و دیگر اختلالات غذایی کند.
۱۰- »ولت می کنم میرم!«  

بسیاری از اوقات وقتی بچه ای در برابر رفتن به جایی مقاومت می کند، 
از والدین می شنویم که می گویند: »باشد تو بمان، من می روم!«. تهدید 
مداوم به رها کردن، کودک را می ترساند و باعث می شود این حس را پیدا 

کند که هیچ محافظ و پناهی ندارد. این رفتار می تواند حس دل بستگی 
کودک نسبت به والدینش را به عنوان مرکز امنیت از میان ببرد. به جای این 
کار، سعی کنید توجه فرزند نافرمان خود را به یک چیز جالب جلب کنید یا 
از او بخواهید سگ ها یا پرنده هایی که در مسیرتان به مقصد موردنظر 

وجود دارد را بشمارد.
۱۱- »این کار رو نکن!«  

متأسفانه جمله »این کار را نکن« کمکی به کودک برای اصلاح رفتارش 
نمی کند. فرزندتان با شنیدن این جمله دست از پریدن در چاله آب 
یا دویدن در جای شلوغ برنمی دارد. بهتر است تمرکز خود را بر روی 
جملاتی بگذارید که پیام منفی ای ندارند و برای محقق شدن هدفی که 
مدنظر دارید همکاری کنید. مثلاً به جای اینکه بگویید »در چاله آب نپر« 
می توانید بگویید »دور چاله برو« و حتماً هم از کلمه »لطفاً« استفاده کنید 

و خودتان هم آن کار را انجام دهید. 
۱۲- »تو دیگه بچه بزرگی شدی. نباید از چیزی بترسی.«  

ترس امر منطق برداری نیست و حتی بزرگ ترها هم گاهی از چیزهایی 
می ترسند. لازم به گفتن نیست که بچه های کوچک به خوبی با این حس 
آشنا هستند. بچه ها ترس های مختلفی دارند که بعضی از آن ها برای 
بزرگ ترها خنده دار به نظر می رسد، اما معنایش این نیست که باید آن ها را 
نادیده بگیریم. با گفتن یک جمله فکر نشده به فرزند خود نشان می دهید 
که احساساتش را بی ارزش شمرده اید. به جای آن، با فرزندتان همدلی و 

از او حمایت کنید.
۱۳- »وضعیت مالی مون به تو مربوط نیست«  

صحبت کردن درباره مسائل مالی برای بسیاری از والدین موضوعی دشوار 
و حساس است. بسیاری از اوقات، پدر و مادرها ترجیح می دهند به فرزند 
خود توضیح ندهند که چرا نمی توانند اسباب بازی ای را برایش بخرند یا او 
را به شهربازی ببرند. اما باید این کار را انجام دهند. بچه ها چیزهای زیادی 
را متوجه می شوند، اما ممکن است تلقی نادرستی از مشکل پیدا کنند و 

به خاطر نبود پول احساس گناه کنند.
باورهای نادرست می توانند تا دوران بزرگسالی فرزند ادامه پیدا کنند و او را 
تبدیل به فردی معتاد به کار کنند که صرفاً پول پس انداز می کند و از خرج 
کردن آن می ترسد. یا برعکس، ممکن است تبدیل به فردی ولخرج شود 

که نمی تواند دست از هدر دادن پول هایش بکشد.
www.migna.ir :منبع
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روز بازنشستگی :  ۱۴۰2/۰6/3۰

امین اله  ملک زاده
تعمیرگاه ریخته گری مدوام

روز بازنشستگی :  ۱۴۰2/۰6/3۰

علی  یزدانی دهنوی
 آماده سازی محصولات نورد گرم

روز بازنشستگی :  ۱۴۰2/۰6/3۰

سعید  مداحی
تولید و تعمیرات  مواد رسانی سبا

روز بازنشستگی :  ۱۴۰2/۰5/3۰

بازنشستگان فولاد 

احتمالاً زمانی که به فعالیت هایی برای سالمندان با   
بینایی کم می اندیشید، ممکن است به نظر برسد هیچ انتخاب 
و راهی وجود ندارد، اما ما در این مقاله فهرستی از ایده هایی 
جالب برای سالمندان با بینایی کم ارائه می کنیم که می توانید 

با توجه به شرایط سالمندتان از بین آن ها انتخاب کنید.
1. گوش دادن به موسیقی 

یکی از ساده ترین و آرامش بخش ترین برنامه ها جهت سرگرمی 
سالمندان نابینا و یا کم بینا، گوش دادن به موسیقی است. 
موسیقی چیزی است که همه افراد می توانند از آن لذت ببرند. 
موسیقی برای سالمندان مزایای زیادی دارد. امروزه با توجه به در 
دسترس بودن موسیقی های آنلاین، می توان به راحتی موسیقی 
موردنظر را انتخاب و به آن ها گوش سپرد. پخش موسیقی قدیمی 
برای سالمندان که با آن ها خاطره دارند، برای آن ها لذت بخش 
خواهد بود. گوش دادن به موسیقی می تواند بسیار لذت بخش 
باشد، اما برای افزودن فعالیت های بدنی، می توان همراه با گوش 

کردن به موسیقی، حرکات ورزشی نیز انجام داد. 
2. ورزش

ممکن است ورزش کردن برای سالمندان کم بینا به نظر کمی 
عجیب بیاید، اما ورزش از ایده هایی جالب برای سالمندان کم بینا 

است و می تواند روحیه آن ها را تقویت کند.
3. خواندن داستان برای آن ها و گوش دادن به کتاب صوتی

همه انسان ها گوش کردن به یک داستان خوب را دوست دارند و 
از آن لذت می برند، گوش کردن به داستان و کتاب صوتی ازجمله 
که برای آن ها  برنامه هایی جهت سرگرمی سالمندان است 
گر می خواهید برای آن ها داستان بخوانید  لذت بخش است. ا
در نظر داشته باشید که سعی کنید با تنظیم صدای خود برای 
داستان ریتم ایجاد کنید. همچنین می توانید از نرم افزارهای 

موجود برای گوش دادن به کتاب های صوتی استفاده کنید. 
۶. انواع بازی ها

بازی ها ازجمله فعالیت هایی برای سالمندان است که می تواند 
روحیه آن ها را کاملاً عوض کند. بهتر است بازی هایی را برای آن ها 
در نظر بگیریم که فعالیت های جسمانی زیادی نداشته باشد تا از 
آسیب زدن به آن ها جلوگیری کنیم. می توانید برای انجام برخی 
بازی ها به آن ها کمک کنید و یا فرد کمک کننده ای در کنار آن ها 
قرار دهید اما آن ها فرایند بازی را پیش ببرند. این بازی ها ازجمله 
برنامه هایی جهت سرگرمی سالمندان هستند که در ایجاد حال 

مثبت و تغییر روحیه بسیار تأثیرگذار است.
ممکن است هنگامی که سالمندان دچار برخی ضعف ها و 
ناتوانایی های جسمانی می گردند، تصور کنند که زندگی برای 
آن ها تمام شده است و روحیه خود را کاملاً از دست بدهند، اما این 
تضعیف روحیه می تواند آسیب های جدی دیگری را برای آن ها 
به همراه داشته باشد؛ بنابراین باید سعی کنیم تا فعالیت هایی 
برای سالمندان در نظر بگیریم و و خودمان نیز به آن ها در انجام 
فعالیت ها کمک کنیم و با آن ها همراه شویم تا روحیه خود را حفظ 

کنند و بتوانند از ادامه زندگی خود لذت ببرند.
  mehrmandan.com :منبع 

موفقیت فرزند یکی از کارکنان 
در عرصه فرهنگی

موفقیت

مهدی جلالی فرزند همکار گرامی بهروز جلالی ،شاغل در 
واحد نسوز، در مسابقات قرآن عترت و نماز شهرستان نجف آباد  

در رشته قرائت تحقیق موفق به کسب رتبه اول شد.

مهدی جلالی

شادروان حمیدرضا مستاجران
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 ورزش             

تیم ملی فوتبال ایران در جام ملت های آسیا با 
تیم های هنگ کنگ، فلسطین و امارات هم گروه شده 
است و کارش را برای صعود از گروه از روز یکشنبه 2۴ 

دی ماه شروع خواهد کرد.
تیم فولاد مبارکه با 5 بازیکن بیشترین تعداد ملی پوش را در لیست 
27 نفره تیم ملی برای جام ملت های آسیا دارد و بازیکنان این تیم 
بیش از همه نظر مثبت و مساعد سرمربی تیم ملی، امیر قلعه نویی را 

جلب کرده اند.
گردان ژوزه مورایس، 5 بازیکن را به تیم ملی دعوت  قلعه نویی از بین شا
کرده است. پیام نیازمند، رامین رضاییان، آریا یوسفی، رضا اسدی و 
شهریار مغانلو 5 بازیکنی هستند که از تیم اصفهانی بین ملی پوشان 

گر مشکل سردار آزمون برای حضور در تیم  حضور خواهند داشت. البته ا
ملی حل نمی شد حضور جواد حسین نژاد نیز به عنوان ششمین بازیکن 

فولاد مبارکه سپاهان در تیم ملی قطعی بود.
دومین تیم با بیشترین نماینده بین ملی پوشان پرسپولیس است که 
سه نماینده دارد و در صورت عدم مصدومیت مرتضی پورعلی گنجی 
احتمالاً این تعداد نفرات به ۴ نفر افزایش می یافت. علیرضا بیرانوند، 
محمدحسین کنعانی زادگان و مهدی ترابی سه بازیکن پرسپولیس بین 
ملی پوشان هستند تا سرخ های پایتخت پس از فولاد مبارکه سپاهان 

دومین تیم پرنماینده باشند.
پس ازاین دو تیم استقلال قرار دارد که دو بازیکنش به تیم ملی دعوت شده 
ک آتن است.  و نکته جالب برابری نمایندگان دعوتی آبی ها با تیم ملی با آ ا

سید حسین حسینی و روزبه چشمی نمایندگان آبی تیم ملی خواهند 
ک هم احسان حاج صفی و میلاد محمدی دعوت  بود و از تیم یونانی آ ا
ک با دو نماینده پس از سپاهان و پرسپولیس  شده اند تا استقلال و آ ا

قرار بگیرند.
اما سایر تیم ها همگی یک بازیکن در تیم ملی دارند. بین تیم های لیگ 
کتور با دعوت کاپیتان خود شجاع خلیل زاده و گل گهر با دعوت  برتری ترا
مدافع جوانش سامان فلاح یک بازیکن دارند تا قلعه نویی فقط از پنج 
کتور و گل گهر  تیم لیگ برتری یعنی سپاهان، پرسپولیس، استقلال، ترا

بازیکن دعوت کرده باشد.
نکته دیگر اینکه ۱۴ بازیکن دعوت شده از تیم های غیر ایرانی هستند 

تا تعادل نسبی بین دعوت از لژیونرها و غیرلژیونرها حفظ شده باشد.

حریف  فولاد مبارکه سپاهان 

در جام حذفی مشخص شد

زما؟ش

قرعه کشی مرحله یک شانزدهم نهایی جام حذفی   
فوتبال برگزار شد.

بـه گـزارش روابـط عمومـی باشـگاه فـولاد مبارکـه سـپاهان، 
قرعه کشـی مرحلـه یـک شـانزدهم نهایـی جـام حذفـی فوتبـال 

برگـزار شـد.
بـر همیـن اسـاس شـمس آذر قزویـن حریـف سـپاهان در ایـن 
مرحلـه از جـام حذفـی شـد؛ ایـن دیـدار در نقش جهـان برگـزار 

خواهـد شـد.

AFC زمان و مکان دیدار  فولاد مبارکه سپاهان و الهلال  
را مشخص کرد

تیرانداز  فولاد مبارکه سپاهان سهمیه المپیک پاریس را کسب کرد

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، تیم فوتبال سپاهان 
در مرحله یک هشتم لیگ قهرمانان آسیا با تیم الهلال عربستان دیدار 
خواهد کرد. بر همین اساس کمیته مسابقات کنفدراسیون فوتبال آسیا با 
ارسال نامه ای زمان و مکان دور حذفی بازی های آسیایی را اعلام کرد. 
به این ترتیب طبق اعلام AFC دیدار رفت ۲۶ بهمن ماه ساعت ۳۰: ۱۹ در 
ورزشگاه نقش جهان اصفهان و بازی برگشت ۳ اسفندماه ساعت ۲۱ در 
ورزشگاه ملک فیصل بن فهد ریاض برگزار می شود.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، در ادامه 
رقابت های تیراندازی قهرمانی آسیا که به میزبانی اندونزی برگزار 
شد، ملی پوشان کشورمان در تفنگ بادی زنان در خط آتش قرار 
گرفتند که فاطمه امینی موفق شد با قرار گرفتن در رده هفتم مرحله 
مقدماتی راهی فینال شود. در این مرحله فاطمه امینی، تیرانداز 
سپاهانی تیم ملی عنوان ششم را کسب کرد و به سهمیه المپیک 
پاریس دست یافت.

 ورزش              ورزش             

خبــــــر کوتاه

سی و یکمین همایش ورزش صبحگاهی »سه شنبه های 
تندرستی« با هدف ترویج فرهنگ ورزش و سلامتی نزد 

کارکنان، جنب استخر داخلی شرکت برگزار شد.
به گــزارش واحد امــور ورزش، ایــن برنامه که با اســتقبال گــرم همکاران 
روبــه رو شــده اســت، روزهــای سه شــنبه هــر هفتــه بــا حضــور مربیــان 

مجــرب ورزشــی اجــرا می شــود. 
ورزشکاران و علاقه مندان به سلامتی می توانند در این همایش که 
روزهای سه شنبه هر هفته از ساعت ۰7:35 صبح آغاز می شود، شرکت 
کنند. برنامه های این همایش در محیطی پرانرژی، شامل حرکات 

کششی و نرمشی اجرا می شود.

برگزاری سی و یکمین همایش ورزش 
صبحگاهی »سه شنبه های تندرستی«

بیشترین اعتماد قلعه نویی
 به طلایی پوشان فولاد مبارکه سپاهان

 ورزش              ورزش             

موفقیت

ماهان امیـری، فرزند همـکار گرامی محمدتقـی امیری،   
شاغل در واحد حسـابداری، در مسابقات کشتی جام پهلوان 
کوچـک در اسـتان اصفهـان در رده سـنی خردسـالان به کسـب 

عنوان نخست نائل شد.
ثنا راعی، فرزند همکار گرامی محمدمهدی راعی، شاغل   
در نورد سرد، در مسابقات شطرنج قهرمانی بانوان اصفهان در 

رده سنی ۱6 سال به کسب مقام اول نائل شد.
سـید ابوالفضـل رفیعیـان، فرزنـد همـکار گرامـی سـید   
حسـین رفیعیـان، شـاغل در واحـد قراردادهـای حمل ونقـل و 
بهینه سازی تولید، در اولین دوره مسابقات قهرمانی بودوگیوکو 
شسـن کاراته اسـتان اصفهان در بخش کاتا انفرادی رده سـنی 

نوجوانان به دریافت کمربند زرد و کسب عنوان اول نائل شد.
فاطمه سلطانی، فرزند همکار ارجمند محمد سلطانی،   
کیوروکـی شهرسـتان  شـاغل در آهن سـازی در مسـابقات 

نجف آباد، در رده سنی نونهالان به کسب عنوان اول نائل شد.

ماهان امیری

ثنا راعی

سید ابوالفضل رفیعیان

فاطمه سلطانی

موفقیت کارکنان و خانواده آنان در 

عرصه های ورزشی

نفرات برتر

نوید بابائی 
فرزند همکار  گرامی مهدی بابائی

شاغل در  فولاد سبا
کادمی  والیبال پایگاه پردیس آ

سحر سعیدی 
فرزند همکار  گرامی محمد علی  سعیدی 

شاغل در   فولادسازی
کادمی  والیبال پایگاه پردیس آ

دانیال غلامی
فرزند همکار  گرامی مجید  غلامی 

شاغل در   آتش نشانی 
کادمی والیبال پایگاه صفاییه آ

دینا رفیعی
فرزند همکار  گرامی حمزه علی رفیعی

شاغل در   ترابری سبک
کادمی والیبال پایگاه صفاییه آ

فاطمه قاسمی 
فرزند همکار  گرامی مهدی  قاسمی

شاغل در  آزمایشگاه محصول 
کادمی شنای استخر رویاهای آبی شهرضا آ

شاهان همایی
فرزند همکار  گرامی امیر  همایی

شاغل در   برنامه ریزی و کنترل تولید
کادمی ژیمناستیک دانشگاه آ

آرمیتا سادات کاظمی 
فرزند همکار  گرامی  سید مرتضی کاظمی

شاغل در   فولاد سبا
کادمی ژیمناستیک سالن حجاب دانشگاه اصفهان آ

سپهر غنی 
فرزند همکار  گرامی بهرام  غنی

شاغل در   واحد نسوز
کادمی والیبال پایگاه فردوس  آ

محمدرضا فرهمند
فرزند همکار  گرامی غلامرضا فرهمند

شاغل در   فولادسازی 
کادمی  شنای استخراسپینر و تختی آ

پویا جمالی
فرزند همکار  گرامی  روح الله  جمالی

شاغل در   فو لادسازی
کادمی واترپلو پایگاه فردوس  آ

رادین رجایی 
فرزند همکار  گرامی  مسعود رجایی

شاغل در   ایریسا
کادمی  شنای  پایگاه فردوس آ



امام محد باقر )علیه االسلام(:
فضیلتی چون جهاد نیست و جهادی چون مبارزه با هوای 

نفس نیست.
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

آسمان شب یکم رجب سال ۵7 هجری،   
در انتظار طلوع ستاره درخشان دیگری است. 
ک و گران  ســتارگان به دنیا آمدن گوهــر تابنــا
بهایی را لحظه شماری می کنند. ســتاره ای از 
ک، کــه تاریکیِ  ســتارگان ولایت، ســتاره ای پا
ابرهــای پلیــدی را خواهــد شــکافت و زمین و 
زمینیان را از درخشش خود بهره مند خواهد 

کرد.
کنیه اش  )علیه السلام(  محمدباقر  امام 
« است. پدر بزرگوارش امام سجاد  »ابوجعفر
)علیه السلام( و مادر گرامی اش »ام عبدالله« 
دختر امام حسن مجتبی )علیه السلام( است و 
از این جهت، نخستین کسی بود که هم از نظر 
پدر و هم از نظر مادر فاطمی و علوی بوده است.

کر  ، شا : باقر القاب شریف ایشان، عبارت اند از
« است. در  و هادی که مشهورترین آن ها »باقر
کمان اموی به  دوران امام باقر )علیه السلام(، حا
دلیل تعارضات داخلی از نهضت عظیم علمی 
آن حضرت غافل بودند، ولی این به معنای در 
امان بودن آن امام نیست، بلکه حجم وسیعی از 
روایات گویای اوضاع خشونت آمیز آن دوره و ظلم 
کمان وقت نسبت به دین، مسلمانان  و تجاوز حا
و امام آنان است؛ به گونه ای که امام )علیه السلام( 
بارها تقیه می کرد و سرانجام نیز بر سر تعارضات 
مبنایی با نظام خلافت ظالمانه، توسط هشام 

به شهادت رسید.

سوم رجب ســالروز شــهادت حضرت   
ک رســول  امام علــی النقــی )ع( از نــوادگان پا
گرامی اسلام )ص( است. آن حضرت در سال 
212 هجری قمــری در نزدیک شــهر مدینه به 
دنیا آمد و تحت راهنمایی های پدر بزرگوارش 

امام جواد )علیه السلام( قرار گرفت.
، عهــده دار امامــت  ایشــان بعــد از رحلــت پــدر
و رهبــری جامعــه اســلامی شــد. یکــی از القــاب 
مشهور امام علی النقی )ع( - »هادی« به معنای 

هدایت کننده بود.
ک اسلام  امام هادی )ع( در معرفی سیمای تابنا
راســتین تلاش بســیار کرد. یکی از کارهای مهم 
امــام هــادی )ع( حفــظ خــط فکــری و فرهنگی 
تشــیع و جلوگیری از القائات مخالفان بود. این 
گردان برجســته و تشکیل  کار نیاز به تربیت شــا
حوزه علمیه و تدریس فقه و عقاید اصول اسلامی 
داشت که در عصر امام علی النقی )ع( نیز ادامه 
گردان برجسته ای همچون  یافت. آن حضرت شا
حضرت عبدالعظیم حسنی، ابن سِکیّت اهوازی، 
اسماعیل بن مهران، ابوهاشم جعفری و جعفر 
بن ســهیل را تربیت کــرد و حــوزه علمــی فعال و 

پرتلاشی به وجود آورد.
آن امام بزرگوار، در تحکیم و استواری فقه و عقاید 
و فرهنگ تشیع، همت جدی داشت و کتبی نیز 
در این زمینه نگاشــت، از قبیل رســاله ای در ردّ 
جَبر و تفویض، رساله ای در اثبات عدل و المنزلهُ 

بین المنزِلتَین و رساله ای در احکام دین.

دکتر کمال الدین جناب در سال 12۸7   
هجری شمسی در شهر اصفهان به دنیا آمد. 

او تحصیلات ابتدایی خود را در مدرسه گلبهار و 
تحصیلات متوسطه خود را زیر نظر ضیاءالدین 
جناب در دبیرستان صارمیه به پایان رساند. 
)۱3۰5 ه.ش( سپس یک سال به تدریس پرداخت 
و سپس به تهران رفت و در دارالمعلمین تهران زیر 
نظر محمود حسابی به مدت سه سال در رشته 
فیزیک تحصیل کرد، ولی هم زمان سرپرست 
آزمایشگاه های فیزیک و شیمی بود. وی پس از 
پایان دوره سربازی در سال ۱3۱2 هجری شمسی 
جهت ادامه تحصیل به فرانسه اعزام رفته و از 
دانشگاه نانسی نیز در زمان کوتاهی دانشنامه 
فیزیک و ریاضی دریافت کرد و در دانشگاه سوربن، 
دوره لیسانس شیمی را نیز گذرانید و عازم آمریکا 
شد در آمریکا زیر نظر میلیکان فیزیک دان 
که در سال ۱۹23 به دریافت جایزه  برجسته )

نوبل نائل آمد( ادامه تحصیل داد.
پس از دریافت درجه دکترا در فیزیک هسته ای، 
به ایران برگشت و به عنوان دانشیار دانشکده 
علوم به تدریس فیزیک پرداخت )۱3۱6 هجری 
شمسی( و از همان زمان با ایجاد و تأسیس 
آزمایشگاه فیزیک اتمی به پژوهش در فیزیک 
هسته ای و تربیت کارشناس اتمی مبادرت ورزید. 
وی به عنوان نماینده ایران در اولین کنفرانس 

بین المللی اتم برای صلح شرکت نمود.

میلاد امام محمد 
باقر )علیه الاسلام(

شهادت حضرت 
امام علی النقی )ع(

ح در متن( جدولانه )جدول شر
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مرتضی ساده میری، فرزند رضا، سال 13۴۰ 
جهان  این  روی  به  را  دیدگانش  ایلام  شهر  در 
کی گشود و موجب چشم روشنی خانواده اش  خا
گردید. خانواده ای که از شوهان به ایلام مهاجرت 
گزیده بودند. ساده  کرده و در این شهر سکونت 
تحصیلات  و  رفت  مدرسه  به  ایلام  در  میری 
ابتدایی، راهنمایی و متوسطه را در ایلام گذراند. 
جهاد  به  متوسطه،  تحصیلات  پایان  از  پس 
اسلامی  انقلاب  پیروزی  از  پس  که  سازندگی، 
به منظور عمران و آبادانی کشور ایجاد شده بود، 
صرف  را  گران بهایش  عمر  از  مدتی  و  پیوست 
زندگی  روستاها  در  که  مردمانی  به  خدمت 
که این نهاد را ترک  می کردند نمود. دیری نپایید 
در  بتواند  تا  آورد  روی  پاسداران  سپاه  به  و  کرد 

سنگری دیگر خدمت کند.
تحمیلی  جنگ  وقوع  با  هم زمان  ساده میری 
به عضویت سپاه پاسداران ایلام درآمد و در شمار 
فرمانده  به عنوان  نخست  گرفت.  قرار  رزمندگان 
دسته، کار خود را در گردان 5۰3 شهید بهشتی آغاز 
کرد و به تدریج کاردانی و توانمندی خود را بروز داد. 
ساده میری در زمان جنگ در عملیات های والفجر 5، 
والفجر ۹، کربلای ۱، کربلای ۴، نصر ۴، نصر ۸، و والفجر 
۱۰ شرکت کرد. در خیلی از این عملیات ها، سمت 

فرمانده گروهان، جانشین فرمانده گردان و فرمانده 
گردان را عهده دار بود. بارها در حین نبرد، آماج تیر و 
ترکش اسلحه دشمن قرار گرفت و به شدت مجروح 
شد؛ اما جراحات وارده، نتوانست بین او و جبهه 
جدایی افکند و او را خانه نشین کند. هر بار که مجروح 
می شد، پیش از آن که زخمه هایش التیام یابد از بستر 
برمی خاست و راهی میدان نبرد می شد و هم رزمانش 
را تنها نمی گذاشت. مرتضی آن طور که هم رزمانش 
می گویند، در عملیات های زیادی شرکت کرده، بارها 
تا مرز شهادت پیش رفته است. سردار نعمان غلامی، 
هم رزم وی، تعریف می کند که مرتضی در عملیات 
والفجر ۱۰ توانست در مدت زمان خیلی کمی، تپه 
مجید را که از ارتفاعات شاخ شمیران است، آزاد کند و با 

رشادت تمام دشمن را عقب بزند.
مرتضی در میان هم رزمانش به »هَلَتی« معروف است؛ 
زیرا در زمان جنگ، بسیار اندک از مرخصی استفاده 
می کرد و اوقاتش را در میان هلت ها و تپه ماهورهای 
دهلران و مهران می گذراند. ایشان خاطرات خود را از 
کنون  جبهه، در دو دفتر نوشته است که این دفترها ا
در گنجینه شهدا در تهران نگهداری می شود. بر مبنای 
این خاطرات، دو کتاب تهیه شده است. یک جلد آن 
به وسیله یکی از پژوهشگران حوزه دفاع مقدس، تحت 
عنوان »هَلَتی« تدوین و در سال ۱37۹ منتشر شد. اثر 

ساده میری مرتضی  شهید  سردار 

معرفی کتاب

نویسنده:
 محمدمهدی رسولی
ترجمه:
 انتشارات نیستان

کتاب سمفونی ماهی های شیشه ای و هشت 
داستان دیگر دربردارنده ی داستان هایی کوتاه از 
محمدمهدی رسولی است که در زمان جنگ ایران 
و عراق اتفاق می افتند و مضامینی حماسی و انسانی 
دارند. رسولی در این قصه ها کوشیده تصویری 
واقعی از تلاش ها و رشادت های رزمندگان ایرانی 
ارائه کند و عواطف واحساسات آنان را نشان دهد.

شروع جنگ تحمیلی در سال ۱35۹، ایران را وارد 
دوره ی جدیدی کرد. این جنگ طولانی و هشت ساله 
علاوه بر تبعات انسانی و اجتماعی ای که در پی داشت، 
بر روی ادبیات و هنر کشور نیز تأثیرگذار بود. از همان 
سالِ شروع جنگ، ژانر جدید جنگی شکل گرفت که 
تا حداقل یک دهه، مضمون اصلی آثار هنری بود و 
بر فضای فرهنگی کشور حکمرانی می کرد. چهره های 
، عموماً جوانان و هنرمندان نسل  شاخص این ژانر
اول انقلاب بودند. این هنرمندان انقلابی عموماً خود 
در صفوف جنگ حضور فعال داشتند و تجربیات 
دستِ اولی از آن اتفاق به دست آورده بودند. آثار 
اولیه ی این ژانر که بعدها به دفاع مقدس معروف شد، 
بیشتر متکی بر احساسات بودند؛ اما با اتمام جنگ و 
فاصله گرفتن از آن دوران، آثار این ژانر کم کم رنگ و بوی 
جدی تری به خود گرفتند؛ سعی کردند واقعیت های 
ک تر  بیشتری را بیان کنند و تا حدی عبوس تر و دردنا
شدند. حال با گذشت بیش از سی از اتمام جنگ ما 
نویسندگان پخته و قابل اعتنایی در این ژانر داریم که 
نگاهی عمیق تر به آن برهه دارند. یکی از چهره های 
شاخص در این زمینه محمدمهدی رسولی است. 
کتاب سمفونی ماهی های شیشه ای و هشت داستان 
دیگر، مثل اغلب آثار او، در دوران جنگ اتفاق می افتد 

و تلاش می کند روایتی واقعی از آن دوران و تلاش ها و 
رشادت های سربازان ایرانی ارائه دهد.

کتاب سمفونی ماهی های شیشه ای و هشت داستان 
دیگر، از نُه داستان کوتاه تشکیل شده که عبارت اند از: 
»آنچه قاصد گفت«، »سمفونی ماهی های شیشه ای«، 
 ،» طاهر آمدی  »دیر  تو«،  حضور  »در  »اتصال«، 
»مصائب دیدن«، »هوای سنگین«، »آخرین خبر و 
آهوی مختصر« و »قبل از باران«. محمدمهدی رسولی 
در این قصه ها می کوشد به روان قهرمانانش نفوذ کند 
و افکار و احساسات آن ها را بیان نماید. آدم هایی که 
در ظاهر شجاع هستند و خود را آماج گلوله می کنند، 
اما از درون آسیب دیده اند و فشار و خشونت جنگ 
در  رسولی  است.  کرده  جریحه دار  را  عواطفشان 
کریزها که  قصه هایش این قهرمان ها را نه در پشت خا
در موقعیت هایی نامتعارف تر قرار می دهد تا شجاعت 

و مقاومت آن ها را بیشتر نشان دهد. 
محمدمهدی رسولی با قواعد تعلیق، کشمکش و 
گی های  نحوه ی پایان بندی آشناست و از این ویژ
دراماتیک به درستی بهره می برد؛ داستان های او 
ضرب آهنگ تندی دارند، در مخاطب تعلیق مناسبی 

ایجاد می کنند و تا پایان او را با خود همراه می نمایند.
بخشی از کتاب:

کرده.  کز  شلغم فروش پیر زیر طاقچه ی نانوایی 
دست هاش را تو جیب کت گشادش چپانده و از پشت 
بخار گرم شلغم ها، تار و کم رنگ دیده می شود. به 
خیابان که می رسم، باران شدیدتر شده و نیزه هاش 
گل ولای باغچه های کنار خیابان را به هم می دوزد، 
منتظر ماشین می شوم.درست سه روز گذشته، باید 
خیلی زودتر از این ها می رفتم. بالاخره تصمیم گرفته 
؟ از صبح با  بودم بروم و کار را یک سره کنم، اما چطور
خودم کلنجار رفته بودم. امروز هم که می گذشت سه 
روز دیگر باقی می ماند، سه روز دیگر باید برمی گشتم 

منطقه، اما هنوز پیغام را نرسانده بودم.
   www.ketabrah.ir :منبع

سمفونی ماهی های شیشه ای و هشت داستان دیگر
در لباس سربازی

معرفی فیلم

معرفی اپلیکیشن

مستند »در لباس سربازی«، با محوریت نقش رهبر معظم انقلاب 
از آغاز جنگ و حضور ایشان در جبهه ها در روزهای نخستین جنگ 
تحمیلی تا شکستن حصر سوسنگر می باشد. همچنین این مستند 

ماجرای ترور ایشان در تیرماه سال ۶۰ نیز می پردازد.
در این مستند، برخی تصاویر، فیلم ها، اسناد و همچنین خاطرات شفاهی 
خودگفته آیــت الله خامنــه ای از دوران دفــاع مقدس برای نخســتین بار 

منتشر شده است.
در مستند »در لباس سربازی« به مواردی همچون آغاز جنگ تحمیلی، 
عزیمت رهبری به جبهه در روزهای اول جنگ به همراه دکتر چمران، سر 
و سامان دادن به نیروهای اهواز و جلوگیری از سقوط شهر، حضور در خط 
مقدم جنگ و 5۰۰ متری استقرار نیروهای دشمن، راه اندازی تشکیلات 
ستاد جنگ های نامنظم توسط رهبری و شهید چمران، اجرای طرح رها 
کردن آب کرخه برای جلوگیری از پیشرفت نیروهای دشمن توسط رهبری، 
شکار تانک های دشمن، عزیمت مداوم رهبری بین تهران و اهواز، پیگیری 
رهبری برای بسیج مردم در دفاع از کشور، سستی و سوء مدیریت بنی صدر 
در دفاع از کشور در زمان جنگ تحمیلی، تلاش رهبری برای بهبود اوضاع 
جبهه ها، تقابل رهبــری و بنی صــدر در مواجهه با دشــمن بعثی، تلاش 
برای جلوگیری از سقوط سوسنگرد و شکستن حصر شهر به همراه شهید 

چمران اشاره دارد.
مستند »در لباس سربازی« به همت مؤسسه پژوهشی- فرهنگی انقلاب 
اســلامی )دفتر حفظ و نشــر آثار حضــرت آیــت الله العظمی خامنــه ای(، 
به مناســبت چهلمین ســالگرد آغاز دفاع مقــدس با همکاری مؤسســه 

فرهنگی- هنری شهید آوینی تهیه شده است.
ammaryar.ir :منبع   

بازی جدولانه برنامه ای سرگرم کننده و آموزنده است که اوقات 
گر از طرفداران حل  فراغتتان را به لحظه های شیرینی تبدیل می کند. ا
 روزنامه هــای قدیمــی را بــا جــدول 

ً
جــدول  کلمــات هســتید، حتمــا

پُرچالشــی که در آن ها می درخشــید، به یــاد دارید. با ایــن برنامه نیز 
می توانید جداول آموزنده را یکی پس از دیگری تکمیل کنید و سطح 

دانش عمومی خود را تا بالاترین مراحل برنامه آزمایش کنید.
قطعاً حل پازل کلمــات می تواند دایره لغــات را افزایــش دهد. همین که 
برای پیدا کردن جواب صحیح فکر می کنید و حروف مختلف را جابه جا 
می کنید، ذهنتان حسابی تقویت می شــود و مراحل بعدی بازی را نیز با 
سرعت بیشتری می گذرانید. با این برنامه می توانید هوش کلامی خود را 
هم تقویت کنید. به این صورت که دیگر در گفت وگوها، حرف کم نمی آورید 
و به سرعت می توانید کلمات مورد نظرتان را به زبان آورید. پس این برنامه 
هم بازی است و هم آموزش. یکی از جذاب ترین ویژگی های این برنامه، 
مراحل فراوان آن است. این برنامه آن قدر متنوع است که هیچ گاه برایتان 
تکراری و خســته کننده نمی شــود. هــر مرحله را کــه با موفقیت بــه پایان 

برسانید، مراحل جدیدتر و پُرچالش تری پیشِ رویتان قرار می گیرند. 
cafebazaar.ir :منبع   

        کارگردان:   مهدی نقویان
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دیگر تحت عنوان »هَلَت ها نام تو را می خوانند« به وسیله پژوهشگری به 
نام محمدرضا بایرامی تدوین و به چاپ رسیده است.

مادر این شهید بزرگوار می گوید: »مرتضی یک ماه قبل از شهادتش به 
خانه آمد و گفت: "این آخرین باری است که شما را می بینم. من شهید 
، حالات روحی خاصی پیدا کرده بود. دوستانش  می شوم." آن اواخر
مانند غیوری، ملاحی، بسطامی، ولی اله عباسی و دیگران همه رفته 
بودند؛ تنها شده بود. آرزوی شهادت در دلش مانده بود که به این آرزو 

رسید و به دیدار حق شتافت.«
مرتضی ساده میری 25 اسفندماه ۱36۹ در دامنه ارتفاعات قلاویزان به 
کش زمینیان  هنگام درگیری با معارضین، هدف گلوله قرار گرفت و جان پا
ک شهید مرتضی ساده میری، در مزار  را ترک و به آسمان پرواز کرد. پیکر پا
شهدا، در جوار بارگاه امامزاده علی صالح )ع(، واقع در بخش صالح آباد 

آرمیده است. 
ilamebidar.ir :منبع 

امام باقر )ع( در دوران امامت خویش، با وجود شرایط 
نامساعدی که بر عرصه فرهنگ اسلامی سایه افکنده 
بود، با تلاشی جدی و گسترده نهضتی بزرگ را در 
زمینه علم و پیشرفت های آن طراحی کرد. تا جایی 
که این جنبش دامنه دار به بنیان گذاری و تأسیس 
یک دانشگاه بزرگ و برجسته اسلامی انجامید که 
پویایی و عظمت آن در دوران امام صادق )ع(، به 

اوج خود رسید.
امام با برقراری حوزه درس، با کج اندیشی ها، زدودن 
چالش های علمی، تحکیم مبانی معارف و اصول 
ناب اسلامی با تکیه بر آیات نجات دهنده قرآن مبارزه 
کرد و تمام ابواب فقهی و اعتقادی را از دیدگاه قرآن 
بررسی کرد و به پرورش دانشمندان و فرهیختگان 
عصر خود و جنبش بزرگ علمی کمر بست؛ به گونه ای 
که دانشمندی چون »جابر بن یزید جعفی« هرگاه 
می خواست سخنی در باب علم به میان آورد، با آن 
توشه ای که از دانش داشت، می گفت: »جانشین 
خدا و میراث دار دانش پیامبران محمد بن علی )ع( 
برایم این گونه گفت« و به دلیل ناچیز دیدن موقعیت 
علمی خود در برابر جایگاه امام، از خود نظری به 

میان نمی آورد.
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همچنین حضرت امام علی النقــی )ع( برای معرفی 
سیمای اســلامِ راستین، جلســات متعددی را برای 
بحث پیرامون مســائل مختلــف عقیدتــی، فکری و 
اجتماعی برگزار می کرد و در این جلسات به سؤالات 
و شبهاتِ مطرح شده پاسخ می داد. جمع زیادی از 
بزرگان علم و ادب نزد ایشان گرد می آمدند و از دریای 
بیکران دانش آن حضرت بهره می بردند. امام هادی 
)ع( همــواره، پناهــگاه نیازمنــدان و گرفتــاران بــود و 

هیچ گاه آنان را ناامید از خانه خویش بازنمی گرداند.
امام علــی النقــی )ع( به مــدت یازده ســال در ســامرا 
)پایتخــت عباســیان( و در محلــه عســکر )منطقــه 
مسکونی نظامیان( به حالت تبعید، زندگی کرد و در 
این مدت، تحت مراقبت و نظارت دستگاه امنیتی 
خلافت قــرار داشــت و از تمــاس بــا دوســتان و یاران 

خویش محروم بود.
حضرت امام علــی النقی الهــادی )ع( پــس از حدود 
چهل ودو ســال زندگی و سی وســه ســال امامــت، در 
سوم رجب سال 25۴ هجری قمری بر اثر زهری که با 
دسیسه مُعتز )سیزدهمین خلیفه عباسی( توسط 
معتمد عباسی به ایشان خوراندند، به شهادت رسید 

ک سپردند. و آن امام بزرگوار را در شهر سامرا، به خا
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دکتر کمال الدین جناب حدود پنجاه سال به کارهای 
مهم علمی، پژوهشی و فرهنگی پرداخت.؛ اما محور 
اصلی تمام فعالیت های وی تدریس در دانشکده 
کز علمی کشور بود. علوم و دانشسرای عالی و سایر مرا

کمال الدین جناب اولین ایرانی بود که دکترا فیزیک 
هسته ای گرفت و برای پیشرفت این دانش در ایران 
تلاش فراوانی کرد. در دولت ملی دکتر مصدق، وقتی 
دکتر محمود حسابی وزیر فرهنگ بود، دکتر جناب 

را به معاونت برگزید.
ریاست سازمان تربیت بدنی، ریاست دانشکده 
علوم، عضو مؤثر انجمن های علمی و بین المللی، 
عضو انجمن فیزیک دانان آمریکا، عضو فرهنگستان 
واژه گزینی، مدیرکل دبیرخانه دانشگاه ازجمله 
مسئولیت های او بود. او کتاب ها و مقالات زیادی 
را به رشته تحریر درآورد که در مجلات معتبر جهان 
به چاپ رسیده است. کتاب های »فیزیک جدید«، 
»تحقیقات علمی در فیزیک اتمی«، »مکانیک 
مایعات«، »مکانیک نقاط مادی« ازجمله تألیفات 

اوست. 
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یه خبری »شرکت فولاد مبارکه اصفهان« نشر
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